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Cuvântul ierarhului

Hristos a venit să Se joace cu copiii 
† IOAN 

Câte zile ne dă Dumnezeu să fim creştini! 
Să dorim să fim creştini de toate zilele 

şi în fiecare zi! Să nu fim creştini numai de 
duminică, ci să fim creştini şi luni, şi marţi, 
şi miercuri... în toate zilele vieţii! Să nu fim 
creştini de o zi, ci să fim creştini în toate zilele 
vieţii noastre! Ce înseamnă cuvântul „creştin”? 
Cum se „traduce” în limba română? Luăm ca la şcoală: Hristos 
se traduce în limba română „Uns”. Mântuitorului, la tăierea îm-
prejur, la 1 ianuarie, I s-a pus numele Iisus, Iesua. Maica Dom-
nului Îl striga când era copil: „Iesua, vino şi ajută-mă! Iesua, du-
Te la izvor – unicul izvor de apă din Nazaret – şi adu-mi apă! 
Iesua, du-Te şi adu-mi nişte lemne să fac focul, ca să vă fac de 
mâncare!” Pe Maica Domnului o ajuta nu un înger, ci Însuşi Fiul 
lui Dumnezeu. Auziţi ce a însemnat păstrarea fecioriei ei?! Ac-
ceptarea responsabilităţii de a-L purta în pântece pe Hristos, pe  
Fiul lui Dumnezeu. Când viaţa este sfântă, iată că putea Hristos, 
ori de câte ori L-ar fi strigat Maica Domnului să aducă apă de la 
izvor, putea Hristos atunci să trimită un înger să-i aducă Maicii 
Domnului un vas cu apă în casă, dar n-a trimis un înger, ci S-a 
dus El.  

Credeţi că dacă astăzi Îi strigăm lui Hristos: „Doamne Iisuse 
Hristoase, Fiul lui Dumnezeu, ajută-mă în viaţa mea, în familia 
mea!”, credeţi că nu vă va ajuta? Nu va trimite un înger, ci vă va 
ajuta El! Dacă tu Îi vei spune: „Doamne, dezleagă de gârbovire 
pe soţul meu, pe soţia mea, pe copiii mei!”, credeţi că nu va veni 
Hristos să-i dezlege? Va veni!  

M-a întrebat cineva, odată, de ce a venit Hristos în lume. 
Am răspuns: Hristos a venit ca să Se joace cu copiii. Aceasta a 
fost prima lucrare a lui Hristos pe pământ: să Se joace cu copiii. 
Jocul acesta sfânt şi nevinovat pe care l-aţi făcut, la care aţi par-
ticipat şi cei care acum sunteţi maturi. Astăzi nu vă mai jucaţi 
unii cu alţii. Oare de ce? Pentru că nu mai este puritatea, iubirea 
şi cuminţenia copiilor. În general, mamele, părinţii, când fac co-
piii câte o năzbâtie în casă, spun: „Fiţi cuminţi!” Când plecaţi de 
acasă, lăsaţi copiii singuri în casă şi le spuneţi: „Să fiţi cuminţi 
până ne întoarcem!” Unii părinţi le spun copiilor să fie cuminţi 
până se întorc ei. Iar unde se duc ei, ei nu sunt cuminţi. Unde se 
duc unii părinţi? La destrăbălări şi la alte şi alte lucruri care nici 
nu-i bine de vorbit despre ele. Spun copiilor: „Voi să fiţi cuminţi, 
că noi, unde vom merge, nu vom fi cuminţi!”. Ce paradox în viaţa 
aceasta!  

Revin la numele lui Hristos, care în ebraică a fost Iesua. 
Aşa îl strigau mama Lui, consătenii, copiii cu care Se juca El 
în Nazaret. Numele lui Hristos, de Sus fiind adus, e Iesua, pen-
tru că este Împărat. Ştiţi că împăraţii se ungeau la încoronare pe 
vecie. Hristos este Unsul lui Dumnezeu. Din limba greacă, Hris-
tos se traduce în limba noastră de aici, din Carpaţi, Uns. Cuvân-
tul „creştin” înseamnă „al lui Hristos”, adică eşti al Unsului lui 
Dumnezeu, o ungere cu harul Duhului Sfânt.

Bijuterii de familie

Nimic nu linişteşte mai mult sufletul unui părinte ca atinge-
rile pruncilor săi. Este de ajuns ca degetele să atingă creştetul 

pufos al copilului sau să-i dea părul după urechea rozalie şi toate gri-
jile zilei să dispară. Părintele, care seara îşi leagănă copilul ca pe un 
nou-născut, murmurându-i cântece de leagăn, punându-l cu grijă în pat, 
învelindu-l bine din toate părţile, ca şi cum învelitoarea poate înlocui 
îmbrăţişarea lui, atinge pragul Raiului cu bucuria trăită. 
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Claudiu BUCIU - Primar al municipiului Lugoj
cedurii de achiziție a acestui teren. Am supus aprobării Consiliului 
Local exercitarea dreptului de preemțiune cu privire la achiziția 
unui apartament situat în Piața „I.C. Drăgan“, la etajul 1, deasupra 
spațiului denumit „Bumbacul” și aflat în administrarea municipiului 
Lugoj. Apartamentul, în suprafață de 66 mp, se putea achiziționa la 
prețul de 20.000 €, un preț foarte avantajos pentru un apartament 
situat în zona zero a Lugojului.  

Intenția noastră este aceea de a înființa o librărie în aceste spații, 
fapt pentru care orice spațiu suplimentar în acest imobil (din care 
deținem deja 50%) face cât mai posibil obiectivul nostru. Totuși, în 
ciuda explicațiilor pe care le-am oferit colegilor consilieri, dar și a 
prețului extrem de avantajos, aceștia nu au fost de acord cu achiziția. 
Observ cu oarecare mâhnire cum colegii de la USR au devenit o 
codiță a PSD Lugoj. Asta încă de când și-au ales în frunte un PSD-
ist notoriu, omul de încredere al fostului primar PSD și omul care a 
îngropat în datorii spitalul.  

Am candidat cu toții pentru un Lugoj care să se elibereze de 
căpușarea totalitară a PSD Lugoj, pentru ca astăzi, colegii din USR 
să voteze împotriva unor proiecte de bun simț, doar pentru că așa le 
dictează PSD-istul din fruntea lor. Probabil că USR Lugoj a rămas 
populat exclusiv de oameni care au uitat prea repede prin ce a trecut 
Lugojul în timpul guvernării locale a PSD.  

Pentru că am o datorie și față de votanții PSD Lugoj, chiar dacă 
nu m-au votat, îi asigur că Lugojul va fi mai bine doar dacă și PSD 
Lugoj va fi populat cu oameni care-și doresc asta, cu oameni care ar 
merita votul dvs., stimați votanți ai PSD. Tot ce au făcut în Lugoj în 
ultimii 12 ani ne afectează, indiferent de opțiunile noastre politice. 
Alegeți-vă alți reprezentanți, stimați votanți ai PSD! Există și oa-
meni de stânga capabili, care nu fură, nu plagiază, nu fac afaceri cu 
statul ș.a.m.d.  

Sperăm că USR și PSD vor renunța la acest comportament 
penibil și vor da curs acestor proiecte în următoarele ședințe ale 
Consiliului Local”, a conchis edilul.

„Alianța USR-PSD funcționează de minune! 
Împotriva Lugojului, a educației și a culturii locale!“

 Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

LUGOJ
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

La sfârşitul lunii trecute, edi-
lul municipiului Lugoj, domnul 

Claudiu Buciu, a  propus Consiliului Lo-
cal aprobarea „Raportului de evaluare” 
întocmit pentru achiziția terenului afe-
rent fostei Școli numărul 1 (de pe strada 
Bocșei numărul 11) - în suprafață de 7.710 
mp la prețul de 22 €/mp, preț stabilit de 

un evaluator autorizat conform legislației în vigoare aplicabile.  
Privind aprobarea „Raportului de evaluare” domnia sa spune că: 

„Este o etapă intermediară din cadrul procedurii de achiziție. Ulte-
rior acestei aprobări ar fi urmat o negociere între o comisie stabilită 
prin Hotărâre a Consiliului Local și proprietar, urmând ca, în cazul 
în care s-ar fi ajuns la un acord cu privire la preț, Consiliul Local să 
fi decis pentru sau împotriva cumpărării terenului.  

Fac mențiunea că această unitate de învățământ a pierdut după 
Revoluție 80% din terenul aferent, urmare a unei restituiri care s-a 
făcut în baza legii, către foștii proprietari afectați de naționalizarea 
forțată făcută de comuniști. Tot astfel, în timp, școala a pierdut 
aproape integral elevii pe care-i avea, fiind în prezent în ultimul an 
de funcționare ca școală gimnazială.  

Având în vedere deficitul major de suprafață de teren, cât și 
faptul că elevii și cadrele didactice trec pe un teren privat pentru a 
ajunge la școală, precum și faptul că această clădire va fi modernizată 
integral și transformată în cea mai mare grădiniță din municipiu - 
fonduri europene aprobate deja - am considerat absolut necesar să 
răscumpărăm acest teren.  

Intenția noastră este aceea ca pe viitor să construim aici și alte 
clădiri destinate procesului educațional, dar și să asigurăm copiilor 
terenul necesar pentru desfășurarea de activități sportive, de care 
sunt lipsiți în prezent.  

Ei bine, în mod total inexplicabil, Alianța USR-PSD Lugoj s-a 
împotrivit aprobării raportului. Deci s-a împotrivit continuării pro-

Rubrica şcolii
Elevii ne întreabă, noi răspundem

Elevul Irinel Săndulescu din oraşul Lugoj 
ne întreabă cum este corect: „costum de 

haine sau „costum”? Dragă Irinel, structura lingvistică – costum 
de haine – este atât de înrădăcinată în limbajul comun, încât cei 
mai mulţi vorbitori de limba română nici nu mai realizează că este 
vorba, de fapt, de un pleonasm (greşeala constând în utilizarea 
alăturată a două cuvinte, expresii, propoziţii, care exprimă, inutil, 
aceeaşi idee).  

Substantivul costum (din fr. costume) înseamnă, potrivit DEX: 
1. Ansamblu de piese vestimentare (sacou şi pantaloni sau sacou 
şi fustă) pentru bărbaţi sau pentru femei. 2. (Cu determinări) Fel 
de îmbrăcăminte la anumite ocazii. 3. (Cu determinări) Fel de 
îmbrăcăminte caracteristică unui popor, unei regiuni, unei epoci 
etc.; port. A folosi sintagma „costum de haine” este ca şi când am 
spune „îmbrăcăminte de haine”, ceea ce este un nonsens.  

Desigur, se pot folosi, când este cazul, anumite determinări, 
pe lângă substantivul costum, pentru a dezambiguiza sensul, de fe-
lul: costum tradiţional, costum popular, costum naţional, costum de 
ceremonie, costum bărbătesc, costum de damă, costum business, 
costum de epocă etc.  

Aşadar, vom spune corect, de exemplu: Am cumpărat un cos-
tum pe care să îl port la petrecerea de sfârşit de an / Costumele de 
damă sunt la fel de scumpe ca cele bărbăteşti etc.  

În atenţia cititorilor 
Se schimbă radical Codul rutier  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Conform unui proiect de ordonanţă de urgenţă adoptat recent 
de Guvernul României se modifică o serie de prevederi din 

legislaţia rutieră:   
n se defineşte comportamentul agresiv în conducere pe drumurile 

publice; se impun amenzi cuprinse între 580 de lei de 725 de lei, plus 
suspendarea dreptului de a conduce pentru o perioadă de 30 de zile;  

n se înăspresc pedepsele pentru încălcarea regulilor pe autostradă 
legate de circulaţia nejustificată pe banda de urgenţă, care se va pedepsi 
cu o amendă cuprinsă între 1.305 de lei şi 2.900 lei;  

n se va reţine permisul de conducere pentru 90 zile sau chiar 120 
de zile dacă şoferul întoarce sau merge înapoi pe autostradă;  

n se majorează de la 30 de zile la 60 de zile pedeapsa pentru cei 
care fac depăşiri ilegale şi nu acordă prioritate, şi de la 90 de zile la 
120 de zile pedeapsa pentru şoferii care nu respectă regulile impuse la 
trecerea peste calea ferată;  

n depăşirea vitezei maxime admise cu 
peste 70 kilometri la oră se pedepseşte cu 
reţinerea permisului de conducere pentru 120 
de zile;  

n şoferii care nu își spală mașinile și astfel 
nu au vizibilitate bună în trafic vor fi amendaţi 
cu până la 1160 de lei.  
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Marcel AVRAM - Primar al orașului Făget

Domnule primar, mulţumindu-vă pen-
tru primire, vreau să aflu noutăţi privind in- 
troducerea gazului în Făget și în localitățile 
aparținătoare. Cum decurg activitățile?  

Da, vrem să introducem gazul în Făget și în celelalte comune cu 
Transgaz. Ne-am asociat mai multe localități.  

Finanţarea?  
Finanțarea se va face tot prin programul Anghel Saligny. S-a fi-

nalizat prima etapă. În octombrie, a fost semnat procesul-verbal pen-
tru recepția tehnică a studiului de fezabilitate care prevede înființarea 
rețelei de gaze naturale în unitațile administrativ teritoriale mem-
bre în cadrul Asociației de Dezvoltare Intercomunitară Distribuție 
Gaz Timiș Est. Primul pas a fost realizat, urmând ca, în perioada 
următoare, să ne canalizăm atenția către obținerea fondurilor nece-
sare pentru demararea investiției.  

Pentru realizarea unui astfel de proiect, aţi avut şi susţinere 
judeţeană?  

Evident, mulțumim domnului Călin Dobra, care a demarat acest 
proiect în perioada în care ocupa funcția de președinte al CJ Timiș, 

dar și domnului Alin Nica, care, din postura de actual președinte al 
CJ Timiș, ne-a susținut necondiționat și a adus un plus de valoare 
proiectului.  

Ce localităţi se regăsesc în această asociaţie?  
Din Asociația de Dezvoltare Intercomunitară Distribuție Gaz 

Timiș Est fac parte următoarele localități: orașul Făget, comunele 
Coșteiu, Balinț, Bethausen, Mănăștiur, Dumbrava, Traian Vuia, Bâr-
na, Fârdea, Curtea și Margina. Va fi construită o magistrală pentru 
gaz, iar asociația va obține finanțarea, pentru ca să poată racorda 
UAT-urile membre la magistrala de gaz.  

Domnule primar, dumneavoastră sunteți și un om de încre-
dere al PNL Timiș. Ați fost ales în Biroul Politic. Cum așa?  

Eu sunt la bază profesor de matematică. Eu am avut susținerea 
colegilor, care aveau încredere în mine și am rezultate foarte bune, 
nu numai ca și primar, dar şi ca profesor cu elevii. De asemenea, 
mulți ani am fost profesorul care m-am ocupat cu pregătirea elevilor 
din județ la olimpiada de matematică. Cred că și asta a contat la 
alegerea mea în acest birou politic. Le mulțumesc colegilor liberali 
din județ pentru încrederea acordată!  

„Mulți ani am fost profesorul care m-am ocupat cu pregătirea elevilor din județ
 la olimpiada de matematică!“

După tihnite sărbători, nici că se putea altfel în aceste vremuri, Făgetul mă întâmpină liniştit şi curat, dar 
fără freamătul de nerăbdare al vieții de dinainte de pandemie.  

 Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Este unicul sat din zona Făgetului, 
distrus de regimul comunist, în urma 

colectivizării și refuzului de a-l electrifica. Se 
situează în nord-estul judeţului, la 11 km de 
Mănăștiur și 20 km de Făget. Este străbătut 
de pârâul Topla care provine din Dealurile 
Lipovei şi se varsă în Bega. Denumirea sla- 
vă derivă din adjectivul topla (,,Calda/Căldu-
roasa”). De-a lungul anilor, localitatea a fost 
consemnată în diferite forme: 1506 Thopla, 
1514-1516 Thopla, 1554-1579 Topla Gorna, 
1598, 1612, 1620 Topla, 1717 Dobla, 1723-
1725 Dopla, 1743 Topla, 1828, 1851 Topla.  

Prima atestare documentară a satului To-
pla datează din 8 decembrie 1506, când re-
gele Vladislav al II-lea donează Beatricei de 
Frangepan, văduva lui Ioan Corvin și fiicei 
sale Elisabeta, domeniul Hunedoarei din care 
făceau parte și satele districtului Mănăștiur. 
În 22 martie 1510, regele Vladislav al II-
lea, după moartea Beatricei, donează lui 
George de Brandeburg cetatea Hunedoara și 
domeniul aparținător. La 24 mai 1596 prin-
cipele Sigismund Bathory donează districtul 
Mănăştiur cu 31 de sate, printre care era și 
Topla, lui Ştefan Török (Turcu), ce va bene-
ficia, alături de Valentin Török, de veniturile 
districtului, iar în anul 1620, când se stinge 
familia Török, Gabriel Bethlen, principele 
Transilvaniei donează satele districtului Mă-
năștiur lui Ștefan Bethlen. După cucerirea 
Banatului de către austrieci, localitatea Topla, 
cu 10 case, aparţine de districtul Făget.  

La începutul secolului al XIX-lea a intrat 
în proprietatea erariului (statului). Mai târziu, 
a fost cumpărată de diferiţi nobili maghiari: 
mai întâi de baronul Vecsez, apoi de fami-

Restituiri făgeţene                                                           Topla 

lia contelui Karatsonyi, deţinătoarea multor 
proprietăţi în Banat. În anul 1554 Topla avea 
25 de case, în 1776 - 42 case, în 1900 avea 55 
case și 238 locuitori, din care 223 ortodocși; 
în 1910 avea 47 case și 239 locuitori, din care 
231 ortodocși; în 1930 avea 256 locuitori, din 
care 236 ortodocși; în 1992 avea 6 locuitori, 
toți ortodocși, iar în 2011 doar 3 locuitori.  

Din punct de vedere administrativ, în 
secolul al XVI-lea făcea parte din districtul 
Mănăștiur, la sfârșitul secolului al XVII-lea 
făcea parte din districtul Făgetului, după in-
staurarea stăpânirii habsburgice în 
Banat aparținea districtului Lugoj 
și cercului administrativ Lunca, în 
1779 făcea parte din comitatul Caraș, 
plasa Bulci, iar după 1881 din comi-
tatul Caraș-Severin, plasa Mureș. De 
la 1919 face parte din județul Caraș-
Severin, plasa Birchiș, iar după 1925 
este comună în judeţul Severin, pla-
sa Birchiș, până în anul 1942 când 
devine sat arondat comunei Remetea 
Luncă. În 1952 este sat arondat co-
munei Mănăștiur, în raionului Făget (1952-
1968), iar din 1968 în județul Timiș.  

Biserica din lemn cu hramul „Sfinţii Ar-
hangheli Mihail şi Gavril” din Topla a fost ri- 
dicată în 1746 la Remetea Luncă şi apoi do-
nată în 1807 credincioşilor din satul Topla. 
Biserica a fost adusă pe tăvălugi, trasă de 24 
perechi de boi şi reaşezată şi consolidată cu aju- 
torul credincioşilor şi în mod deosebit de că- 
tre un locuitor din Remetea Luncă numit Re- 
meţeanu, maistor în construcţii. Cu ocazia mu- 
tării, lăcaşul a fost repictat de către Petru Nico- 
lici, cel care pictase şi bisericile din Curtea 

şi Poieni. În vara anului 1992, biserica cu 
hramul „Sfinţii Arhangheli Mihail şi Gavril” 
a fost transferată şi reclădită în centrul Civic 
al Muzeului Satului Bănăţean din Timişoara, 
de o echipă complexă, condusă de arheologul 
Florin Medeleţ. Între anii 1994-1996 s-au des- 
făşurat lucrările de restaurare şi conservare a  
bisericii, iar în 13 aprilie 1997, Înalt Preasfin-
ţitul Nicolae, Mitropolitul Banatului, a oficiat 
slujba de sfinţire a lăcaşului de cult. Odată cu  
slujba de târnosire a fost schimbat şi hramul  
bisericii din „Sfinţii Arhangheli Mihail şi Ga-

vril” în „Naşterea Maicii Domnului”.  
Biserica din Topla, care se mai 

află în funcţiune, este una dintre cele 
mai valoroase biserici de lemn din 
Banat. Întâlnim aici brâul median 
răsucit în torsadă, care se prelungeşte 
pe întreg perimetrul bisericii, încon-
jurând inclusiv portalul apusean, mo-
tiv ce apare frecvent în Bihor, Sălaj, 
Maramureş şi în alte zone ale ţării. 
Lăcaşul este construit din bârne de ste-
jar cioplite în patru feţe şi aşezate una 

peste alta pe o fundaţie şi un soclu din piatră 
de carieră. Are absida altarului decroşată şi 
mai păstrează uşile şi ferestrele originale. În 
secolele XVIII -XIX Topla şi Ierşnic au avut 
preoţi comuni, formând, se pare, o singură 
parohie. Scăderea numărului credincioşilor a 
făcut ca, atât Ierşnic, cât şi Topla să devină 
filii, deci să aibă preoţii parohiei de care de-
pindeau. Odată cu înfiinţarea Arhiepiscopiei 
Timişoarei şi Caransebeşului Topla devine 
filie la parohia Remetea Luncă, având preoţi 
comuni.  

                               Prof. dr. Dumitru TOMONI
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Hambarul cu carte

JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Rubrica bisericii
  Cuvinte duhovnicești

u Când vezi vreun gând că-ţi făgăduieşte slava omenească, să 
ştii sigur că-ţi pregăteşte ruşine. – Marcu Ascetul

u Pe cei neînfrânaţi poate că-i vor tămădui oamenii; pe cei vi-
cleni, îngerii; iar pe cei mândri, singur Dumnezeu – Ioan Scărarul

u Nu este de ajuns să posedăm arta rugăciunii; trebuie să deve-
nim rugăciune, rugăciune întrupată. Nu este de ajuns consacrarea unui  
timp pentru rugăciune, căci fiecare act, fiecare gest, chiar şi un surâs, 
trebuie să devină un imn de adorare, o ofrandă, o rugăciune. Trebuie 
să oferim nu ceea ce avem, ci ceea ce suntem. – Paul Evdokimov

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Rubrica şcolii
Elevii ne întreabă, noi răspundem

Prezența cărților și a resurselor educaționale în imediata apro-
piere a copiilor, accesul lor neîngrădit și facil la povești 

ilustrate, la cărți sau jocuri educative, într-o atmosferă prietenoasă, 
creativă, trebuie să fie o normalitate în școlile publice, în fiecare 
grupă de grădiniță ori clasă primară.

Bucuria lecturii, a descoperirii poveștilor,  a explorării cărților 
și lumilor imaginare trebuie să atingă orice copil. Realitatea ne 
arată că sunt prea mulți copii care nu au nici măcar o carte acasă. 
Ne-am convins la fiecare atelier de lectură din „Hambar“ de puter-
ea poveștilor și a cărților, atunci când copilul are acces la ele, le 

Campanie de informare și conștientizare
Infracțiunea de furt

Inspectoratul de Poliție Județean Timiș 
a demarat o campanie de informare 

și conștientizare a cetățenilor cu privire la 
infracțiunea de furt, prin transmiterea unor mesaje preventive utile. 
Polițiștii fac următoarele recomandări, pentru a nu deveni victime 
ale unor infracțiuni de furt, atunci când vă aflați la cumpărături:  
• nu așezați niciodată portmoneul deasupra cumpărăturilor, la vedere; 
• feriți-vă de priviri indiscrete când scoateți banii; • evitați aglomera-
țiile din magazine, piețe, autogări, bazaruri; • când stați la rând pentru 
a cumpăra ceva, nu vă înghesuiți și nu permiteți să fiți înghesuit; • nu 
vă lăsați trași în locuri dosnice pentru a cumpăra chilipiruri, oricât 
de avantajos vi s-ar părea; • nu țineți banii, actele personale și cheile 
locuinței în același loc; • nu afirmați în public că dețineți asupra 
dumneavoastră sume mari de bani; • reclamați poliției cazurile de 
prindere în flagrant a hoțului pentru a curma activitatea infracțională 
a acestuia. De asemenea, atunci când utilizați mijloacele de transport 
în comun: • țineți, pe cât posibil, bagajul (poșeta, borseta) așezat 
în fața dumneavoastră; • țineți întotdeauna banii sau obiectele de 
valoare în buzunarul interior al hainei; • când așteptați mijlocul de 
transport în comun în stații aglomerate, dați dovadă de vigilență și 
atenție față de conduita persoanelor de lângă dumneavoastră; • dacă 
în aglomerații vă simțiți înconjurați de persoane dubioase, căutați să 
vă schimbați locul.
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POLIȚIA ORAȘULUI 
JIMBOLIA

 Str. Republicii nr. 16
Telefon: 0256.478861

S.C. PEISAJ HOSTA oferă servicii de 
ridicare a molozului și materialelor 

de construcții de la domiciliu. 
Pentru detalii și comenzi sunați la 

numerele de telefon: 0256/361047 
sau 0256/360770

ANUNȚ DE INTERES PUBLIC

Harta colectării sacului galben

Aducem la cunoștința locuitorilor orașului faptul că persoanele fizice au obligația de a 
completa declaraţia de impunere în vederea stabilirii cuantumului taxei speciale de salubrizare 
pentru utilizatorii casnici. În declarația de impunere se vor menționa datele tuturor persoanelor 
care domiciliază la adresa indicată, indiferent de vârsta acestora. 

Datele pe care le furnizați în declarație, precum și documentele atașate trebuie să fie conforme 
cu realitatea, deoarece falsul în declarații se pedepsește conform prevederilor art. 326 din Codul 
Penal. Pentru completarea acestei declarații vă puteți adresa Serviciului de Impozite și Taxe 
Locale situat pe str. Republicii nr. 38. 

Achitarea contravalorii taxei de salubrizare se poate face la sediul serviciului menționat mai 
sus.

În ceea ce privește persoanele juridice, acestea au obligația de a încheia contracte de prestare 
a serviciilor de salubritate direct cu operatorul SC PEJ COMPANY SRL, Str. Ștefan cel Mare 
nr. 9.

Nerespectarea acestor obligații va avea drept consecință sistarea colectării deșeurilor de către 
operatorul de salubritate.

Rubrica bisericii                                                  

atinge și le descoperă. Pandemia ne 
ține departe de copii. „Hambarul“ 
tânjește după ochii lor și zâmbetele 
curate. Dar de ce să-i ținem pe copii 
departe de cărți și de povești?

Planul nostru este de a amena-
ja, în clasele primare din satele 
acestui #ColțdeBanat, mici #ham-
barecucarte – locuri de lectură și de 
stare de bine, cu cărți pentru copii, 

jocuri educative, perne moi 
de visat și de călătorit în lumi 
de poveste. 

Ni le închipuim cu mic 
mobilier de bibliotecă, co- 
vor, perne, pufuri, decora-
țiuni și, bineînțeles, cărți pentru copii. Și de ne-aude cineva și 
ne ajută cu designul pentru astfel de #locuridepoveste, suntem 
tare recunoscători.

Ne puteți ajuta să facem din acest vis realitate în școli 
primare din mediul rural printr-o donație în contul: 

Asociația ”Colț de Banat”; CIF : 44120688
IBAN : RO39RNCB0251169967150001; proiect – minibiblioteca clasei

Elevul Andrei Dobrin din Jimbolia ne întreabă ce este „apa 
grea“. Dragă Andrei, apa grea este un compus chimic simi-

lar cu apa obișnuită, în care atomii de hidrogen sunt înlocuiți de deu-
teriu, un izotop al hidrogenului care conține un proton și un neutron. 
În natură apă grea este amestecată cu apă obișnuită în proporție de 
1 la 5000. Apa grea pură se obține din apa naturală prin tehnologii 
de schimb izotopic, distilare sau electroliză. Apa grea se formează 
în natură în cantități extrem de mici (150 părți per milion), raportată 
la apa obișnuită (H2O). Se găsește în zonele abisale ale oceanelor, 
unde intră în alcătuirea mediului intern al organismelor abisale, 
având rol de reglare al metabolismului acestora în condiții de pre- 
siune hidrostatică foarte mare și temperaturi scăzute. Proprietățile 
apei grele sunt diferite de cele ale apei obișnuite, având punctul de 
fierbere la peste 100°C (101,4°C), cel de îngheț de 3,8°C și den-
sitatea maximă (1,2 g/cm3) la 11,6°C. Poate fi obținută în labora-
tor prin hidroliză și distilare. Apa grea este utilizată în special ca 
moderator de neutroni în anumite tipuri de reactori nucleari, iar în 
domeniul științific, o altă utilizare este în detectoarele de neutroni.
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Pagină coordonată de Dănuț RADOSAV

Fănică-Ion RÎMPU - Secretar general al comunei Vermeș

Domnule secretar general, cum a fost 
anul 2021 pentru administraţia publică locală?  

Anul 2021 a fost un an bun pentru administraţia comunei 
Vermeş, dacă ne raportăm la faptul că, în cursul acestui an, am finali-
zat şi recepţionat mai multe obiective de investiţii derulate prin fon-
duri guvernamentale şi altele prin fonduri europene nerambursabile.  

Aveţi şi obiective aflate în derulare?  
Aşa cum a evidenţiat şi domnul primar, în ediţia trecută, dacă  

nu mă înşel, a Jurnalului interregional „Banatul”, la Vermeş sunt 
în derulare lucrări la obiective de investiţii majore pentru comuna 
noastră, atât în localitatea Vermeş, cât şi în localitatea Ersig.  

Am înţeles că semestrul al doilea al anului trecut poate fi nu-
mit un trimestru de forţă, ca să spun astfel.  

Da, în cel de-al doilea semestru al anului 2021 s-a muncit mult, 
muncă în echipă, aici mă refer atât la colegii din aparatul de speciali-
tate al primarului comunei Vermeş, cât şi la autoritatea deliberativă, 
respectiv Consiliul Local al comunei Vermeş, pentru depunerea  
documentaţiilor aferente obiectivelor de investiţii prin Programul 
Naţional de Investiţii „Anghel Saligny“.  

Privit prin această prismă, a muncii, a realizărilor, putem 
spune că la Vermeş pandemia a fost învinsă?  

Da, s-ar putea spune şi astfel, ţinând seama că toate activităţile 
din instituţia noastră s-au desfăşurat într-un an cu pandemie, în care 
mulţi dintre noi am învăţat şi am trecut la un alt mod de viaţă, dictat 
de criza COVID.  

Știm că dispuneţi de o vastă experienţă în administraţia publi- 
că, fapt ce a condus la alegerea dumneavoastră în funcţia de preşe-
dinte al filialei judeţene Caraş-Severin a Corpului Profesional al 
Secretarilor Generali ai Comunelor din România (CPSGCoR).  

Da, în luna mai 2021, am fost ales prin vot, de către colegii 
mei, secretari generali ai comunelor din Caraş-Severin, membri ai 
„Corpului Profesional”, în funcţia de preşedinte al filialei judeţene, 
poziţie care mă onorează să-i reprezint la nivel naţional, mulţumin-
du-le, totodată, pentru încrederea acordată.  

Corpul Profesional al Secretarilor Generali ai Comunelor din 

„La Vermeș sunt în derulare lucrări la obiective de investiții majore 
pentru comuna noastră! “

România este structură reprezentativă a tuturor secretarilor gene-
rali ai comunelor din ţară?  

Corpul Profesional al Secretarilor Generali ai Comunelor din 
România s-a constituit şi funcţionează în limitele şi în condiţiile 
Statutului „Asociaţiei Comunelor din România”, cu filiale în 40 de 
judeţe, având un număr de peste 1800 de membri, ceea ce reprezintă 
2/3 din numărul total de titulari existenţi pe post.  

Cum este el constituit şi care este rolul său?  
Acest „Corp Profesional” este constituit la nivel judeţean şi 

naţional în scopul realizării unei uniuni mai strânse între membrii 
săi, pentru a ocroti drepturile şi a promova interesele şi obiectivele 
profesionale ale secretarilor generali ai comunelor din România.  

Corpul Profesional al Secretarilor Generali ai Comunelor din 
România este o structură asociativă?  

Corpul este o structură reprezentativă a secretarilor generali ai 
comunelor din România constituită în cadrul „Asociaţiei Comunelor 
din România”, aceasta fiind structură asociativă şi reprezentativă 
pentru administraţia publică locală, la nivelul comunelor din Româ-
nia, recunoscută, ca atare, prin Codul Administrativ.  

Cine deţine funcţia de preşedinte a acestei structuri?  
În luna iunie 2021, la Bucureşti, a fost aleasă conducerea „Cor-

pului Profesional al Secretarilor Generali ai Comunelor din Româ-
nia”, preşedinte fiind ales dl. Dan Cârlan, secretar general al comu-
nei Tarcău, judeţul Neamţ; Consiliul Director Naţional fiind alcătuit 
din cei 40 de preşedinţi de filiale judeţene.  

În încheierea dialogului nostru, aş dori să aflu ce presupune 
pentru dumneavoastră această poziţie?  

O mare responsabilitate, având în vedere faptul că propunerile 
noastre, de la nivelul comunelor, „de la firul ierbii” cum se spune, 
trebuie să ajungă prin structura noastră către instituţiile judeţene sau 
centrale, acolo unde se adresează. De altfel, şi informaţia de la nivel 
naţional trebuie să ajungă pe canalele de comunicare, la colegii mei 
din judeţ.  

Domnule secretar general, vă mulţumesc pentru acest dialog!  
Şi eu vă mulţumesc, dorind tuturor cititorilor un an mai bun. 

La scurt timp după ce i-am promis domnului primar Damian că la următoarea vizită la Vermeş voi face 
un interviu cu domnul secretar, m-am şi îndemnat la drum. Timpul era mohorât. Deşi februarie, vân-

tul, ca în zi de primăvară grăbită se năpustea pe drum în rafale vijelioase învârtind trâmbe nebune de praf. 
Dimineaţa, totul era învăluit într-o lumină opacă strecurată difuz prin pâcla noroasă – o lumină tristă aproape 
nesolară. Abia când am ajuns la Vermeş, timpul şi-a recăpătat optimismul. Soarele cald şi vesel, asemeni sufletu-
lui vermeşean, readucea bucuria zilei.  

Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

„Ziua inculturii în Romania”  
Cornel NISTORESCU  

Sărbătorim, fără să sărbătorim cu adevărat 
Ziua Culturii. Starea ei ne arată ce preț 

pune țara pe dânsa. Zicem că sărbătorim un dome-
niu fundamental pentru existența poporului român 
și a limbii române exact pentru a masca neputința de a investi în 
cultură. u Astăzi, copiii sunt prizonierii muzicii hip hop, house și 
ai manelelor. u Artele sunt pe ultimul loc în interesul oamenilor, 
dar de zece ori mai jos decât în anii comunismului. u Atunci, 
inginerii agronomi cumpărau „Istoria Literaturii de la origini 
până în prezent” a lui George Călinescu și aveau abonamente 
la România literară. u Revistele de cultură aveau o greutate ca 
ziarul „Scânteia”. u Atunci, două-trei sute de oameni stăteau la 
rând să cumpere „Delirul” de Marin Preda. u Atunci, coada ce-
lor interesați să vadă o expoziție a lui Mihai Stănescu era de un 
kilometru. u Atunci nu aveam televiziuni și radiouri, dar o carte 
bună făcea mai mare vâlvă decât naționala de fotbal.  

Atenţia la indicatoare!  
Semnificația indicatoarelor de avertizare  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Dragi locuitori ai comunei Vermeş, este bine să ştiţi că semnul de 
circulație cu bulină neagră a apărut pe străzile din România, la 

începutul anului 2014. Indicatorul rutier cu triunghi roșu și bulină neagră 
este un semn de circulație, care apare în intersecțiile și pe drumurile fără 
vizibilitate, mai exact în locurile unde s-au produs mai multe accidente 
rutiere. El face parte din seria de indicatoare de avertizare şi semnalează 
o zonă cu risc ridicat de accident, mai exact, indică un sector de drum cu 
lungimea de maximum un kilometru, pe care, într-o perioadă de cinci ani 
consecutivi, s-au înregistrat minimum zece accidente grave de circulație, 
soldate cu cel puțin zece persoane decedate sau rănite grav.  

La întâlnirea acestui indicator este recomandată reducerea vitezei 
de deplasare, sporirea atenției și evitarea efectuării oricăror manevre 
riscante. Indicatorul rutier poate fi găsit în toate țările europene, în unele 
fiind însoțit de panoul pe care scrie „accident black spot”.  
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„Coșteiu este o comună cu oameni harnici, gospodari și prietenoși!“ 

Pagină coordonată de 
prof. Roxana DAMIAN

Domnule primar, dacă cineva, un 
oaspete al comunei dumneavoastră, v-ar 
ruga să-i descrieţi în câteva cuvinte acest 
loc ce i-aţi spune?  

Interesantă întrebare, dar binevenită 
ţinând seama de faptul că răspunsul meu apare într-o revistă prezentă 
în atâtea judeţe, acolo unde desigur sunt şi cititori care încă nu ne 
cunosc comuna. Dar, înainte de a vă răspunde, vreau să vă felicit  
că, într-o perioadă în care presa scrisă se stinge, încet cu încet, dumnea- 
voastră, împreună, evident, cu colegii dumneavoastră, măriţi atât de 
mult numărul de pagini şi implicit conţinutul acestui frumos jurnal.  

Vă mulţumesc!  
Cu sinceritate și admirație v-am spus ce v-am spus. Chiar este de 

admirat efortul dumneavoastră, cu atât mai mult cu cât oamenii din 
mediul rural al României, şi nu numai din acest spaţiu, vor prefera încă 
multă vreme presa tipărită celei online. Cum aş descrie eu comuna?  
În primul rând ca pe o frumoasă şi bogată aşezare bănăţeană. Coșteiul 
fiind o comună nu doar frumoasă din punct de vedere natural, prin 
aşezarea ei pe valea Timişului, la confluenţa râului Timiş cu canalul 
Timiş – Bega, unde se află cel mai vechi nod hidrotehnic funcțional 
din ţară, realizat între anii 1759-1760, în timpul împărătesei Maria-
Terezia, ci şi o comună cu oameni harnici, gospodari şi prietenoşi.  

Din ce an este atestată comuna dumneavoastră?  
Din anul 1479.  
Aş vrea să mai vorbim puţin despre comună pentru cititorii 

noştri din alte localităţi, întrebându-vă dacă, aşa cum s-a dezvoltat 
Coşteiul în ultimii ani, a devenit şi atractivă pentru investitori?  

Sigur a devenit! Și nici nu se putea altfel, ţinând seama nu nu-
mai de faptul că localitatea noastră se află relativ aproape de capi-
tala judeţului, municipiul Timişoara şi foarte aproape de un oraş 

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Ajuns în comuna Coşteiu, călătorul trebuie să odihnească, măcar câteva clipe, în apropierea barajului, 
acolo unde zgomotele apei sunt înăbuşite şi prelungi, mişcările unduioase, deloc grăbite. Aici, lumina 

este mai puţină, dar mai multă nici nu-i face trebuinţă: lumea apelor nu este viu colorată şi este mai plăcut să o 
contempli în penumbră. Astfel am procedat şi eu, apoi m-am îndreptat spre întâlnirea cu edilul localităţii.

extrem de dinamic ca Lugojul, ci şi de acela că Coşteiul se bucură 
azi de o infrastructură destul de dezvoltată. Avem apă curentă, reţea 
de canalizare, gaz natural, energie electrică, telefonie digitală, drum 
internaţional, gară, cale ferată etc. Unde mai pui şi distanţa relativ 
mică față de autostradă.  

Domnule primar, iarăşi ne aflăm în restricţiile pandemice.  
Şi va mai dura!  
Îmi puteţi spune care este rata de infectare astăzi, la început de 

lună februarie?  
Doamnă Roxana, în ziua când stăm de vorbă, este în jur de 8%, 

iată de ce şi prin intermediul Jurnalului interregional „Banatul”, fac 
un apel la toţi consătenii mei să respecte cu strictețe regulile de igienă 
personală recomandate, pentru a se proteja, atât pe dânşii, cât și pe cei 
apropiați. Să poarte mască de protecție, astfel încât nasul și gura să fie 
acoperite. Poate că nu o fi nici acest omicron atât de negru, dar este 
bine să ne luăm toate măsurile de protecţie.  

Nu am să vă întreb azi despre proiecte aflate în derulare în co-
muna dumneavoastră şi nici despre cele aflate în pregătire.  

E vreme şi pentru asta, anul abia a început.  
Exact, vreau să ştiu de unde vine modestia dumneavoastră, de-

spre care vorbesc consătenii?  
Din educaţia primită de la părinţi. Ei m-au convins că îngâm-

farea nu se confundă nici cu prestigiul, nici cu mândria provenite din 
muncă. Şi, ciudat lucru, deşi îngâmfarea este de gen feminin, ea se 
extinde la toate genurile.  

Frumos final de dialog! Vă mulţumesc! 
Şi eu vă mulţumesc şi vă felicit încă o dată că mi-aţi ascultat 

sugestia de a primi cât mai multe primării în cadrul Jurnalului inter-
regional „Banatul”, singura revistă de acest gen, din câte cunosc eu, 
din ţara noastră. 

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Din albumul școliiTransparență administrativă

 Primarul comunei Coşteiu, domnul Petru 
Carebia, alături de prietenii săi tineri – ele-
vii din comuna sa.

l Hotărârea nr. 2 din 27.01.2022 privind aprobarea documentației tehnice de 
dezmembrare a imobilului înscris în C.F. nr. 407875 comuna Coșteiu, nr. Cad 407875, în 

suprafață de 1.550 mp. l Hotărârea nr. 3 din 27.01.2022 privind aprobarea completării inventarului 
bunurilor care aparțin domeniului privat al comunei Coșteiu. l Hotărârea nr. 4 din 27.01.2022 pri-
vind aprobarea  actualizării domeniului privat al comunei Coșteiu. l Hotărârea nr. 5 din 27.01.2022 
privind aprobarea nomenclatorului stradal actualizat al comunei Coșteiu. l Hotărârea nr. 6 din 
27.01.2022 privind aprobarea planului de acțiuni și lucrări de interes local pe anul 2022, amplasa-
mentele unde se vor repartiza orele de muncă pentru beneficiarii Legii nr. 416/2001 privind venitul 
minim garantat din comuna Coșteiu. l Hotărârea nr. 7 din 27.01.2022 privind stabilirea situa-
țiilor deosebite pentru care se acordă ajutoare de urgență din bugetul local pentru anul 2022. l Ho-
tărârea nr. 8 din 27.01.2022 privind nominalizarea reprezentanților Consiliului Local al comunei 
Coșteiu în comisia pentru evaluarea secretarului general al comunei Coșteiu. l Hotărârea nr. 9 din 
27.01.2022 privind aprobarea achiziționării de servicii juridice de consultanță, de asistență și/sau 
reprezentare în justiție a Unității administrativ-teritoriale Coșteiu. l Hotărârea nr. 10 din 27.01.
2022 privind aprobarea achiziționării serviciilor juridice de consultanță, de asistență și de reprezen-
tare în justiție pentru apărarea intereselor comunei Coșteiu și ale autorității publice locale din comu-
na Coșteiu. l Hotărârea nr. 11 din 27.01.2022  privind aprobarea solicitării prelungirii Scrisorii 
de garanție nr. 258/21.06.2018 de la FNGCIMMSAIFN în  valoare de 2.250.000,00 lei în vederea 
garantării obligațiilor de plată a avansului de 2.250.000,00 lei din fonduri nerambursabile pentru 
implementarea proiectului intitulat – „Modernizare infrastructură rutieră în comuna Coșteiu”.

În februarie 2000, adresându-se alegătorilor, Vladimir 
Putin a spus: „Cine nu regretă prăbuşirea Uniunii Sovie- 

tice nu are inimă. Iar cine vrea să o vadă recreată, sub fosta ei 
formă, nu are minte.” 

Din pagina istoriei de lângă noi  
Cine nu regretă prăbuşirea Uniunii Sovietice nu are inimă

Ascensiunea lui Putin în vârful puterii a fost atât de rapidă, 
de neaşteptată şi de uimitoare, încât un important istoric rus 
a descris-o, în termeni mistici, ca pe un dar făcut de o forţă 
superioară unei naţiuni rănite.                                                         
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„La ora actuală, avem șase proiecte mari pentru comuna noastră, 
proiecte pe care urmează să le implementăm în viitorul apropiat!“ 

Domnule primar, ne aflăm în plină 
iarnă, început de an, zăpadă puţină, apă 

puţină pentru semănături.  
Adevărat!  
Cu alimentarea cu apă în comună, cu tratarea apei, cum staţi?  
Aquatim are un foarte important proiect în comuna Victor Vlad 

Delamarina. Construcția unei stații de tratarea apei e o investiţie 
necesară. E o lucrare mare şi pentru noi şi pentru Aquatim.  

A cui este această investiţie?  
E investiția lor, din bani europeni. Şi este foarte bine așa. Atunci 

vom ridica nivelul de civilizație în localitate. Era necesar un aseme-
nea proiect de modernizare. Noi avem în toată comuna sistem cen-
tralizat de apă, iar dacă vom avea și o asemenea stație de tratare a 
apei, lucrurile vor merge și mai bine și vom fi în spiritul normelor 
impuse de Uniunea Europeană, de protecție a mediului. Atunci va fi 
o treabă bună pentru toată localitatea, fiindcă avem foraje vechi, iar o 
stație de tratare a apei ar fi foarte utilă. Așadar, e o investiție necesară 
a Aquatim-ului.   

Carevasăzică, veți avea sistem centralizat de apă?  
Da, așa e! Sistemul acesta centralizat de tratare a apei este un 

lucru extraordinar. Va fi ca la oraș. Va fi o apă sigură și sănătoasă. Oa-
menii vor avea asigurată o apă curată, verificată și analizată periodic, 
chiar și zilnic. Când ai o asemenea stație de tratare a apei la tine în co- 
mună este foarte bine. Pot apărea probleme cu apa, dar dacă este me-
reu analizată și controlată de specialiști atunci știi cu exactitate ce bei.  

Domnule primar, în ce situație este proiectul?  
Au adus utilajele și pregătesc terenul pentru depozitul pen-

tru țevi, pentru tot necesarul. Ei ar vrea să înceapă lucrarea în scurt 
timp. Vom vedea ce vor face. Oricum, e foarte bine ce fac și noi ne 
bucurăm. Ei au planificat pe doi ani proiectul. Atât vor dura lucrările 
până când stația de tratare a apei va fi gata. Vor fi 70 km de țeavă. Vă 
dați seama ce lucrare importantă este?! Ei vor ca apa să plece dintr-

Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei Victor Vlad Delamarina

Mă reîntorc în comuna bunului poet în grai bănăţean, privind pe fereastra maşinii, în goana ei, satele 
îmbătrânite ale pustei bănăţene. Tot mai puţini oameni, tinerii pleacă, iar bătrânii rămaşi socotesc 

timpul după schimbările propriului trup: după petele brune de pe dosul palmelor, după firele albe din barbă. 
Dar şi acest calendar se dovedeşte uneori inexact, pentru că petele de bătrâneţe de pe mâini apar şi dispar, iar 
firele de păr alb se încurcă, nelăsându-se numărate cu precizie. Ar măsura ei timpul după statura copiilor, dar 
copiii, cum spuneam, sunt demult plecaţi în străinătate… 

un singur loc, tratată, cu o calitate foarte sigură. În acest caz, întregul 
sistem de alimentare cu apă se va îmbunătăți.  

Cum caracterizaţi, din punct de vedere administrativ, desigur, 
anul care a trecut?  

Anul care a trecut a fost un an extrem de dificil şi fac această con- 
statare ca un om care lucrează în administraţie de mai bine de 12 ani!  

Felicitări!  
Mulţumesc! Ei, un an aşa greu ca anul care a trecut nu am mai în- 

tâlnit. Şi toate greutăţile întâmpinate au plecat de la bani! Dar, cu toa- 
te greutăţile aduse de lipsa fondurilor, am reuşit, împreună cu toţi cole- 
gii din primărie, să facem nişte proiecte necesare, pe care, o parte, 
le-am şi depus în toamna anului trecut la Ministerul Dezvoltării...  

Pe ce program?  
Pe programul „Anghel Saligny”. O altă parte a proiectelor le-am   

pregătit pe un alt program, mai exact pe „Planul Național de Redresare  
și Reziliență”, aşteptând acum să se deschidă sesiunile de proiecte. 
Proiectele noastre nu se opresc aici, mai avem pregătite şi pe „AFIR”.  

Multe proiecte!  
Da, deşi în drumul lor am întâlnit hăţişul avizelor, am reuşit până 

la urmă să le depunem la timp. Acum, pot spune că a fost un an de 
muncă dedicat în mare parte hârtiilor, întocmirii acestor hârtii şi a 
avizelor nu uşor de obţinut. Sigur, am lucrat în tot timpul anului şi 
la continuarea unor proiecte aflate în derulare. La ora actuală, avem 
şase proiecte mari pentru comuna noastră, proiecte pe care urmează 
să le implementăm în viitorul apropiat...  

Îmi puteţi da un termen?  
Doamnă Munteanu, în ţara asta mai poate avea cineva optimis-

mul de a da termene? Păi, nu vedeţi că şi sesiunea pentru obţinerea 
fondurilor europene s-a amânat? Ce să mai vorbim?!  

Important este că dumneavoastră sunteţi pregătiţi.  
Mulţumim lui Dumnezeu, chiar suntem pregătiţi şi atunci vor 

apărea şi rezultatele concrete.  

VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Vă vine să credeţi? 
În anul 2070 vom fi doar 13,2 milioane de români 

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

România este un stat situat în sud-estul Europei Centrale, pe 
cursul inferior al Dunării. Cu o istorie de mii de ani, spațiul 

carpato-danubiano-pontic are o suprafață de 238.397 de km² și se află 
pe poziția a 13-a în Europa și pe locul 81 în lume în ceea ce privește 
mărimea sa. Ultimele estimări făcute în anul 2019 au arătat că populația 
României era de 19,3 milioane de persoane, din care 10.507.365 
(54,6%) persoane locuiesc în zona urbană, iar vârsta medie în România 
este de 43,2 ani.  

Conform unui studiu publicat de Institutul Național de Statistică, 
în anul 2070 numărul locuitorilor s-ar reduce dramatic la doar 13,2 
milioane. Potrivit worldometers.info, populația 
României este echivalentă cu 0,25% din tota-
lul populației mondiale și țara noastră ocupă 
locul 61 în lista statelor (și dependențelor) după 
numărul de locuitori.  

Părerea elevilor  
Pentru a fi om politic nu ai nevoie de carte!  

Aflăm de la profesorul Adrian Ma-
juru că despre cât de mult se citeşte 

astăzi în România avem multe posibilităţi 
care se pot proba statistic. „Elevii, însă, se 
visează vedete, în proporţie de 36,5%. Ve-
detele la care ei visează, evident, nu prea au 
citit la viaţa lor, iar în ultimii ani, cu atât mai puţin. Drept urmare, 
un procent mare din elevi cred că şcoala nu oferă modele sau nu este 
interesată de modelele elevului.  

Mai mult, 68,9% dintre liceeni spun că şcoala nu are legătură 
cu viaţa reală sau nu oferă informaţii utile şi că nu este centrată pe 
nevoile lor. 20,6% din cei care dau drept model omul de afaceri 
cred că pot ajunge în această postură şi fără a face şcoală, iar din 
cei care şi-au ales ca model omul politic, 10% cred că nu au nevoie 
de carte”.  

 Pagină coordonată de Luminiţa MUNTEANU
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„Unii oameni, însă, găsesc în propriul conștient adevăratul înțeles al îmbătrânirii!“ 

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de prof. Alina Simona GRAD

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

Cunoscându-l de ceva vreme, pot 
spune că, de la domnul Ilie Suciu, 

am învăţat că înlăuntrul fiecărui om e ceva 
unic, dominant, care constituie însăşi esenţa 
lui şi comandă tot restul. Dacă scoţi asta, 
omul dispare şi rămâne doar un trup pustiu, 
ca un balon din care s-a scurs hidrogenul. 
Unii trăiesc cu ură, alţii cu invidie, alţii cu 
dor, iar alţii, asemeni dânsului, cu dragoste 
de oameni. Şi asta o simte oricine îl cunoaşte. 
Dar mai ales consătenii săi, cu precădere cei 
trecuţi de 75de ani, cărora omul Ilie Suciu 
le-a bătut în poartă în ultima zi a anului tre-
cut. Un gest pe care dacă nu l-am promova 
înseamnă a refuza să recunoaştem omenia 
acolo unde ea se simte acasă.  

„Vârstnicul, mi-a spus domnia sa atunci 
când am vrut să aflu mai multe despre gestul 
său, prin încetarea activităţii profesionale, îşi 
pierde sentimentul de utilitate socială, pres-
tigiul social, responsabilitatea, rolul şi statu-
tul în familie. În vechile civilizaţii se aprecia 
şi se utiliza înţelepciunea bătrânilor, pe când 
societatea modernă nu are încredere în utili-
tatea lor deoarece se încearcă o dezvoltare a 
culturii tinereţii în care bătrânul îşi găseşte 
cu greu locul.  

Unii oameni, însă, găsesc în propriul 
conştient adevăratul înţeles al îmbătrânirii, 
pentru ei, bătrâneţea înseamnă linişte, odih-
nă, preocupare pentru a se împlini spiritual, 
de a sta de vorbă cu Dumnezeu şi de a primi 
totul cu bucurie şi recunoştinţă.  

Este adevărat, i-am vizitat la începutul 
lunii ianuarie pe cei care în luna decembrie 
au trecut de vârsta de 75 de ani. Am schim-
bat o vorbă, le-am arătat că nu sunt uitați. 
Sigur, nu m-am dus cu mâna goală, le-am 
dus un cadou simbolic şi tot ca un dar, te rog 
şi pe dumneata, să le consemnezi numele la 
gazetă. Merită!”  

Şi precum citiţi, urmez dorinţa domnu-
lui primar: Cergan Rozina, Fritz Ana, Pop 
Gheorghe, Rotaru Persida, Nicola Ecateri-
na, Dan Mărioara, Buda Ioana, Popa Ioana, 
Simileac Floarea, Bolog Lucreţia, Ungurea-
nu Ioana, Pârva Cornelia.  
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină realizată de Roxana FURDEAN

„Modestia e o angajare: aceea de a nu avansa mai mult din ceea ce știi!“ 

Domnule primar, să începem dia-
logul nostru, de pe această a doua treap-

tă a anului, cu un sfat de la dumneavoastră pentru cititorii noştri!  
Domnişoară profesor, sfatul trebuie dat cuiva atunci când are ne-

voie, ştiut fiind că un sfat căzut la timp este ca soarele peste o floare.  
De acord, dar vă rog să-mi spuneţi, există o vârstă rodnică 

pentru sfaturi?  
Domnişoară Roxana, sfaturile pot rodi la orice vârstă. Dar, 

esenţial mi se pare ce ne avertizase Seneca: „Ce este mai important 
la sfat, este să fie potrivit cu împrejurările.”  

Domnule primar, mi-aţi făgăduit anul trecut, o, ce departe 
pare acel an abia apus, că îmi veţi vorbi de proiectele pe care le-aţi 
dus la final cu succes, în spaţiul comunei dumneavoastră.  

Domnişoară, ar crede lumea că mă laud.  
Deloc, dimpotrivă, ar spune că sunteţi prea modest. Apro- 

po, ce e modestia, domnule primar?  
Cred că modestia e o angajare: aceea de a nu avansa mai mult 

din ceea ce ştii. Dar, dacă v-am promis că voi vorbi despre proiecte 
împlinite, atunci, fie!  

Notez, domnule primar!  
Vreau să amintesc de un proiect foarte necesar, derulat pe fon-

duri europene, de asfaltare a străzilor din localitățile Topolovățul 

Timp mohorât, sub cer plutesc fâşii de ceaţă rupte de nevăzute cârlige. Anul vechi s-a dus pe copcă, nu 
învăluit în zăpezi, ci acoperit de-o ceaţă grea ca vopseaua cu care se dau clovnii pe umerii obrajilor. 

De când mă uit spre zarea munţilor să văd dacă se lasă cu ninsoare, parcă mi-a crescut un ochi în frunte. Dar, 
las deoparte problema ninsorii pentru a sta de vorbă cu domnul profesor Ovidiu Doţa, pe care îl cunosc de ceva 
ani şi, vă asigur, sub prestaţie de jurământ, că a fost un dascăl şi director de şcoală la fel de destoinic cum este 
azi ca primar.  

Mare și Șuștra. Putem să spunem că la Topolovăț jumătate din proiect 
este implementat. Au fost turnate primul și al doilea strat de asfalt. 
Astfel, vor avea asfalt patru kilometri de străzi, inclusiv vor fi făcute 
șanțuri pentru scurgerea apelor și podețe de acces în gospodării.  

De ce, amintind de acel proiect, aţi accentuat că el este foarte 
necesar?  

Deoarece chiar este. Păi, era nevoie mare de un asemenea pro-
iect, fiindcă în afară de drumul european și drumul județean nu exista 
niciun drum asfaltat.  

Proiectul a demarat greu?  
Foarte greu.  
De ce?  
Proiectul a demarat greu din cauza birocrației foarte mari.  
Aşa e la noi!  
Aşa este mereu când e vorba să atragi fonduri de la Uniunea 

Europeană.  
Dar, cu toate aceste greutăţi, tot aţi mai atras însemnate fon-

duri europene.  
Din fericire! Astfel că un alt proiect reușit tot pe fonduri eu- 

ropene este cel ce privește renovarea Căminelor Culturale. Acum,  
când stăm de vorbă, la Topolovăț deja se lucrează și urmează celelalte 
Cămine Culturale din Șuștra și de la Iosifălău.  

Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

Rubrica medicală  
 Omicron dă peste cap complet toate previziunile  

Experţii Pfizer au prognozat că pandemia COVID-19 nu se 
va termina până în 2024 și au declarat că o versiune cu o 

doză mai mică a vaccinului său pentru copiii de 2-4 ani a generat un 
răspuns imunitar mai slab decât se aștepta, ceea ce ar putea întârzia 
autorizarea.  

Compania a precizat că testează o serie de trei doze de vaccin 
la toate grupele de vârstă sub 16 ani, inclusiv la copiii de 2-4 ani. În 
schimb, fondul rus de investiții directe a declarat că Centrul Gama-
leya din Rusia a emis o declarație în care afirmă că vaccinul Sputnik 
V induce un răspuns „robust de neutralizare” a anticorpilor împotriva 
variantei Omicron, citând un studiu preliminar de laborator realizat 
de Centrul Gamaleya.  

Ne-am interesat pentru cititorii noştri  
Tinerii care repetă anul școlar nu beneficiază 

de alocație de stat  

Ordonanța de Urgență recent intrată în vigoare prevede acor-
darea alocației de stat anumitor tineri până la vârsta de 26 

de ani. Noua prevedere stabilește că beneficiarii de alocație de stat 
vor putea primi alocație de stat pentru copii și tinerii cu handicap ce 
urmează o formă de învățământ preuniversitar, adică sunt în ciclul 
gimnazial sau cel liceal. Limita de vârstă, până la care pot primi acești 
tineri alocația de stat pentru copii, este de 26 de ani.  

Alocațiile de stat care se vor acorda din ianuarie 2022 sunt: u 600 
lei pentru copiii cu vârsta de până la doi ani (sau de până la trei ani, în 
cazul copiilor cu dizabilități); u 243 lei pentru copiii cu vârsta între doi 
și 18 ani (precum și pentru tinerii de peste 18 ani care urmează cursu- 
rile liceale sau profesionale); u 600 lei pentru copiii cu dizabilități cu 
vârsta între trei și 18 ani.  

Începând din luna ianuarie 2023, alocațiile urmează să fie ma-
jorate cu rata medie anuală a inflației stabilită de Institutul Național 
de Statistică. De reţinut este faptul că tinerii care repetă anul școlar 
nu beneficiază de alocație de stat, decât dacă îl repetă din motive de 
sănătate, dovedite cu certificat medical.  

Vă vine să credeţi?  
În România trăiesc oameni care au muncit degeaba!  

Pensionarii care primesc o pensie mică, de sub 1600 de lei, nu 
vor lua mai puțin de 2.200 de lei pensie în ianuarie 2022. Va 

fi un ajutor de stat diferențiat. Cei care iau 1.000 de lei pensie, vor 
primi încă 1.200 de lei în ianuarie. Cu excepția pensionarilor care 
au muncit la fostul CAP și în alte condiții asemănătoare, pensionarii 
care au pensii mici, la limita de jos, sunt cei care au 15 ani în câmpul 
muncii. Un pensionar care a muncit 35 de ani și primește o pensie de 
1650 de lei, nu primește niciun ajutor de la stat și urmează ca în luna 
ianuarie să primească mai puțini bani decât cel care poate a muncit cu 
20 de ani mai puțin. Așa a fost gândit sistemul de ajutor.  

Este complet fals că-n luna ianuarie nu vor exista pensii sub 
2200 de lei. Vor exista și le vor primi pensionarii cu ani de muncă, 
cu stagiu complet de cotizare, dar a căror pensie este încadrată între 
1601 lei și 2199 lei.   

Începând de luni, poștașii 
vor lucra de acasă. Vor citi 

scrisorile și dacă este ceva im-
portant vă sună la telefon.

*
- Costele, unde pleci?
- Mă duc să mă vaccinez.
- Să-ți iei costumul ăla nou,  

să nu mai fie nevoie să te 
schimbăm!

Să mai și râdem...
*

Propun să ne scriem numele 
pe măști, eu habar nu am pe cine 
salut pe stradă!

*
Mi-e dor de epidemiile 

copilăriei… Singura distanțare 
socială era:

– Stai departe de ăla, că are 
păduchi.
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„Trebuie să îi mulțumim domnului primar, precum și Consiliului Local, 
pentru sprijinul pe care îl acordă școlii!“ 

Cum au fost 2020-2021 pentru Școala Gimnazială Moneasa?  
A fost și ușor și greu. A trebuit să ne familiarizăm cu platforma 

classroom, să facem rost de echipamente electronice, să ne adaptăm. 
Am învățat în fiecare zi să facem cursurile în criza pandemică, să 
respectăm noile reguli, cu care nu ne-am mai confruntat niciodată. 
Elevii au înțeles și cadrele didactice au știut cum să lucreze cu ei să 
înțeleagă. A fost și greu și ușor. Important e că am reușit să trecem 
cu bine peste toate. Au fost câteva săptămâni mai grele până când 
ne-am acomodat, dar așa e la început. Acum totul este bine.  

Aţi avut şi momente de cumpănă?  
De multe ori stăteam în cumpănă. Doamne, îmi spuneam, oare 

cum vom face școala săptămâna viitoare, online sau față în față? 
Practic, de multe ori, nu mai eram siguri de nimic. Nu știam ce poate 
urma. Noi știam cum mai trebuie făcută școala și asta făceam, așa 
am mers mai departe și ne-am văzut de cursurile noastre, iar elevii, 
profesorii și părinții, toți au colaborat bine și am reușit. Anul trecut a 
fost mai ușor că deja ne-am obișnuit cu online-ul.  

Pe viitor, ce urmează?  
Domnule Miron, scopul nostru este să reușim să ducem mai de-

parte activitatea în condiții bune, să fim sănătoși, să colaborăm bine 
cu părinții și cu autoritățile. Sperăm să nu mai avem probleme cu 
pandemia pentru a putea urma cursurile față în față cu elevii.  

Aţi evidenţiat dorinţa unei relaţii bune cu părinţii şi cu 
administraţia locală...  

Da, pot spune că avem o colaborare foarte bună cu primăria și 
vrem să decurgă tot așa și la anul. Relațiile sunt foarte bune și cu 
părinții. Activitățile sunt mulțumitoare și vrem să decurgă tot așa și 
în 2022. Totul în interesul școlii și al elevilor.  

Aveți un sprjinin real de la Primăria Moneasa?  
Da, sigur că da! A fost achiziționat de către Primăria Moneasa 

tot ceea ce trebuie. Domnul primar a făcut demersuri importante ca 
elevii și profesoriii să aibă tablete și laptopuri pentru școala online. 
În fiecare lună, Primăria Moneasa plătește abonamentele.  

Aţi fost sprijiniţi şi de Inspectoratul Şcolar al judeţului Arad?  
De la Inspectoratul Școlar Arad avem trei laptopuri.  
Profesorii au dotarea necesară susţinerii lecţiilor online?  
Nu numai profesorii, ci şi elevii sunt dotați pentru școala online.  
Mă întorc la relaţia cu administraţia locală, cum decurge ea?  
Avem, cum spuneam, o relație foarte bună cu primăria, dar și cu 

întreaga comunitate și cu biserica. Este foarte bine asta. Școala este 
ajutată, iar elevii și profesorii au de câștigat, fiindcă își pot urma cur-
surile normal. Așa este la noi, la Moneasa, și trebuie să îi mulțumim 
domnului primar, precum și Consiliului Local pentru sprijinul pe 
care îl acordă şcolii. 

Marinela Viorica PLEȘA - Director al Școlii Gimnaziale „Gheorghe Groza“ Moneasa

Doamnă director, bucuros de reîntâlnire, vă mulţumesc pen-
tru buna primire!  

Şi eu vă mulţumesc că promovaţi şcoala comunei noastre în atât 
de multe judeţe.  

Am crezut că vom scăpa de pandemie, dar, precum se vede, 
realitatea ne înşeală. Aş fi curios să aflu cum reacționează părinții 
la această situația de criză pandemică?  

Domnule Miron, atâta timp cât reușim să desfășurăm activitatea 
școlară în condiții aproape normale, părinţii sunt mulţumiţi.  

De altfel, acesta este şi scopul...  
Adevărat, scopul nostru este să le oferim condiții bune de 

învățătură copiilor, deși este criză sanitară, iar asta este cel mai im-
portant. Toată lumea încearcă să facă tot ceea ce este mai bine.  

În această perioadă, aţi primit din partea vreunei organizaţii 
un sprijin?  

Desigur, în anul care a trecut, am primit și o sponsorizare de la o 
organizație din Brad. Elevii au primit ghiozdane și rechizite, dulciuri 
și obiecte de igienă.  

Cum așa?  
Așa, pur și simplu, ne-am trezit cu un domn de la asociație că 

ne-a contactat și ne-a spus că dorește să ajute școala. Noi ne-am 
bucurat, fiindcă am mai încercat să apelăm la alte surse, dar nu am 
reușit. A venit și a vizitat școala, apoi a adus darurile copiilor.  

Activităţi aţi reuşit să desfăşuraţi în acest timp?  
Da, am avut și activități cu Palatul Copiilor din Arad.  
Dacă tot v-am întrebat de activităţi, ce proiecte ați avut până 

acum, de care sunteți mulțumită că v-au ieșit foarte bine?  
În acest caz trebuie să amintesc de un proiect foarte fru-

mos, desfășurat cu copiii, în ceea ce privește orientarea turistică. 
Activitățile au avut loc în stațiunea Moneasa, iar copiii participanți 
au primit recompense la final, în cadrul parteneriatului cu Clubul 
„Condor” din Arad. Acum, vom vedea, dacă ne va permite şi în viitor 
pandemia, vom mai organiza alte activități cu clubul amintit. Copiii 
sunt foarte bucuroși pentru aceste programe la care participă.  

În mod concret, ce a însemnat acest proiect?  
Tinerii din cadrul clubului au venit, au diseminat obiectivele la 

noi la școală, au discutat și cu profesorii și cu elevii despre ceea ce 
intenționau să desfășoare. Prima dată i-au dus pe copii pe teren, să 
recunoască traseul. A fost o competiție sportivă extraordinară, care 
i-a distrat foarte mult pe elevi. O activitate foarte necesară în această 
pandemie, când izolarea ne afectează pe toți. A fost un proiect trans-
frontalier România-Ungaria. Am fost invitați și în țara vecină, dar 
noi nu ne-am mai dus. A ieșit bine proiectul aici și nu a mai trebuit să 
ne mai deplasăm dincolo. A fost foarte bine.  

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Populația totală a lumii se ridică la 
peste 7,8 miliarde de oameni și se 

preconizează că va ajunge la aproximativ 11 
miliarde de oameni până la sfârșitul secolu-
lui. Cu peste 1,4 miliarde de oameni, China 
rămâne, încă, țara cu cea mai mare populație 
din lume dar, în câțiva ani, China va fi depășită 
de India. Demografii chinezi spun că India va 

Trec Mureşul îndreptându-mă spre comuna Moneasa şi întârzii pe unul din maluri privind cum apele râului 
se chinuie, dar nu reuşesc, să se acopere cu gheaţă. Valurile foşnesc pe nisipul şi pietrele malurilor, rosto-

golind stropi îngheţaţi în loc de spumă. În apele verzi-transparente scânteiază cristale, ba albindu-se şi adunându-se 
în plăci, ba topindu-se la loc şi împrăştiindu-se. O aglomerare de gheaţă plutește într-un şuvoi infinit pe suprafaţa 
râului, aşa cum deasupra lui, pe cer, plutesc norii. Apoi, încet, încet, am pornit spre întâlnirea programată cu  
doamna profesor Marinela Viorica Pleșa, director al Școlii Gimnaziale „Gheorghe Groza“ din Moneasa.  

Ce țară va depăși în curând China ca număr de locuitori?  
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

deveni cea mai populată țară din 
lume, mai devreme decât progno-
za Națiunilor Unite pentru 2027, 
depășind China, unde s-a înregis-
trat o scădere constantă a natalității 
în ultimii ani. În 2019, India avea o 
populație estimată la 1,37 miliarde și China 
la 1,43 miliarde, conform cifrelor ONU. Se 

așteaptă însă ca India să adauge 
aproape 273 de milioane de oame-
ni la populația sa de acum până în 
2050, s-a consemnat într-un recent 
raport al ONU, care estimează că 
India va întrece China ca fiind cea 

mai populată țară din lume până în anul 2027.  

MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

„Respectând legea ai și somnul mai liniștit!“ 

Din pasiune.  
Şi continui activitatea la Primăria oraşului Recaş.  
Evident. Şi dacă tot aţi amintit de continuitate, atunci, vreau 

să vă spun, că mai am o pasiune, cea care m-a şi consacrat în 
atenţia publicului spectator, aceea de interpretă de folclor.  

Asta ştiu şi te felicit pentru felul în care interpretezi cântecul 
nostru popular.  

Mulţumesc!  
Ei, acum să revin la întrebarea dumitale...  
Vă ascult!  
Doamnă Ramona, pentru a combate eficient inundaţiile şi pentru 

a stăvili excesul de umiditate am realizat, în mandatele trecute, regu-
larizarea Văii Grosului şi am reabilitat podurile care o traversează. 
Am canalizat şi dalat şanţurile pentru scurgerea apelor pluviale, atât 
în localitatea Birchiş cât şi în Căpâlnaş şi am continuat cu amenaja-
rea acumulării din localitatea Virişmort, în locul numit de săteni „La 
Răchita”. Cam acestea au fost pricipalele intervenţii efectuate pentru 
a ne apăra de stihiile naturale.  

Domnule primar, în rândul trecut mi-aţi vorbit şi despre re-
abilitarea dispensarelor aflate în comuna dumneavoastră, dar am 
uitat sau nu am avut timpul necesar să mai vorbim despre ceva.  

Despre ce?  
Despre „Centrul de Gardă”.  
Da, este adevărat, am reuşit să ducem la bun sfârşit şi construcţia 

unui modern „Centru de Gardă”, destinat situaţiilor de urgenţă în 
localitatea Birchiş, un centru pe care oamenii comunei îl aşteptau 
socotindu-l, pe drept cuvânt, necesar.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru întrevedere!  
Şi eu vă mulţumesc!

Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș

Bună ziua, domnule primar!  
Bună să ne fie tuturor şi bine aţi venit!  

Am menţionat în trecutul nostru dialog faptul că, de mai bine 
de 48 de ani, vă aflaţi numai în funcţii de conducere.  

Adevărat!  
Oamenii v-au ales, ca să spun astfel, în fruntea lor, atât după 

decembrie 1989, cât şi înainte când nu aveaţi decât 21 de ani!  
Atunci am fost ales să conduc un C.A.P., devenind, cum poate 

am mai spus, cel mai tânăr locuitor al acestei ţări, ales pentru o astfel 
de funcţie.  

Vă întreb, mai ales pentru cititorii noştri mai tineri, funcţia de 
conducere era mai grea, mai dificilă, înainte de ʼ89 sau este mai 
dificilă acum?  

Atunci era mai uşor, pentru că un conducător putea respecta le-
gea, cu condiţia să o înveţe, desigur, pentru că legea nu se schimba 
de la o zi la alta. Ori, este lucru ştiut că respectând legea ai şi somnul 
mai liniştit. Sigur că perioada aceea a avut şi părţile ei întunecate, 
altfel nu ar fi ieşit tinerii în stradă...  

Ne-au cam scos alţii atunci, domnule primar!  
Şi asta e adevărat, dar, revenind la întrebarea dumitale, doamnă 

Ramona, atunci, ca şi acum, importantă era calitatea umană.  
Orice gazetar, atunci când se află în dialog cu un primar, se 

arată preocupat de drumuri, de şcoli etc., eu aş dori să vă întreb, 
cu atât mai mult cu cât vă aflaţi atât de aproape de Mureş, despre 
munca dumneavoastră în combaterea inundaţiilor. Se poate?  

Desigur, se vede că dumneata lucrezi în administraţie. Pot să te 
întreb şi eu ceva?  

Vă rog!  
Cum te-ai apropiat de gazetărie?  

Ori de câte ori pornesc spre frumoasa comună Birchiş, încerc, în mod inexplicabil, sentimentul că timpul se 
destramă. El curge la fel ca înainte, de la răsărit la apus, de la zi la noapte, dar simt în el o ruptură, un soi 

de poticnire ciudată: frumuseţea nu se mai sfârşeşte. Mai exact, nu se mai sfârşeşte frumuseţea zilei ca să facă loc 
înserării. Cu această convingere m-a întâlnit domnul primar în sediul modern al administraţiei birchişene.  

Femeia, eterna poveste
Orașul din România unde găsești cele mai multe femei singure

Boierul George a deschis noi lucrări 
pe raza comunei. A arendat câteva 

iugăre de pământ, pentru construirea unei 
fabrici de spirt la capătul „Rândului Scurt”, 
spre Făget. Lucrările sunt începute de o socie-
tate comercială pe acţiuni. Printre acţionarii 
de bază se numără şi câţiva din comună: in-
ginerul Rozvelt Sfanda, Lupşa, alături de 
comercianţii Blok şi David. Peste câteva 
luni lucrarea va fi gata. În jurul fabricii este 
şi pământul destinat cerealelor pentru spirt. 
Inginerul şi maistrul constructor şi-au com-
pletat echipa de lucru cu oameni din sat. În 

Mari binefăcători 
de rime – Spiridon POPESCU  

Confuzie
Au trimis Toamna să ruginească frunzele plopului
Dar, cum nu era nici un pic de lumină,
Toamna a confundat frunzele plopului
Cu sufletul meu.
Iată de ce, iubito,
Atunci când îmi pui urechea pe inimă,
Nu auzi nici o privighetoare cântând. 

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Un sondaj realizat de către „Organizaţia Bărbaţilor din România – Ber-
genbier” a dezvăluit că cele mai multe românce singure sunt în Râm-

nicu Vâlcea. Orașul este urmat de Iaşi - 45% şi Sibiu - 44%, iar cele mai fru-
moase doamne şi domnişoare pot fi găsite în Bucureşti. De asemenea, cercetarea 
naţională a arătat că, în percepţia bărbaților despre oraşele cu cele mai frumoase 
femei, pe primul loc se clasează Bucureştiul - 17,51%, urmat de Iaşi - 13,47% şi 
Cluj Napoca -9,19%.  

Din cartea de istorie a comunei  
                                                             Un orăşel câmpenesc – Birchiş                                               Aurel VODICEAN 

partea cealaltă a satului, de la „Uliţa Mare” 
mai jos, pe lângă vale, se lucrează la monta-
rea traverselor pentru trenuleţul care va lega 
pădurea de Gara Săvârşin. Lemnele se vor tăia 
de pe versanții pădurilor din Livezi, în zona 
denumită „Strâmtoare”. Cine doreşte, poate 
lucra aici la tăiatul lemnului, reînnodând una 
din cele mai vechi meserii ale locului, meseria 
de stânjenar.  

Ştrecul, cu liniile pentru vagonete, va 
străbate comuna pe partea dinspre luncă a 
drumului. Lângă vale aşteaptă începerea 
lucrărilor un şopron lung plin de vagonete. 

Deocamdată, vagonetele 
vor fi trase de cai, până 
vor aduce locomotiva. 
Cine doreşte şi are cal, se 
poate angaja la această 
lucrare, care va dura mai mulţi ani de zile. 
Oamenii vor primi pe timpul angajării ali-
mente şi ovăz pentru cai.  

Birchişul nu-şi dezminte denumirea de 
orăşel câmpenesc privilegiat. Este „centru de 
plasă”, cu mai multe localităţi în subordine. 
Tot aici funcţionează pretura şi un birou de 
jurişti subordonat Tribunalului din Lugoj.

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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„Așa este agricultura, pentru cei care o fac cu pasiune, ca o ființă, ca un copil!“

Domnule primar, nu aş dori să încep primul dialog din 
acest an cu dumneavoastră vorbind despre administraţie, despre 
proiecte, realizări etc. Asta şi pentru că dumneavoastră sunteţi un 
interlocutor captivant, mai ales atunci când nu vorbiţi încorsetat de 
atribuţiunile profesionale. În concluzie, aş dori să continuăm, să 
dezvoltăm ceea ce în dialogul trecut aţi numit «conceptul vânătorii, 
care nu e dorința de a ucide, ci plăcerea de a ieși în natură.» Există 
o deontologie a vânătorii, niște reguli nescrise pe care cei pasionați 
de vânătoare trebuie să le cunoască și să le respecte?  

Domnişoară profesor, eu spun așa: cei cu părul sur trebuie 
să facem pledoarie pentru cultura vânătorească. În anul care a 
trecut, m-a sunat un vânător care mi-a spus, după ce pesta porcina a 
decimat efectivele de mistreți şi se puteau organiza vânători de către 
cei care suntem vaccinați:  

- Hai să mergem la vânătoare și chiar dacă nu o să mai fim la 
tablou cu un număr de..., să fie unul, poate unul dintre noi împușcă, 
facem poze cu acela, dar vânătoarea să fie prilej de a ne întâlni, facem 
vânătoarea, partea cu împușcatul și partea cu povestea.  

Care parte vi se pare mai interesantă?  
Cea cu povestea e interesantă după vânătoare, dar vezi, 

dumneata, lumea este dornică să iasă în natură. Cum să vă spun eu 
despre vânătoare?! Se spune că o imagine face cât o mie de cuvinte 
sau, altfel spus, o imagine nu poate fi descrisă în cuvinte.  

Ca omul care patronaţi spiritual marele „Festival al Vână-
torilor din Bata”, cum definiţi ce este vânătoarea, domnule primar?  

Vânătoarea este pasiune, pasiunea care unește oamenii ce o 
îndrăgesc. Vezi, dumneata, atunci când ești cu arma în teren, trebuie 
să vibrezi la foșnetul frunzelor, să te emoționezi când vânatul saltă în 
apropierea ta, să fii mulțumit dacă lovești ținta, dar, în același timp, 
să fii și trist că ai curmat viața unei necuvântătoare și, dacă ai ratat, 
să fii mai mult mulțumit că ai lăsat șansa de a scăpa acelei piese de 
vânat.  

Poezie, domnule primar, poezia vânătorii. Oare cei tineri pot 
trăi această poezie?  

Domnişoară profesor, noi, cei cu părul sur, trebuie de-așa 
manieră să transmitem mesajul ca generațiile care vin după noi să 
vadă în libertate vânatul, iar nu în captivitate. Acesta este mesajul, 

să știți că la vânătoare, focul are farmecul lui, povestea la fel, iar 
eu fac poveste și înainte și după. Înainte de protecția muncii, care 
este obligatorie, mai spun câte o întâmplare din satul meu și vă spun 
una cu agricultura. Eu am fost la toate edițiile „Agromalim Arad”, 
am o relație specială cu președintele „Camerei de Comerț”, domnul 
Gheorghe Seculici...  

V-aş ruga pentru cititorii noştri să ne spuneţi şi ce reprezintă 
„Agromalim Arad”?  

E vorba despre un foarte important târg agricol în al cărui 
program se regăsesc teme de interes, ce țin de inovație în horticultură, 
zootehnie și pe partea de automatizare și agricultură de precizie.  

Mulţumesc! Aştept povestea promisă.  
Ei, atunci să trecem de la vânătoare la agricultură...  
Păi să trecem, doar stau de vorbă cu un om care, înainte de a 

fi primar, e inginer! 
Aşa, la toate evenimentele de deschidere, miniștrii și toți liderii 

noștri, când e vorba de agricultură, folosesc terminologia ca și cuvânt 
consacrat, fermier activ, producător agricol, mic fermier, mare 
fermier, dar nimeni nu spune cuvântul țăran! Cu mulți ani în urmă, 
din satul meu, unul singur, pe nume Ișvănescu Vasile, a făcut armata 
la cavalerie, iar când generalul maghiar a întrebat tot pe al zecelea 
soldat ce meserie are, aproape toți au răspuns că sunt căruțași de 
paradă și lăcătuși. Întâmplarea face să-l numească şi pe al nostru, 
pe Văsălică Ișvănescu, iar acesta răspunde cu făloșenia specifică 
bănățeanului: „Io mi-s paure, io mi-s țăran!”, iar generalul a spus 
atunci: „Acestui soldat să i se dea două concedii, că astfel de oameni 
asigură pâinea țării!”.  

Frumos spus!  
Frumos şi adevărat! Vezi, dumneata, agricultura îți oferă satisfacții 

extraordinare! Noi punem sămânța în pământ, ea germinează, răsare, 
crește, iar dacă e un an cu precipitații, poți pune ceva și în buzunar, 
dar e ca o ființă, ca un copil, așa este agricultura pentru cei care fac 
asta cu pasiune. Așa este și cu creșterea animalelor, iar dacă până 
acum mai sancționam pe cei care aveau câte un animal la stradă, 
acum am început să facem poze când vedem o turmă cu oi care trece, 
în zona în care locuiesc eu, sunt două vaci... Sunt convins  că ceea ce 
producem noi, țăranii, va avea mare trecere de acum încolo! 

Vreme de iarnă, zilele se anemiază şi eu plec din peisajul plictisitor al câmpiei spre Bata, purtând Munţii 
Zărandului în stânga drumului. Munţii, pădurile te fac să-ţi uiţi gândurile plictisitoare. Ajunsă pe un 

loc mai înalt opresc maşina, privind din habitaclu o potecă ce coboară printr-un pâlc de pini, apoi în jos, mult în 
jos, printre pinii ca nişte lumânări şi brazii negri stufoşi se desluşeşte o poiană mică, rotundă, în care-şi întinde 
ramurile un mesteacăn uriaş. De la el se poate coborî mai departe spre Bata, locul unde oamenii sunt mai veseli. 
Şi ştiţi de ce? Pentru că munca goneşte tristeţea. De unde ştiu acest adevăr? De la interlocutorul meu din acest 
interviu. De la domnul inginer Ion Micurescu, omul de la care tinerii pot învăţa ce e efemer şi ce e durabil şi de la 
care eu am înţeles mai bine sintagma despre paharul pe jumătate gol şi pe jumătate plin. Ion Micurescu, sufletul 
de la temelia celui mai mare festival din ţara asta, dedicat vânătorilor.  

Pagină coordonată de prof. Alina FRENȚIU

Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

Din albumul comuneiMari binefăcători 
de rime – Spiridon POPESCU  

Sunt foarte trist
Am fost ursit de-o ursitoare rea
Să-mi port o viaţă paşii prin hârtoape...
Sunt foarte trist şi nimeni nu-i pe aproape
Să-nfigă-o lance în tristeţea mea.  

Doamne, te rog, cât un sobor de popi,
Întoarce şi-nspre noi măritul soare,
Fă tăvălug din raza-i orbitoare
Şi nivelează-odat’ aceste gropi.   

Tabăra de 
pictură de la 

Bata, prilej de 
întâlnire 

şi de schimb de 
experienţă 
a artiştilor 

plastici 
consacraţi, 

din ţară 
şi din 

străinătate. 

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Mihai ZAHARIA - Parohul Bisericii Ortodoxe Dognecea

Preabunule Părinte, vă mulţumesc că 
aţi acceptat să continuăm dialogul nostru.  

Cu multă plăcere!  
Părinte, în ce relaţie vă aflaţi, ca Paroh al Bisericii Ortodoxe 

din Dognecea, cu conducerea Primăriei comunei Dognecea?  
Domnule Miron, cu sinceritate şi cu bucurie vă spun că relația 

dintre biserică și autoritățile locale este una foarte bună. Avem 
înțelegere și o bună comunicare cu primăria. De fiecare dată când 
am avut nevoie de ceva am reușit, împreună cu domnul primar Re-
mus Rof, să ajungem la un consens și, împreună, am făcut proiecte 
comune frumoase.  

Mă bucur să aud asta, Părinte!  
Da, Biserica a fost sprijinită, în acțiunile pe care le-a desfășurat, 

de domnul primar și a avut nevoie de ajutorul solicitat primăriei. 
Când a venit „Cercul Pastoral” Bocșa și a făcut această pomenire a 
celor decedați, Primăria Dognecea ne-a spirijinit financiar. Domnul 
primar a fost prezent fizic la manifestare. De Paște și de Crăciun, 
primarul nostru, domnul Remus Rof, a sprijinit biserica în pregătirea 
cadourilor pentru copii. Anul trecut am reușit să facem o scenetă cu 
Nașterea Domnului cu copiii și cu preotul aflat în pensie. Primăria 
ne-a susținut cu cadourile pentru elevi, dar și cu o parte din recuzita 
necesară.  

Preaonorate Părinte, pe viitor aveți vreun proiect mare?  
Avem și necesități mai mari, în anul 2022 avem niște proiecte 

„Fără sprijinul domnului primar, nu vom reuși să facem nimic! “

împreună cu primăria. Vrem să reabilităm Biserica Ortodoxă din lo-
calitate.  

În ce sens?  
Există unele probleme de structură. Fără sprijinul domnului pri-

mar, nu vom reuși să facem nimic! Nu vom reuşi să ducem la bun 
sfârșit acest proiect. Avem încredere că ceea ce a promis domnul pri-
mar se va fructifica, iar biserica și primăria vor reuși să facă un lucru 
foarte bun împreună, în interesul comunității locale.  

Domnul primar a înţeles?  
Domnul primar a înțeles și sper ca şi comunitatea noastră să 

înțeleagă că Biserica este o instituție de utilitate publică și este un 
serviciu credincios în slujba cetățeanului.  

Părinte, cum stați cu vaccinarea printre credincioși?  
Am familia lărgită, care este vaccinată. Eu nu sunt nici pro nici 

contra, atâta timp cât nu ni se oferă o informație clară.  
Ce mesaj aveți către credincioși în această perioadă de reve-

nire a pandemiei?  
Mesajul meu este să fim tari și să nu ne dezlipim de rugăciune. 

Rugăciunea trebuie să fie primul gest al zilei. Cu rugăciunea putem 
învinge multe. Cel mai important este să nu ne îndepărtăm de Dum-
nezeu. Lumea spune că Dumnezeu ne-a uitat. Nu există așa ceva.  
Noi îl uităm pe Dumnezeu, iar prin faptele noastre reprobabile ne 
îndepărtăm de Dumnezeu de cele mai multe ori, pentru care am fost 
de fapt creați. Nu e bine să ne îndepărtăm de mântuirea creștină. 

Oricine vrea să verifice adevărul zicalei că omul sfinţeşte locul să vină la Dognecea, unde primarul Remus 
Rof schimbă vizibil faţa tristă a comunei, în aşa fel încât, în scurt timp, Dognecea va fi una din cele mai 

căutate repere turistice ale Ţării Banatului. După dialogul meu cu Preaonoratul Părinte Mihai Zaharia am bătut 
cu pasul localitatea, admirându-i îndelung frumuseţea.  

Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

DOGNECEA

Pe-asta o ştiaţi?  
Nu românii sunt mămăligarii Europei!

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Unul dintre cele mai vechi preparate culinare din istorie, mămăliga, a 
fost preparată pentru prima dată de vechii sumerieni, dar și în Meso-

potamia. La început, aceasta era realizată cu mei și secară. În Roma antică, 
se gătea un tip mai moale de mămăligă făcută cu speltă (o specie de grâu) 
măcinată și se numea „pultem”. Nu se poate spune cu exactitate de unde a pro-
venit porumbul din care a fost făcută pentru prima dată mămăliga în Italia, dar 
cert este că, multă vreme, în toată Italia, mămăliga a fost un aliment de bază.  

Când porumbul a fost adus în Europa din America de Sud, în secolul al 
XVI-lea, acesta a luat locul speltei ca ingredient principal al mămăligii şi, dacă 
la început a fost cultivat în Spania, ulterior s-a răspândit în întreaga Europă.  

Prima atestare a porumbului în spațiul carpato-danubiano-pontic datează 
de prin secolul al XVII-lea, dar abia de pe la 1700 porumbul a devenit o plantă 
populară. Aşadar, românii nu sunt mămăligarii Europei!  

Rubrica şcolii
De ce Beethoven?  

Muzica poate da nume unor senti-
mente, care nu pot fi numite, şi 

poate transmite sentimente, care nu pot fi 
transmise, concluziona marele Bernstein. Dar, dacă acest 
nume nu vă spune prea multe, atunci aflaţi, dragi elevi, că 
Leonard Bernstein a fost un compozitor celebru și dirijor 
electrizant, cel care a scris partitura celebrului musical West 
Side Story (1957), activist pentru cauze sociale și politice, 
scriitor, profesor, timp de mulți ani urmărit de FBI, cre-
ator al primului și celui mai faimos program de televiziune 
american dedicat muzicii clasice. Leonard Bernstein a fost 
și rămâne una din figurile uriașe ale muzicii secolului XX.  

Iată ce spunea el, şi voi trebuie să reţineţi, legat de Lud-
wig van Beethoven: „Majoritatea oamenilor îl consideră pe 
Beethoven cel mai mare compozitor al tuturor timpurilor. 
De ce aceasta? Pentru că Beethoven a luat toate regulile 
clasice ale lui Haydn şi Mozart şi le-a dezvoltat, până când 
muzica sa a devenit mai cuprinzătoare din toate punctele 
de vedere. Acolo unde Haydn a făcut o glumă care putea 
fi spusă într-un salon, Beethoven face glume bărbăteşti, de 
hohotul cărora se cutremură lumea şi care trebuie ţipate în 
toiul furtunii urlătoare. Acolo unde Haydn făcea mici sur-
prize amuzante, Beethoven îţi face surprize cutremurătoare, 
care te lasă cu gura căscată, fără surâs. Acolo unde Mozart 
era vesel, Beethoven e nebun de bucurie. E ca şi cum ai 
privi muzica clasică printr-o lupă – e dintr-odată mult mai 
mare. Însă, lucrul principal pe care Beethoven l-a adăugat 
muzicii clasice a fost o mult mai mare cantitate de emoţie 
personală. Emoţiile sale sunt mai puternice şi mai vizibile.”  

Un sfat de final? Ascultaţi-l pe Beethoven! Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Din albumul primăriilor cărășene
Echipa de fotbal  

a primarilor din Ca-
raș-Severin a urcat 
pe podiumul festiv 
la recentul turneu de 
fotbal în sală, dis-
putat în Republica 
Moldova! 

În mijlocul imagi- 
nii, domnul Remus 
Rof, primarul comu-
nei Dognecea.  
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„Noi trebuie să facem educație și prin literatură, că putem s-o facem!“ 
Cornel UNGUREANU

Cum vi se pare, stimate maestre Cornel 
Ungureanu, comuna Săvârşin?  

Un orăşel frumos. Domnule Vasile Todi, 
Săvârşinul este un orăşel frumos!  

Maestre, dacă tot ne aflăm la începutul acestei întâlniri, m-ar 
interesa să aflu ce îmi puteţi spune despre debutul dumneavoastră 
editorial?  

Ooo, debutul meu editorial...! Editura Facla, s-a făcut această 
editură cu Simion Dima la conducere, care la început mi-a cerut  
un volum. Bineînţeles că eram fericit, scriam pe atunci 
nişte studii importante, zic eu, despre Voiculescu, despre 
Mircea Eliade, despre Ion Pillat, despre Matei Caragiale...  

Câţi ani aveaţi ?  
Aveam 30 de ani. Se întâmpla, ce vă relatez acum, în 

anul 1973. În fine, i-am dat volumul la editură, l-a ţinut un 
an acolo şi l-am primit înapoi, cerându-mi un nou volum. 
Am adus repede un nou volum de cronici, l-a citit şi mi-a 
cerut un alt volum. Şi atunci mi-am adunat cronicile din 
ultimul an, le-am dat şi, între întâlnirile cu dânsul, m-am 
întâlnit cu şeful secţiei de la Comitetul Central, care se 
ocupa de edituri, spunându-i: „Tovarăşe Nicolescu, am la 
„Facla” mai multe volume de cronici literare şi sunt mereu 
amânat!”. El zice: „Să-mi dea directorul un telefon!”. M-am dus la 
Dima, i-am spus, el l-a sunat pe Nicolescu, care i-a spus: „Să scoată 
ultimele două cronici sau să scrie ceva despre tovarăşul Ceauşescu.” 
M-am conformat, am scos ce mi s-a cerut şi volumul a apărut relativ 
repede.  

Aţi reuşit să aflaţi şi pricina reală a tergiversării?  
Vezi, dumneata, în urmă cu doi ani, un prieten care a fost la Con-

siliul Naţional pentru Studierea Arhivelor Securităţii, care a luat vol-
umele legate de „Editura Facla” şi acolo erau referatele securităţii de-
spre volumele despre care v-am vorbit. Ei, bine, mie mi s-au respins, 
primul era etichetat ca fiind mistic, la al doilea iar aşa, mi-a apărut 
„La umbra cărţilor în floare”, despre care vorbisem cu Nicolescu, dar 
luând premiul „Uniunii”, am dat celelalte volume la Editura „Cartea 
Românească”, au apărut imediat, dar doamna Dimisianu de la editură 
mi-a cerut şi un articol despre Marin Preda, el fiind directorul editu-

rii. Aveam multe pagini scrise despre Marin Preda, le-am trimis şi, în 
acel an, am primit şi premiul pentru critică literară.  

Domnule, cine v-a determinat să fiţi ceea ce sunteţi?  
Domnule Todi, după ce am fost profesor la Vălişoara, prieten 

fiind cu Sorin Titel, prieten fiind cu George Suru, am scris proză, 
am scris un roman despre Vălişoara, pe care l-am predat la Editura 
„Albatros”.  

Vălişoara... unde e asta?  
La câţiva kilometri de Caransebeş. Eram profesor acolo şi de 

acolo m-am mutat la Zăgujeni, iar de la Zăgujeni am venit 
la Teatrul Naţional din Timişoara, unde câştigasem con-
cursul de secretar literar. În acest timp, plecând Ciobanu 
de la revista „Orizont”, de la rubrica de critică literară, am 
fost luat acolo. Luându-mă, trebuia să ţin cronica literară. 
Pentru fiecare apariţie a revistei, patru într-o lună, trebuia 
să scriu câte o cronică literară. Iar din anul 1972, trebuia 
să scriu câte trei cronici pe săptămână, astfel că am lăsat 
deoparte proza...  

Şi chiar romanul predat la „Albatros”!  
Da, mi-au tot cerut să fac tăieturi, atâtea tăieturi încât 

am lăsat-o baltă şi am trecut la critică şi istorie literară.  
Maestre Cornel Ungureanu, până mai ieri, critica  

se bizuia pe ceea ce Lovinescu numea idee morală, azi pe ce se 
bizuie?  

Pe ideea de geografie literară. De altfel, sper să termin „Geogra-
fia literară a României”, iar în ce mă priveşte, mă bizui pe rădăcini, 
pe istoria literaturii, pe felul în care literatura veche sprijină litera-
tura de azi. Dacă ne uităm în urmă ştim ce înseamnă literatură. După 
Lovinescu, mai ales după Călinescu şi mai ales după Manolescu, s-a 
pus accentul şi s-a pus, după părerea mea prea tare, pe valorile es-
tetice. Nu pot fi date la o parte valorile religioase, ştiind că românii 
sunt un popor creştin. Au fost date la o parte valorile morale, dar noi 
trebuie să facem educaţie şi prin literatură, că putem s-o facem!  

Geografia literară la care încă lucraţi este o...  
Geografia literară pe care o scriu e o istorie, o înţelegere, desigur, 

estetică, dar întâi morală şi religioasă într-o istorie naţională.  
(va urma) 

   Pagină coordonată de prof. Andreea TEACĂ

Înainte de a mă hotărî să aşez în creuzetul dialogului întâlnirea mea cu maestrul Cornel Ungureanu, ştiam 
că judecata criticii a fost dintotdeauna dependentă de o seamă de circumstanţe, de care nu poate fi în niciun 

chip despărţită. Dar, ca unul care aşază infinit mai prejos trofeele ce se pot smulge într-o bătălie pseudoliterară 
decât cele ce se pot cuceri faţă în faţă cu tine, la masa de lucru, am pornit la drum, întrebându-mă, totuşi, nu 
cumva persistenţa în elogiile adresate unui scriitor de-a lungul câtorva ani în gazete şi întunericul care coboară 
subit asupra altora în paginile aceleiaşi ascultă de alte motive decât de cel al valorii reale şi al preferinţelor?  

Mircea Goian este un muzician cu 
o carieră prodigioasă în numeroa- 

se segmente ale muzicii. De la muzică 
medievală, renascentistă și baroc, la blues, 
jazz, folk și rock, a cântat de toate. A orga-
nizat timp de 30 de ani festivalul „Toamna 
Hunedoreană” și este om de presă. A cântat 
pentru Regele Mihai și a deschis drumuri noi  
în muzica autohtonă, cu „Cimpoierii din Tran-
silvania“ devenind prima trupă din România 
care cântă rock cu instrumente medievale.   

La doar câteva luni de la formarea gru-
pului, „Huniadi Cantores” a concertat la Să-
vârșin, în fața Majestăți Sale Regele Mihai. 

Un prieten al comunei Săvârşin – Mircea Goian  
Concertul de debut al trupei Huniadi Cantores în fața Regelui Mihai

Ideea unui astfel de concert i-a venit după ce, 
la Paștele din 2006, a fost invitat de primarul  
din Săvârșin să participe la un eveniment al 
Familiei Regale. În anul imediat următor, l-a 

contactat pe același primar și prieten pentru  
a încerca să afle dacă Familia Regală ar fi  
interesată de un concert de muzică renascen-
tistă. Propunerea a venit la momentul potrivit, 
deoarece Familia Regală își punea problema 
dacă să realizeze sau nu Ziua Porților Des-
chise pe domeniul de la Săvârșin și în acel 
an.  Astfel a ajuns „Huniadi Cantores” să aibă  
concertul de debut artistic chiar în fața Ma-
jestăți Sale Regele Mihai și a Familiei Regale.  
În urma acestui eveniment, unde a fost pre-
zentă presa, care a mediatizat foarte mult con-
certul grupului, a urmat un an plin de concerte.  

SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Domnule primar, de la începutul dia- 
logului cu dumneavoastră sugerez o veste 
bună.      

Ia, să aud!  
Cea privind cursele noi de transport.  
Da, începând de luna trecută au fost introduse două curse noi de 

transport în comun, în plus pe lângă cele cinci existente pe linia M41 
Timișoara-Sânandrei-Carani. Locuitorii comunei Sânandrei vor avea 
astfel în total la dispoziție șapte curse de autobuz, care vor circula 
tur-retur.  

Domnule primar, îmi spuneaţi la trecuta noastră întâlnire că, 
deşi anul trecut a fost un an dificil, totuşi, în tot acel an, împreună 
cu colegii dumneavoastră din primăria comunei, aţi continuat şi aţi 
dus la bun sfârşit o serie de proiecte, reuşind totodată să începeţi şi 
noi lucrări. Aceasta în paralel cu eforturile de pregătire a unor noi 
proiecte de obţinere a altor fonduri europene şi guvernamentale, 
absolut necesare dezvoltării comunei dumneavoastră.  

Aşa este, a fost o perioadă de mari greutăţi aceea a anului trecut, 
greutăţi susţinute şi de perioada prelungită de pandemie de care nu scă- 
păm nici acum, dar, da, am şi realizat o serie de proiecte, am demarat  
obiective noi, am intervenit pentru alte lucrări acolo unde era nevoie...  

Pentru cititorii noştri, putem consemna câteva din acele 
realizări ale anului trecut?  

Desigur, deşi mare parte din ele, din aceste realizări, sunt la ve-
dere, le puteţi consemna, într-o înşiruire aleatorie...  

Vă ascult, domnule primar! 

„Vă mulțumesc pentru buna prezentare a comunei noastre în regiunea de vest a țării!“

Aş începe cu menţiunea că toate lucrările efectuate pe aria comu-
nei Sânandrei s-au efectuat cu respectarea strictă a tuturor normelor 
şi restricţiilor impuse de pandemie şi aş mai sublinia şi faptul că, lu-
crându-se într-un ritm alert, toate obiectivele planificate pentru anul 
care a trecut s-au finalizat cu bine. Totodată trebuie evidenţiat faptul 
că alte lucrări au fost demarate şi alte noi proiecte au fost depuse spre 
finanţare.  

Din cele realizate...  
Din cele duse la bun sfârşit anul trecut aş aminti asfaltarea dru-

murilor în toate satele care aparţin de comuna noastră, finalizarea 
lucrărilor de parcare la grădiniţa localităţii Sânandrei, introducerea 
gazului la km13, odată cu începerea lucrărilor de canalizare, pavarea 
tuturor trotuarelor din satul reşedinţă de comună şi din localităţile 
aparţinătoare, asfaltarea şi modernizarea drumurilor agricole de pe 
raza comunei...  

Din ce fonduri?  
Cu ajutorul fondurilor europene. Apoi, pentru a continua, aş mai 

aminti demararea lucrărilor pentru o modernă sală de sport, ample 
lucrări necesare reabilitării şi întreţinerii parcurilor din comună şi, nu 
în ultimul rând, depunerea de noi proiecte pentru obţinerea finanţării 
cu sprijinul Programului Naţional „Anghel Saligny”.  

Domnule primar, eu zic să ne oprim aici, pentru că riscăm să 
rămânem fără spaţiu tipografic.  

Ei, aşa sunteţi dumneavoastră, zgârciţi cu unii şi darnici cu alţii. 
Glumesc, desigur, mulţumindu-vă pentru buna prezentare a comunei 
noastre în regiunea de vest a ţării.  

Ajuns la Sânandrei, primul gând care mi-a venit în minte a fost acela care îmi spunea că este dificil de 
zugrăvit faptele zilnice ale primarului acestei comune, cu atât mai mult cu cât dânsul se află într-o conti-

nua întrecere cu el însuşi. Dar, din cele ce am consemnat în dialogul de mai jos, chiar şi o restrânsă consemnare 
a realizărilor sale va ajuta cititorii să spună că merită să locuieşti în Sânandreiul gospodărit de Claudiu Coman!  

Mari binefăcători 
de rime – Damian URECHE  

Soarele iertat  
Iar mă aşteaptă cine nu m-aşteaptă,  
Miresme ard pe unde nu sunt flori  
Şi numai bezna de-ar mai fi-nţeleaptă  
M-ar confunda cu ziua uneori.  

Ce mult înseamnă să te ştii amiază,  
Să pui azur la început de lumi  
Când vezi privighetoarea cum lucrează  
Pe lacrima în care te consumi.  

Vor fagurii de drumuri să se spele,  
Albine fug de anotimpuri verzi,  
Tu să visezi pentru aceste stele,  
Mai mult pierdut, decât ai vrea să pierzi.  

Ierţi soarele de umbre viitoare  
Pe căi de var doar paşii-s uniformi  
Şi-nchis în sânul somnului de sare  
Pe gălăgia razelor adormi.  

Dar nu e iarbă, iarba e departe,  
Ninsori petrec, pe largul dintr-o zi,  
De parcă-ţi spulberi noaptea într-o carte  
Şi zorii nu te lasă s-o mai scrii.  

Iar mă aşteaptă cine nu m-aşteaptă  
Prea multă lume-i într-un singur eu.  
Şi zarea, obosind să fie dreaptă,  
Se face dintr-o dată curcubeu. Pagină coordonată de Iosif JEBELEAN

Domnul Ştefan Barbu din comuna Sânandrei ne întreabă ce îi putem spune 
legat de pensia unui om care a lucrat mai puţin de 15 ani? Domnule Barbu, 

subiectul pensiilor este unul amplu dezbătut de o perioadă lungă de timp, iar de ceva 
timp este subiectul principal al controverselor și al scandalurilor. Ei bine, românii 
care au muncit mai puțin de 15 ani și care au cotizat la stat între 10 și 15 ani vor primi pensia minimă, în 
funcție de salariul minim brut și de stagiul de cotizare. Mai exact, pensia minimă va fi stabilită în funcţie 
de stagiul de cotizare realizat, într-un procent de 40% din salariul minim brut pe ţară garantat în plată. 
Însă aici se adaugă câte 1% din salariul minim brut pe ţară garantat în plată, pentru fiecare an de stagiu de 
cotizare realizat între 11 ani şi 14 ani inclusiv.  Așadar, acum, pensia românilor va depinde în mare măsură 
de numărul de ani în care au cotizat la stat. În concluzie, și dacă muncești mai puțin de 15 ani beneficiezi 
de pensie, dar aceasta va fi raportată la salariul minim brut pe economie.  

Poșta redacției             Ce pensie primești dacă muncești mai puțin de 15 ani

Rubrica elevilor                        Elevii ne întreabă, noi răspundem  

Eleva Sabina Niculescu din comuna Sânandrei, ne întreabă cum este corect: „Douăzeci şi unu de 
grade” sau „Douăzeci şi una de grade”? Dragă Sabina, dezacordul în gen al numeralelor ce au în 

componenţă „unu” şi „doi” cu substantivele pe care le determină este o greşeală apărută frecvent mai ales 
pe canalele media (în special la rubricile meteo).  

Academia Română a întocmit un raport privind rezultatele monitorizării greşelilor, pe posturile prin-
cipale de radio şi televiziune, iar în lista erorilor semnalate de specialişti figura şi acest dezacord. Întrucât 
există dubii, este nevoie de clarificare. Potrivit lucrărilor de specialitate, numeralul cardinal doi, (precum 
şi cel ordinal – al doilea etc.), dar şi celelalte ce au în componenţă doi (doisprezece, douăzeci şi doi, 
treizeci şi doi etc.) trebuie folosite la forma de feminin atunci când se referă la substantive feminine sau 
neutre. Prin urmare, corect vom spune sau scrie:  „ora două”, „clasa a douăsprezecea”, „treizeci şi două de 
grade”, „douăsprezece scaune” etc. şi nu ora doi, clasa a doisprezecea, treizeci şi doi de grade, doisprezece 
scaune etc. Situaţia se complică – puţin – în cazul numeralelor compuse cu „unu” (adică douăzeci şi unu, 
cincizecii şi unu etc.). Atunci când, de pildă, numeralul „douăzeci şi unu” se referă la substantive neutre, 
acordul se face la genul masculin. Adică, vom spune corect „douăzeci şi unu de scaune”, „treizeci şi unu 
de dulapuri”, „patruzeci şi unu de geamuri”, „cincizeci şi unu de tablouri” sau „douăzeci şi unu de grade”.   
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Te las pe tine să te prezinți, mai ales pentru cei care poate că 
nu prea te cunosc …  

Mă numesc Irina Cojar, îmi pare bine! (râde) Hmm… Nu am 
făcut niciodată caz din faptul că sunt actriță și că joc la Teatrul 
Național… Mie îmi place normalitatea. Lupt cu ego-ul meu și încerc 
să fiu un om normal.  

Te-ai îndoit vreodată că ai ales meseria potrivită?  
Nu, niciodată. Chiar dacă aș lua-o de  

la capăt, tot actriță aș fi. Mai ales că 
am crescut în familia în care am cres-
cut. Practic, am crescut în teatru… Mai 
ales că meseria asta nu doar că-ți dă po- 
sibilitatea să dăruiești ceva oamenilor – 
și asta este cea mai mare satisfacție! – 
dar te și îmbogățește foarte mult în inte-
rior. Te îmbogățește ca om. Și începi să 
înțelegi lucruri despre cei din jurul tău. 
Pentru că te face mult mai atent la ce se 
întâmplă cu oamenii din jur. Și încerci 
să găsești cauzele din spatele acțiunilor 
lor… Ok, un om poate să țipe la tine, 
să vină să te înjure. Dar tu trebuie până 
la urmă să vezi care e cauza. Care e 
strigătul lui de durere din spatele a ceea ce face…  

Te transformi tu, ca persoană, odată cu fiecare personaj?        
Așa e, fiecare personaj lasă o amprentă asupra ta ca om. Pentru 

că descoperi în tine lucruri noi. Alte laturi ale tale… Bunicul meu, Ion 
Cojar, spunea că în tine se află toate personajele. Și așa e…  

Te-ai gândit vreodată să calci pe urmele bunicului tău și să 
încerci și meseria de regizor?  

O, da! Când eram copil, ăsta a fost primul lucru pe care mi l-am 
dorit, să fiu regizoare. Și bunicul a spus „nu“! Că nu e meserie pentru 
femei… Și apoi, m-am îndreptat către actorie. El era de părere că tre-
buie să ai foarte multă forță ca să stăpânești niște personalități puter- 
nice. Cum erau de exemplu pe atunci Tamara Buciuceanu, Ileana 
Stana Ionescu, Radu Beligan, Gheorghe Dinică, toți actorii mari. Îți 
trebuia un caracter foarte puternic. Un bagaj cultural fantastic. Ori 
eu eram o copilă firavă. Și nu m-a încurajat bunicul spre regie. El, 
de fapt, nu m-a încurajat nici spre actorie. Eu am făcut informatică 
în liceu. Și el mi-a zis: „Mergi pe drumul ăsta. E mai bine plătit, nu e 
lupta asta continuă, nu te vei lovi de numele ăsta… Pentru că oamenii 
care n-au reușit să lovească în mine, s-ar putea să lovească în tine.” 

„Și bunicul a spus nu!“

El a încercat să mă protejeze. Dar eu, nu și nu. Am mers înainte cu 
încăpățânare. Și nu-mi pare rău. Chiar nu-mi pare rău!  

Noi mergem la teatru ca să ne deconectăm de la cotidian. Dar 
tu? Cum reușești tu să te rupi de toată agitația asta de zi cu zi?  

În primul rând citind. Îmi place foarte mult să citesc. Apoi, mi-
am luat o căsuță la Mogoșoaia și mă ocup de flori. Îmi plac foarte 
mult florile. Și-am studiat mult pe tema asta. Mi-am luat cărți și-am 

citit o groază. Știu exact cum trebuie să 
îngrijesc fiecare floare. Îmi place să stau 
cu mâinile în pământ. Îmi place să tund 
iarba. Am patru căței… Mă fascinează 
natura… Așa mă deconectez eu. Nu-mi 
place să mă uit la televizor, chiar deloc. 
Nu mă atrage sub nicio formă toată nega- 
tivitatea asta de la știri, din media…  

Ai să ne recomanzi o carte?  
Am terminat de curând „Cartea 

despre ego“ a lui Osho, care e foarte 
interesantă… Apropo de ce spuneam, de 
lupta cu ego-ul, la început. Iar acum ci-
tesc o carte la fel de interesantă, „Multe 
vieți, mulți maeștri“, scrisă de Brian 
L.Weiss. Îmi plac foarte mult cărțile de 

psihologie, de dezvoltare personală. Și mă ajută foarte mult în me-
serie.  

Actorii tăi preferați?  
Of… sunt mulți! Așa cum am spus, Ileana Stana Ionescu, care 

rămâne actrița mea de suflet. Bunica mea, pe care am adorat-o. 
Raluca Zamfirescu, Tamara Buciuceanu, Gina Patrichi mi-au plăcut 
mult. Dan Puric, cu care am o relație foarte specială și de la care am 
învățat foarte mult. George Constantin mi-a plăcut mult. Constantin 
Rauțchi, care era fantastic. Era genial! A făcut bunicul meu „Hagi 
Tudose“ cu el. Era un actor foarte, foarte bun! Domnul Caramitru, cu 
care am lucrat în postură de regizor la „Două pe față, două pe dos“ 
și de la care iar am învățat foarte mult. Mai ales că dumnealui știa 
foarte bine să desfacă un text. Avea o tehnică fantastică…  

Dacă ai putea avea orice super-putere din lume, ce-ai vrea să 
poți face?  

Aș vrea să pot da tuturor oamenilor iubire. Pentru că eu cred că 
cel mai important lucru pe lumea asta este iubirea. În rest, nu luăm 
nimic cu noi la final. Doar iubirea și lecțiile pe care le-am învățat în 
viață…  

Când am aflat că actriţa Irina Cojar este nepoata marelui regizor Ion Cojar, gândul meu s-a îndreptat spre locuitorii oraşului 
Recaş, cărora, fără îndoială, interviul prezent în chiar pagina lor, realizat de Mădălina Mihai pentru „Cultural 21” le va fi un 

prilej real de bucurie. Dacă despre bunic recăşenii ştiu multe lucruri alese, despre nepoata lui trebuie să ştie că e admirată pentru că e 
frumoasă, talentată, carismatică, elegantă şi plină de mister. Cât priveşte bunicul... Ion Cojar s-a născut în cea mai frumoasă constelaţie 
a cerurilor de iarnă, (9.01.1931) la Recaş şi viaţa i-a purtat paşii departe de locurile natale. A fost actor, regizor, director la Teatru Mic din 
Bucureşti (1969-1972), director general al Teatrului Naţional „I. L. Caragiale“ din Bucureşti (1997-2001), profesor universitar la Aca-
demia de Teatru şi Film din Bucureşti. În anul 1999 i s-a conferit titlul de cetăţean de onoare al comunei Recaş, iar în 2001 este decorat 
cu ordinul „Steaua României în grad de ofiţer”. În 2005 primeşte o diplomă de excelenţă a Universităţii Naţionale de Artă Teatrală şi 
Cinematografică „I. L. Caragiale“ din Bucureşti, la împlinirea a 50 de ani de activitate pedagogică, tot în acelaşi an i se acordă titlul de 
Doctor Honoris Causa de către Universitatea de Artă Teatrală din Târgu-Mureş.  

Dar ce rădăcini genetice hrănesc spiritul nepoatei sale aflăm chiar de la ea: „Străbunicul meu a fost scriitorul şi dramaturgul George 
Mihail Zamfirescu, care a scris „Domnişoara Nastasia”, „Idolul şi Ion Anapoda”, „Maidanul cu dragoste”. Soţia sa, străbunica mea, a 
fost Florenţa Zamfirescu, o foarte bună poetă, dar care a încetat să mai scrie, dedicându-şi viaţa sprijinirii carierei soţului său. A fost o 
femeie de un mare rafinament şi o mare nobleţe. Cele două fiice ale lor au fost artiste. Bunica mea, actriţa Raluca Zamfirescu, pe care 
toată lumea iubitoare de teatru a îndrăgit-o atât pe scenă, dar şi la teatrul radiofonic, pe care l-a făcut zeci de ani, şi sora sa, Gabriela 
Eremia-Zamfirescu, pictor scenograf al Televiziunii Române. Un loc aparte în sufletul meu îl are bunicul meu, Ion Cojar, marele regizor 
de teatru şi cel mai mare profesor de arta actorului din istoria teatrului românesc.” Aşchia... 

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Irina COJAR
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Pe viitor, Societatea Metropolitană de Transport Timișoara 
își propune dezvoltarea echilibrată, durabilă și eficientă 

a serviciului de transport public de persoane efectuat pe aria de 
competență a Societății Metropolitane de Transport Timișoara, prin 
asigurarea unui serviciu de calitate la standarde europene, context ce 
implică, printre altele,  menținerea și consolidarea coeziunii econo-
mico-sociale și teritoriale, respectiv corelarea capacității diferitelor 
mijloace de transport cu fluxurile de călători existente.

Sub rezerva interoperabilității, Societatea Metropolitană de  
Transport Timișoara va constitui un partener activ pentru auto-
ritățile și/ sau instituțiile interesate în vederea asigurării cadrului 
instituțional de cooperare, colaborare, promovare și susținere a  
intereselor comune cu privire la furnizarea/prestarea și dezvoltarea 
serviciului de transport public de persoane, Asociația de Dez-
voltare Intercomunitară Societatea Metropolitană de Transport 
Timișoara în scopurile prevăzute în  
Actul Constitutiv, respectiv în scopul 
înfiinţării, organizării, reglementării, 
finanţării, exploatării, monitorizării şi  
gestionării în comun a serviciului de 
transport public de persoane efectuat 
cu tramvaie, troleibuze, autobuze, 
transport naval, respectiv alte moduri 
de transport (denumit în continuare 
Serviciul), pe raza de competenţă a uni- 
tăţilor administrativ-teritoriale mem-
bre, precum şi realizarea în comun a 
unor proiecte de investiţii publice de 
interes zonal sau regional, destinate 
înfiinţării, modernizării şi/sau dezvol-
tării, după caz, a sistemelor de utilități, 
Societatea Metropolitană de Transport 
Timișoara, urmărește în condițiile legii, prin strategiile pe care le va 
adopta următoarele: 

- dezvoltarea și funcționarea pe termen mediu și lung a serviciilor 
de transport public de persoane în concordanță cu programele de 
dezvoltare economico-socială a unităților administrativ- teritoriale; 
membre, precum și a infrastructurii aferente acestora

- satisfacerea în condiții optime a nevoilor populației, precum și 
ale instituțiilor publice și agenților economici de pe raza administrativ 
- teritorială a unităților administrativ-teritoriale membre pe care le 
deservește prin serviciile de transport;

- gestionarea serviciilor de transport public local de persoane pe 
criterii de competitivitate și eficiență managerială;

- îmbunătățirea condițiilor de viață ale cetățenilor prin promo-
varea calității și eficienței transportului public local de persoane;

- asigurarea capacității suficiente de transport pe rute aglomerate;
- promovarea reabilitării infrastructurii aferente serviciilor de 

transport public local de persoane;
- acordarea de facilități unor categorii de persoane, defavorizate 

din punct de vedere social.
Comunitățile se confruntă din ce în ce mai mult cu problema 

legată de transportul public local de persoane. Migrarea locuitorilor 
din orașe către zonele periurbane, și nu numai, determină apariția 
unor modele rezidențiale, care presupun deplasarea pe distanțe mari. 
Acest fenomen de extindere se dezvoltă în paralel cu o creștere a 
numărului proprietarilor de mașini și a traficului de navetiști.

Strategia de dezvoltare a sistemului de transport public local 
de călători, viziunea 2030

Partea 1

     Pagină îngrijită de Anca ANDREI

SOC. METROPOLITANA DE TRANSPORT
TimișoaraSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(

Congestionarea din ce în ce mai puternică a sistemului de 
transport, consumul aferent de energie și efectele negative asupra 
mediului impun adoptarea unei abordări inovatoare care să răspundă 
necesităților și cerințelor, din ce în ce mai mari în domeniu ale 
zilelor noastre. Măsurile standard și tradiționale, precum extinderea 
rețelelor de transport existente, nu vor mai fi suficiente. Astfel, se 
impune o planificare strategică atentă și un plan de acțiune pentru a 
putea interveni.

Îmbunătățirea mobilității și, în același timp, reducerea conges-
tionării traficului, a poluării și a accidentelor reprezintă o provo- 
care comună pentru marile aglomerări urbane ale județului și nu 
numai.

Obiectivul unui transport sustenabil este de a sprijini libertatea 
de circulație, sănătatea, siguranța și calitatea vieții pentru generațiile 
actuale și viitoare, precum și de a asigura eficiența ecologică, o  

creștere economică, inclusiv accesul 
la oportunități și servicii pentru toți, 
inclusiv pentru persoanele în vârstă și 
pentru cele cu dizabilități.

Misiunea Societății Metropolitane 
de Transport Timișoara este de a  
răspunde acestui obiectiv în perioada 
2020-2030, devenind, astfel, viziunea 
pe termen lung a Asociației de Dez-
voltare Intercomunitară Societatea 
Metropolitană de Transport Timișoara.

Planul de mobilitate durabil pro-
movat de Asociația de Dezvoltare In- 
tercomunitară va urmări crearea unui  
transport durabil, care să satisfacă ne-
voile din interiorul său, vizând cinci 
obiective strategice:

Accesibilitatea – punerea la dispoziția tuturor cetățenilor a unor 
opțiuni de transport, care să le permită să aleagă cele mai adecvate 
mijloace de a călători spre destinații și servicii-cheie. Acest obiectiv 
include atât conectivitatea, care se referă la capacitatea de deplasare 
între anumite puncte, cât și accesul, care garantează că, în măsura în 
care este posibil, oamenii nu sunt privați de oportunități de călătorie 
din cauza unor deficiențe (de exemplu, o anumită stare fizică) sau 
a unor factori sociali (inclusiv categoria de venit, vârsta, sexul și 
originea etnică); 

Siguranța și securitatea – creșterea siguranței și a securității 
pentru călători și pentru comunitate în general; 

Mediul – reducerea poluării atmosferice și fonice, a emisiilor 
de gaze cu efect de seră și a consumului energetic. Trebuie avute în 
vedere, în mod specific, țintele naționale și ale Comunității Europene 
în ceea ce privește atenuarea schimbărilor climatice; 

Eficiența economică – creșterea eficienței și a eficacității din 
punct de vedere al costului privind transportul de călători; 

Calitatea mediului urban – contribuția la creșterea atractivității 
și a calității mediului în beneficiul cetățenilor, al economiei și al 
societății în ansamblu. 

Obiectivul general constă în creșterea atractivității sistemu-
lui de transport public pentru cetățeni în aria de competență a 
Asociației de Dezvoltare Intercomunitară SMTT, cât și la nivel 
zonal și regional.
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Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea

„La Checea lucrăm în echipă, dar într-o echipă bine sudată!“

CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină coordonată de Ciprian O. APOSTOL

Şoseaua care duce spre frumoasa comună Checea taie în două câmpul verde, catifelat după ploaie, iar 
cerul albastru, fără nori, anunţa o zi frumoasă, tocmai bună de stat la taifas.  

Domnule viceprimar Ionică Breje, 
spuneați, nu demult, că anul 2021 a fost și 
frumos și greu. De ce credeți asta?  

Să începem cu greul?  
Păi să începem cu greul!  

Anul 2021 a fost greu, în primul rând din cauza pandemiei de 
COVID-19. De fapt, a fost dificil nu numai pentru noi, ci pentru toate 
primăriile din Timiș. Bineînțeles că activitatea a fost mult îngreunată, 
dar noi am încercat să trecem cu bine peste toate. Am făcut multe efor- 
turi pentru a reuși, și chiar am reușit. De aceea spun că a fost greu. 
Știm cu toții asta. Evident că restricțiile au mai înfrânat activitățile și 
noi a trebuit să le respectăm, dar și să continuăm programele. Anul ce 
a trecut a fost un an complicat, cu provocări. Greu, dar și frumos, cu 
multe proiecte care ne vor ajuta să ne dezvoltăm și mai mult.  

O dorinţă?  
Pe lângă dorința de dezvoltare cât mai frumoasă pentru comuna 

noastră îmi doresc ca 2022 să ne aducă tuturor sănătate, bucurie și 
speranță în viitor. Așa să ne ajute Dumnezeu!  

Să mai întârziem puţin la partea mai grea a anului trecut.  
Mai greu în 2021 a fost faptul că au crescut cazurile de infectare 

și la noi în comună, dar la toate a trebuit să găsim soluții și să mergem 
mai departe. În localitate avem asistent comunitar, care ajută mult oa-
menii. Dorim să precizăm că la nivelul primăriei există grupul de lu-
cru, care vine în sprijinul persoanelor aflate în izolare la domiciliu sau 
în carantină, precum și în sprijinul persoanelor vârstnice sau bolnave.  

Unde, la ce numere de telefon vă pot contacta oamenii?  
Oamenii ne pot contacta la următoarele numere de telefon: vicep-

rimar - Breje Ioan: 0731691442, asistent medical comunitar - Paca 
Ovidiu: 0728293941. Şi îi asigur că în cel mai scurt timp posibil, 
ne vom deplasa la toți cei interesați, oferindu-le sprijin în efectuarea 
cumpărăturilor de strictă necesitate (alimente, medicamente etc).  

Așadar, aveți numerele publice să vă sune oamenii care se 
confruntă cu COVID-19?  

Numerele de telefon, al meu și al dânsului, sunt făcut publice, iar 
cetățenii aflați în dificultate, adică aceia care se confruntă cu corona-
virusul SARS-COV2 ne pot suna să ne ceară ajutorul. Dacă a apărut 
ceva, noi am răspuns prezent, dacă ni s-a cerut sprijinul. Așa merge 
treaba la Checea. Lucrăm în echipă, dar într-o echipă bine sudată.  

Da, s-a dus vestea că la Checea există una din cele mai se-
rioase colaborări administrative. O performanţă pe care tânărul 
dumneavoastră primar a realizat-o cu multă înţelepciune.  

De aceea avem succes și reușim.  
Poate şi pentru că răspundeţi mereu solicitărilor consătenilor 

dumneavoastră.  
Întotdeauna am venit în ajutorul cetățenilor când a fost nevoie. 

Le-am adus medicamente, hrană... Dacă m-au apelat pe mine, le-am 
dus alimente și tot ceea ce aveau nevoie. Ei oricum  nu puteau să iasă. 
Mi-au dat lista, mi-au dat banii și gata. Eu i-am ajutat. M-am dus la 
farmacie, m-am dus la magazin și le-am luat ceea ce au spus.  

De fapt care este procedura la Checea, în cazul unui cetățean 
infectat cu SARS-COV2, ce nu are voie să iasă din casă?  

În primul rând, trebuie să mă sune pe mine sau pe asistentul medi-
cal. Omul rămâne izolat la domiciliu. Înainte trebuia să rămână caran-
tinat 14 zile. Acum s-au mai redus zilele. Ei, având numerele noastre 
de telefon, apelau imediat, făceau o listă cu cele necesare, o lăsau la 
poarta lor, cu tot cu banii necesari și eu mergeam să le cumpăr ceea ce 
aveau nevoie. Îi asiguram de medicamente și de hrană, de tot ceea ce ei 
aveau nevoie cât stăteau izolați, fiindcă nu aveau voie să iasă din casă, 
după cum știm cu toții. Nu trebuiau să riște să îi infecteze și pe alții. 
Eu le făceam rost de ceea ce era scris pe listă și lăsam totul la poar- 
ta casei lor. Îi anunțam, ei veneau, după ce plecam și gata. Primeau 
plasa cu cele necesare. 

Opinia academică  
Aici este tragedia şcolii 

noastre româneşti…  
Ioan-Aurel POP 

Președinte al Academiei Române  

Avem localităţi şi medii 
sociale în care 20-30% 

dintre copii nu merg deloc la şcoală. Aceştia 
nu ştiu literele şi nu pot să scrie şi să citească, 
adică sunt analfabeţi propriu-zişi. Apoi avem 
peste 40% analfabeţi funcţionali, adică din 
aceia care citesc cu oarecare greutate, dar nu 
ştiu ce citesc. Ignoranţa provine din lipsa de 
exerciţiu, din gramatica puţină şi prost făcută 
(fapt pentru care se concentrează prea mult 
asupra recunoaşterii literelor, silabelor, cuvin-
telor), dar şi din necunoaşterea noţiunilor.  

Prin urmare, prima grijă a noastră ar tre-
bui să fie şcolarizarea tuturor copiilor şi preve-
nirea abandonului şcolar. Altă grijă ar trebui să 
fie asigurarea tuturor şcolilor cu învăţători şi 
profesori buni, bine pregătiţi. Cum să fac lim-
ba şi literatura română cu un „profesor” care 
abia şi-a luat bacalaureatul, dacă l-a luat?  

Ne-am interest pentru dumneavoastră  
Ce pățești dacă refuzi încorporarea 

în caz de război  
Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Criza din Ucraina și posibilitatea unui atac al 
Rusiei, urmat de un posibil răspuns al NATO 

a ridicat întrebări în spațiul public cu privire la posi-
bilitatea mobilizării armatei pe teritoriul României. 
În cazul unei amenințări armate asupra suveranității 
teritoriale, România, în care serviciul militar nu mai 
e obligatoriu de la 1 ianuarie 2007, fiind membră cu 
drepturi depline a Alianței Nord-Atlantice încă din 
anul 2004, este apărată de restul țărilor din alianță, 
prin mijloace militare și orice alt fel de suport.  

În caz de război, de stare de mobilizare și stare de 
asediu, armata devine obligatorie pentru bărbații cu 
vârste între 20 și 35 de ani, cu condiția să fie evaluați 
de medicul de familie. Potrivit art. 432 din Codul Pe-
nal, intrat în vigoare în 2014, refuzul unei persoane 
de a fi încorporată în armată, în cazul solicitărilor în 
scris formulate de autorități, îşi provoacă vătămări 
integrităţii corporale sau sănătăţii, simulează o boală 
sau o infirmitate, foloseşte înscrisuri false sau orice 
alte mijloace, în scopul de a se sustrage de la ser-
viciul militar, constituie infracţiune şi se pedepseşte 
cu închisoarea de la 2 la 7 ani.  

Epigrame de ieri, 
epigrame de azi  

Să trăiască...  
Să trăiască Petru Groza şi cu 
    General Răşcanu  
Tot atât cât Căpitanul.  
Iar părintele Burducea  
Să le ducă în frunte crucea.   

Previziune  
Ponta minte galopant,  
Îi va creşte nasul mare  
Şi-ntr-o viaţă viitoare  
O să fie elefant.  

Ecaterinei Andronescu - fost Ministru 
al Învăţământului  

Foşneşti subţire ca o plantă  
În cerc de oameni importanţi,  
Numiţi vremelnic guvernanţi,  
Iar tu, e logic, guvernantă.  
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„Ne fălim cu tinerii comunei noastre!“ 

Domnule primar, prin ce program aţi reuşit, atât extinderea, 
cât şi modernizarea sediului administrativ?  

Proiectul prin care susţinem această investiţie este făcut prin 
PNDL.  

Şi valoarea lui?  
Valoarea totală este de aproximativ două milioane de lei.
Domnule primar, nu vreau să încheiem acest interviu înainte 

de a afla de la dumneavoastră, desigur, câteva date privind un fapt 
excepţional cu care s-ar mândri orice localitate a acestei ţări şi, 
când spun asta, fac trimitere la nobila acţiune de reîmpădurire a 
unei porţiuni mari din spaţiul unei păduri aflate pe arealul comu-
nei dumneavoastră. Pentru luare aminte a acestui gest pilduitor, 
spuneţi-mi, cum a luat el naştere?  

În ultima decadă a anului trecut, mai exact sfârşitul lunii octom-
brie și începutul lunii noiembrie, am avut o acțiune de reîmpădurire 
prin voluntariat cu tinerii din comuna Bârzava, urmând să mai între-
prindem una la sfârșitul campaniei de împăduriri. Practic, mai mulți 
tineri din comuna Bârzava s-au gândit să facem o acțiune de volun-
tariat și să plantăm puieți de arbori forestieri într-o pădure de pe raza 
comunei noastre, gândindu-se la aerul curat și la ecologizarea zonei.  

Aveţi tineri destoinici!  
Adevărat! Și vă asigur că ne fălim cu tinerii comunei noastre. 

Tinerii din Bârzava, Dumbrăvița, Căpruța şi nu numai, sunt foarte 
uniți și de multe ori participă împreună la diverse activități, astfel 
că m-am bucurat ca primar de această inițiativă și, împreună cu ei, 
am luat și eu parte la plantări, împreună cu domnul inginer silvic 
Lucian Suciu, din cadrul primăriei, un om cu o vastă experiență în 
silvicultură.  

Câţi puieţi aţi reuşit să plantaţi în prima etapă a acestei acţiuni 
demnă de toată lauda?  

În jur de 1500 de puieţi de stejar, de paltin şi chiar de răşinoase 
din specia molid.  

Domnule primar, dumneavoastră, spun asta pentru cititorii 
noştri din alte localităţi, administraţi o comună foarte întinsă, una 
din cele mai mari comune din ţară ca întindere.  

Este adevărat, privind-o de sus, comuna Bârzava poate fi 
admirată din Munţii Zărand până în mănoasa câmpie a Banatului.  

Gabriel FAUR - Primar al comunei Bârzava

Domnule primar, cum priviţi acest început de nou an?  
Doamnă Ramona, noul an nu este altceva decât o continuare 

a muncii administrative începută de la primul meu mandat. Într-o 
comună de mărimea Bârzavei mereu este ceva de făcut.  

Domnule primar, se apropie cu paşi mari de final unul din  
obiectivele la care ştiu că ţineţi ca după încheierea lucrărilor să 
arate exemplar. Cred că ştiţi la ce mă refer?  

Desigur, la sediul administarţiei noastre. Dar, să ştiţi că pentru 
mine toate proiectele, toate obiectivele au o importanţă egală. Indife-
rent că este vorba de un trotuar, de o şosea sau, cum e cazul de faţă, 
de sediul primăriei.  

După ce aţi deschis acest şantier am crezut că lucrările se vor 
termina repede, dar văd că încă mai e de lucru. Ştiindu-vă ca un 
om care nu agreează tărăgănarea, vă întreb: de ce nu e gata?  

Din acelaşi motiv pe care sunt convins că îl întâlniţi aproape la 
toate primăriile şi nu numai.  

Constructorii, firmele de construcţii...  
Exact! Firma care a câştigat licitaţia a avut mari întârzieri în 

dinamica lucrării contractate, astfel că ne-am văzut siliţi să reziliem 
contractul respectiv.  

Constructorul de acum este altfel?  
Să ştiţi că da, altfel se mişcă lucrurile. Acum trebuie să recunosc 

şi faptul că lucrarea în sine este o lucrare de anvergură, o lucrare 
extrem de complexă, care odată finalizată va fi, cred eu, funcţională 
ani şi ani de zile.  

În ce fază se află acum lucrările?  
După cum se poate vedea, a fost montat deja acoperişul pe 

clădirea primăriei, iar de acum se poate lucra la interior, chiar dacă 
ne aflăm în iarnă. Din fericire, tot ce ţine de lucrări de construcţie şi 
compartimentare a fost făcut deja. La fel şi instalaţiile electrice şi 
termice. În prezent, se lucrează la partea delicată a finisajelor.  

Noul sediu va avea şi o altă mărime?  
Desigur, dacă înainte de această lucrare de extindere, primăria 

avea regim de înălţime parter, acum va avea, în plus, şi un etaj. Pe 
acoperiş vor fi montate ferestre velux, pentru ca birourile să benefi-
cieze de lumină naturală. Pe de altă parte, datorită acestor ferestre, 
vom face şi o economie în ceea ce priveşte facturile de electricitate.  

Dimineaţa, când încă doar stelele luminează, de pe pragul comunei Bârzava se poate asculta lumea. Zgomo-
tele slabe, dizarmonice, ale unei vieţi care se desfăşoară undeva deasupra şi în jurul tău. Odinioară, când 

anotimpurile se respectau între ele, pe acoperişuri cutreierau vânturi, amestecate din belşug cu zăpadă şi gheaţă, 
vânturi care primăvara deveneau suple, respirând umezeală şi electricitate celestă. În această localitate, poate cea 
mai întinsă din România, am venit să stau de vorbă cu primarul ei, care la alegerile din anii trecuţi a obţinut 85% 
din voturile exprimate!

Se schimbă Legea Pensiilor!                                        
Prof. univ. dr. Aurel MIHUȚ

Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

Aceştia sunt o parte din voluntarii despre care domnul primar Gabriel Faur ne 
spunea cu nedisimulată mândrie: „Mai mulți tineri din comuna Bârzava s-au gândit 
să facem o acţiune de voluntariat și să plantăm puieți de arbori forestieri într-o pă- 
dure de pe raza comunei noastre, gândindu-se la aerul curat și la ecologizarea zonei. “ 
 

Dragi cititori, este bine să ştiţi că un nou proiect pentru cal-
culul pensiilor, în care vor fi luate în calcul toate veniturile 

brute, se află la Camera Deputaților. Potrivit proiectului de act nor-
mativ, în calcularea pensiei vor fi luate în considerare veniturile totale 
brute cu toate tipurile de sporuri, nu doar cele cu caracter permanent.  
În plus, pentru anii lucraţi în grupe de muncă în condiţii deosebite /
grupa I /condiţii speciale să se ia în considerare nu doar anul complet 
ci şi lunile dintr-un an, adică toată perioada trebuie să fie valorificată, 
până la ultima zi la stabilirea dreptului. Se va aplica reducerea vârstei 
de pensionare proporţional cu timpul lucrat. Pensia de urmaş să poată 
fi acordată soţului supravieţuitor şi în cazul unei căsătorii mai mică 
de 10 ani, dar cuantumului faţă de situaţia în care ar fi avut 10 ani de 
căsătorie, faţă de cel puţin 15 ani, respectiv până la 10 ani cu o dimin-
uare de cel puţin 1 an, cu o diminuare corespunzătoare a cuantumului 
pensiei, cât prevede legea în prezent.  

Din albumul comunei

BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<
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Ioan MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Domnule primar, dacă v-aş ruga să autocontemplaţi copilăria 
dumneavoastră ce mi-aţi spune?  

Că a fost frumoasă ca o binecuvântare. M-am născut într-o fami-
lie de pauri, de oameni vrednici şi cu credinţă în Bunul Dumnezeu.  

Sunteţi primul primar din familie?  
Nu, bunicul meu a fost primar, străbunicul meu a fost primar, 

cum să fiu eu primul...? 
O dinastie de primari!  
Stai, că mai am şi mulţi verişori primari. Ştii, era o vreme când 

oamenii alegeau primar pe întâiul gospodar al satului.  
Şi acum, cum e?  
Acum, când toţi se cred gospodari, este ales acela care nu minte. 

Sigur, se mai înşeală alegătorii o dată, dar a doua oară te execută oa-
menii prin vot. Din acest motiv sunt mulţi primari, foarte mulţi, care 
se opresc la un singur mandat. Promit în campanii electorale marea 
cu sarea şi, după ce se văd aleşi, îi mai văd oamenii în primărie cu o 
lună înainte de alegeri. Şi se miră că nu sunt realeşi.  

Știţi că trei sferturi din primarii noi, aflaţi la primul mandat, nu 
au avut niciun loc de muncă înainte de a fi primari?  

Domnişoară profesor, te cred, din păcate ai dreptate!  
Dumneavoastră, ce preţuiţi mai mult la un om?  
Cinstea şi caracterul.  
Domnule Ioan Munteanu, eu ştiu o poreclă a dumneavoastră.  
Care?  
Imală. De unde vi se trage, domnule primar?  
Ei, e o poveste frumoasă, de demult.  

„M-am născut într-o familie de pauri, de oameni vrednici și cu credință 
în Bunul Dumnezeu!“

Răsărise soarele şi, în pusta bănăţeană, aerul era blând. De o parte şi alta a drumului, cât vezi cu ochii, 
albul zăpezii. Nici un glas nu se înalţă sub cerul de un albastru strălucitor. Departe se zăreşte strălucind 

acoperişul unei biserici, dând de ştire că acolo se află un sat mare. E Lieblingul, aşezare de oameni gospodari. 
Aici, iarna, cântecul prelung al câte unei femei, se revarsă prin curţi pentru a înfrumuseţa o dimineaţă rece. 
La Liebling, din Germania care era de mult unită, numindu-se atunci imperiu, multe dialecte ale coloniştilor 
se contopiseră într-un singur creuzet, ca legumele în „zupă”, din care nişte bucătari iscusiţi, Schiller, Goethe, 
Grimm, au gătit în cele din urmă un fel de mâncare rafinat: limba germană literară.  

LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ    

Dragi elevi ai comunei Liebling, numele ţării noastre este unul vechi, provine din 
limba latină şi apărea în texte latine încă de la sfârşitul antichităţii şi din perioada 

Evului Mediu. Istoricul Ioan-Aurel Pop susţine că România nu este decât o formă a de-
numirii de Ţara Rumânească / Românească, adaptată timpurilor moderne şi că numele de 
Rumânia / România a circulat în trecut în paralel cu denumirea de Vlahia / Valahia.  

Oficial, numele de România a fost recunoscut pentru prima dată în anul 1862, în cadrul 
primei Adunări Generale de după Unirea Moldovei cu Ţara Românească şi a avut mai 
multe denumiri din 1859 și până în prezent: l între 1859 și 1862 s-a numit Principatele 
Unite ale Moldovei și Valahiei; l din 1862 și până în 1866 a purtat numele de Principatele 
Unite ale Țării Românești și Moldovei; l între 1866 și 1947 s-a numit simplu România; l 
după 1947 până în 1964 a fost denumită Republica Populară Română; l în 1965 a primit 
numele de Republica Socialistă România, iar din 1989 țara noastră se numește România.  

Reflectând la cât de tulburi sunt vremurile pe care le trăim 
în prezent, romancierul Dumitru Popescu conchide: „Prin 

excelență, tranziția înseamnă purgatoriu. Expurgarea de rău, de greșeli, 
de păcate, de pedeapsă, un fel de treaptă a ispășirii, o flacără în care 
te cureți, te luminezi și te întărești. La noi, nimic din toate acestea. La 
noi, osândă. Oamenii trag la un car înnămolit și nici măcar nu știu în-
cotro să-l ducă. Trăim într-o societate dezabuzată, ne-am pierdut punc-
tele cardinale, nu mai înaintăm în nicio direcție, doar ne afundăm în 

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Rubrica școlii  
Știați despre România - țara mea de glorii, țara mea de dor?

Mari binefăcători de rime  
Cu iarna  

Adrian PĂUNESCU  
Vreau să rămân cu iarna, numai noi doi, la noapte,  
Vreau să rămân cu iarna, să ne iubim mortal,  
Bătrâne, taie frâul şi dă-mi, pe acest cal,  
O cană de vin negru şi-un pumn de boabe coapte.  
Cabana ta, căsuţa aceasta, cum să-i zic,  
Donează-mi-o cu titlu de fulgi, că tot n-am dreptul,  
Vreau iarna uriaşă să-mi încălzească pieptul,  
Ia calul meu şi du-te, ţi-l dau pe mai nimic,  
Vreau să rămân cu iarna, aici, în munţii mari,  
Să-i fiu necredinciosul, bărbatul de zăpadă,  
Să mor de puritate şi ea să nu mă creadă,  
Făclie bradul falnic şi paseri lăutari,  
Intrând cu ochii-n ceruri ca-n clasa-ntâi primară  
Vreau să rămân cu iarna, vă rog poftiţi afară. 

Opinia scriitorului                     Oamenii trag la un car înnămolit și nici măcar nu știu încotro să-l ducă
marasm și sărăcie. Poporul este obosit și blazat. Politica îi 
repugnă, munca și-a pierdut motivația, nu mai există niciun 
ideal. Mințile fertile tind să ne părăsească. O uriașă energie 
națională se scurge în van. De ce avem dramatica impresie 
că, lepădându-ne de comunism, ne-am lepădat de noi înșine? Pentru că 
acest sine al poporului, pe care nimeni nu știe să-l capteze, se destramă. 
Societatea a dobândit, neîndoielnic, mai multă libertate. Dar suferința 
crește când libertatea apare inutilă.”      

Mi-o spuneţi?  
Sigur, odată, demult, prin 1994, când am venit în comuna Li-

ebling, eram şi eu cu pretenaşii la barul lui Doru, bar din comună, 
iar după o zi călduroasă, am mai întârziat la poveşti şi bere, timp în 
care a început o ploaie repede de vară. Eu, îmbrăcat în alb, la ieşire 
am călcat într-o baltă cu noroi, stropindu-mi hainele binişor şi, cum 
la noi, la bănăţeni, la noroi se zice „imală”, am întrebat, mai bine zis 
m-am întrebat supărat: „Mă, dar chiar în imală să calc eu?” Ei, o mare 
parte din prietenii de faţă fiind ardeleni şi amuzaţi de vorba „imală”, 
m-au poreclit pe loc: „Imală”.  

Iubiţi comuna Liebling şi oamenii ei, dar continuaţi să spri-
jiniţi cu puterile proprii şi satul naşterii dumneavoastră, Murani.  

Da, aveţi dreptate, satul naşterii mele este icoana de lângă sufletul 
meu. Şi mă bucur că sunteţi bine informată. Acolo, alături de tânărul 
teolog Sorin Dinea, am pus baza unei societăţi culturale şi nu nu-
mai, în cadrul căreia tezaurul cel mai de preţ, lăsat nouă de părinţii şi 
străpărinţii noştri, se vrea păstrat pentru viitorime. Această asociaţie, 
care se cheamă „Acasă la Murani”, patronează şi festivalul de poezie 
în grai bănăţean, care poartă numele celui mai mare poet al acestui 
binecuvântat pământ: Marius Munteanu.  

Domnule primar, dacă aici, în faţa dumneavoastră, s-ar afla 
acum mii de tineri, ce le-aţi spune?  

Să urmeze calea credinţei, să ţină cu ţara, să fie oameni până la capăt.  
       Vă mulţumesc pentru acestă plăcută întrevedere!  

Şi eu îţi mulţumesc, domnişoară profesor, pentru că îmi faci cunos- 
cută comuna în toată Ţara Banatului şi dincolo de ea. Mulţam fain!  
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„Secusigiul nu este ghena de gunoi a nimănui!“ 

în comuna timişeană Victor Vlad Delamarina. Am surprins în după-
masa unei zile de la sfârşitul lunii trecute, mai spre seară, o mașină 
de gunoi care încerca să descarce gunoiul undeva la marginea satului 
Secusigiu, însă ghinionul a fost că li s-a defectat mașina chiar în timp 
ce descărcau. Urma să fie tractați de cineva, dar nu au mai apucat.  

V-aţi alarmat urgent.  
Desigur, am sesizat poliția și Garda de Mediu și se fac cercetări. 

Din ce am văzut, polițiștii au luat măsurile necesare, i-au dat ceva 
amendă șoferului și cred că vor confisca și mașina. Dar, până să îi 
văd, ei au reușit să descarce câteva tone de gunoi, aproape jumătate 
din cât aveau în mașină. Chiar și azi gunoiul este tot acolo, chiar 
dacă, cel puțin din spusele șoferului, azi trebuiau să vină să îl strângă. 
Din păcate, unii confundă Secusigiul cu groapa de gunoi a Aradului. 
Ori, Secusigiul nu este ghena de gunoi a nimănui!  

Am înţeles că şoferul nu este localnic.  
Din ceea ce mi-a spus șoferul, el a fost îndrumat să vină să 

arunce la noi, nici măcar nu este localnic, este din alt județ. Eu am 
luat măsurile pe care trebuia să le iau, mai departe Poliția și Garda de 
Mediu cu siguranță se vor ocupa de această problemă.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru comentariul acelui 
neplăcut episod, pe care discutându-l în jurnalul nostru sper să fie 
învăţătură de minte altora!  

M-aş bucura să aflu că din această păţanie s-au tras învăţăminte. 

Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

Domnule primar, spuneaţi, nu demult, 
că dincolo de ce aşteaptă toată lumea, anume 
să vadă lucrările promise, dumneavoastră 
socotiţi că aveţi în primul rând de rezolvat 

problema domeniului public.  
Adevărat, pentru că aşa cum am mai spus, a fost un haos la acest 

capitol.  
Precum se vede încă, după aproape un an de administraţie, 

sunteţi pus în situaţia de a apăra domeniul public al comunei 
dumneavoastră de lipsa de educaţie a unor oameni, care, de necre-
zut, nici nu sunt locuitori ai comunei. În acest sens, vă pot spune 
că am întâlnit o astfel de faptă în comuna Victor Vlad Delamarina, 
acolo unde un cetăţean din Lugoj a găsit de cuviinţă să depoziteze 
un camion cu gunoi menajer pe terenul de păşunat al comunei Vic-
tor Vlad Delamarina.  

Şi cum a reacţionat acolo conducerea administraţiei?  
Domnul primar Cardaş a încărcat tot gunoiul şi i la restituit 

ducându-l în faţa casei făptaşului.  
Din păcate, acest procedeu este des întâlnit în ţara asta.  
La dumneavoastră cum s-a întâmplat, că am înţeles că nişte 

patroni ar fi încărcat un camion cu resturi de mâncare şi plastic, 
adunate în luna decembrie...  

Doamnă Râmpu, chiar şi la noi s-a întâmplat, cum spuneaţi, ca 

Se întâmplă ca în viaţa de toate zilele să întâlneşti faptele unor oameni care dau frâu liber tuturor apucăturilor 
de inşi lipsiţi de învăţătură. Cum a fost şi fapta unui oarecare patron de cârciumă din Arad, despre a cărui 

necuviinţă am discutat, pe larg, cu primarul comunei Secusigiu. 

Pagină coordonată de prof. Maria RÎMPU

Prioritatea guvernanților ar trebui să fie creșterea speranței 
la viață și nu creșterea vârstei de pensionare!

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

În prezent, sistemul unitar de pensii publice este reglementat de Legea nr. 
263/2010, care ar fi trebuit să fie înlocuită de Legea 127/2019 privind sistemul 

public de pensii, dar trecerea la noua legislaţie a pensiilor a fost amânată pentru 2023.  
Bărbaţii se vor putea pensiona la limită de vârstă, atunci când împlinesc 65 de ani, 

dacă îndeplinesc şi condiţia stagiului de cotizare: cel complet de 35 de ani, iar cel minim 
de 15 ani. Vârsta standard de pensionare pentru femei, este de 63 de ani, vârstă care va 
fi atinsă treptat, prin eşalonare, până în 2030 cu 15 ani stagiu minim de cotizare şi 35 de 
ani stagiul complet de cotizare.  

Potrivit calculelor făcute, se pot pensiona în perioada ianuarie-martie 2022, femeile 
care au 61 de ani şi nouă luni cu 15 ani stagiu minim de cotizare. În lunile mai-iulie 2022,  
se pot pensiona femeile de 61 de ani şi 10 luni, iar în perioada septembrie-noiembrie 
2022, femeile care împlinesc 61 de ani şi 11 luni, dar care au 15 ani stagiu de cotizare. 

Atenție la ce cumpărați!  
RCA pe 6 luni, 

mai scump decât cel pe 12 luni  

Un preț RCA pe 6 luni 
este de 1.631 de lei, 

atenție! Dar nu asta este anoma-
lia, că de fapt costă de două-trei 
ori mai mult. Dacă te uiți pe 12 
luni este 1.328 de lei. „S-a ajuns 
la o asigurare pe 6 luni să coste mai mult decât o 
asigurare pe 12 luni, ceea ce din punctul meu de 
vedere, al oferirii serviciului protecției de asigurare 
pentru 6 luni ar trebui să fie mai ieftin decât pentru 
12 luni“, a declarat economistul Radu Soviani.  

 Meteo  

În săptămâna 14 - 21.02.2022, va fi mai cald decât în mod normal în regiunile 
extracarpatice și în extremitatea de vest. Restul țării va avea temperaturi nor-

male pentru acest interval. Precipitațiile vor fi scăzute în cea mai 
mare parte a țării, dar mai ales în regiunile sud-vestice.  

Săptămâna 21-28.02.2022, vine cu temperaturi ușor peste 
cele specifice în sud, est, precum și în extremitatea de vest a țării. 
În rest, vor fi apropiate de cele normale pentru această perioadă.  

Să nu uităm 
datinile strămoșești                     Dragobetele

Sfatul medicului de familie  
Simptomele neobișnuite ale tulpinii 

Omicron de coronavirus  

Există, în cazul Omicron, două semne neo-
bișnuite care uneori persistă la o persoană 

după infecție - dureri de spate și amețeli.  
Potrivit medicului Ann Mary, disconfortul în 

partea inferioară a spatelui apare mult mai frecvent 
la pacienții cu „omicron” și provoacă mai multă 
suferință decât la cei cu varianta „delta”.   

În concluzie, din nou, re-
vaccinarea, această doză de ra-
pel, este cheia protecției tale, așa 
că nu o neglija, dacă ai fost vac-
cinat de două ori, du-te și fă-ți 
încă o injecție.  

Ziua lui Dragobete, zeul tinereții, al veseliei și al iubirii în mitologia românească 
se sărbătorește în 24 februarie și are origini străvechi. Dragobete este un per-

sonaj preluat de la vechii daci și transformat ulterior într-un protector al tinerilor și 
patron al iubirii. Urmând firul anumitor legende populare, se pare că Dragobete nu 
era nimeni altul decât fiul babei Dochia, un flăcău extrem de chipeș și iubăreț, care 
seducea femeile care îi ieșeau în cale. Dragobete a rămas însă până în ziua de astăzi ca 
simbolul suprem al dragostei autohtone.

SECUSIGIU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Interviu realizat de Luminița EFTENIE

„Să avem cu toții un an bun, să fim sănătoși și să avem putere de muncă, 
dar și dorința de a ne bucura de tot ce e frumos și bun în jurul nostru!“

Bună ziua, domnule primar! Iată că 
se împlineşte un an de la ultimul interviu 
pe care ni l-aţi acordat nouă, celor de la 
revista ,,Banatul”. Ne bucurăm mult să 
ne aflăm aici încă o dată, să admirăm 

soarele acesta orbitor,  dar şi pentru că putem privi cu optimism 
în viitor şi că anul acesta are, aşa cum spune colindul,  „semne 
bune”. Mi se pare mie sau revenim la normalitate?

Aşa cum spuneti, „semne bune anul are”. Pentru mine,  2021 
a fost un an foarte greu. A fost un an în care, în loc să mă ocup de 
problemele oraşului, am fost obligat să lupt în justiţie pentru a-mi 
găsi dreptatea. Vă spun sincer că este foarte obositor să alergi prin 
tribunale pentru a-ţi dovedi nevinovăţia. Am făcut acest lucru de prea 
multe ori deja şi mi-e greu să îi înţeleg pe cei care nu vor să accepte 
un adevăr destul de simplu. Oamenii din Deta m-au votat ca să mă 
ocup de problemele oraşului şi, din păcate, cei care au pierdut de mai 
multe ori competiţia pentru postul de primar nu se pot împăca cu 
acest gând şi ţin morţiş să facă rău. Problema e că pe lângă răul pe 
care mi-l fac mie, afectează şi bunul mers al primăriei, adică fac rău 
cetăţenilor din Deta. Nu vreau să mai intru acum în polemici şi în alte 
conflicte. Am evitat să fac acest lucru şi vă asigur că şi de acum în-
colo voi rămâne acelaşi om pe care oamenii din Deta îl cunosc. Sunt 
gata să întind mâna tuturor celor care sunt de acord cu mine, dar şi 
celor care au alte opinii. Nu cred că putem construi ceva serios pentru 
comunitatea noastră continuând să ne atacăm şi să refuzăm dialogul. 
Sigur, nu trebuie să avem aceleaşi idei şi opinii, dar neînţelegerile 
sau controversele se pot rezolva prin discuţii şi prin dialog civilizat.

Într-adevăr, opoziţia poate fi destul de agresivă uneori, dar, di-
colo de acest lucru, e important, aşa cum spuneţi, domnule primar, 
ca toată lumea să caute binele oamenilor.

Eu nu doresc nimănui să treacă prin ce am trecut eu în ultimii 
ani. Consider că opoziţia se poate face civilizat şi elegant şi de aceea 
îi invit pe oponenţii mei să renunţe la atacurile sub centură şi să ne 
facem treaba fiecare, de pe poziţia în care a fost mandatat de alegători 
să muncească pentru comunitate şi să ne gândim numai la interesul 
oraşului nostru. 

Aţi trecut prin multe greutăţi în 2021, a fost un an dificil...
Nu mai intru acum în detaliile proceselor pe care le-am avut, 

pentru că sunt multe detalii de discutat. Ceea ce vreau să spun este 
că mă bucur că instituţiile statului funcţionează şi că acestea au făcut 
din nou dreptate. Şi nu atât pentru mine, cât pentru cei care au avut 
încredere în mine şi m-au votat de atât de multe ori. Am întâlnit mulţi 
oameni în această perioadă care m-au încurajat şi care mi-au spus că 
au încredere că se va face dreptate. Acum, după ce judecătorii au vor-
bit sper că opozanţii mei se vor opri şi ne vom putea apuca de treabă. 
Avem multe de făcut în Deta. Avem proiecte care trebuie finalizate, 
altele care sunt la început şi multe lucrări curente de care trebuie să 
avem grijă. Eu îi asigur pe locuitorii oraşului că toate eforturile mele 
merg în aceasta direcţie şi, de asemenea, vreau să le mai spun că sunt 
acelaşi Petru Roman pe care ei îl cunosc şi că toate aceste necazuri 
nu m-au schimbat, ci chiar m-au întărit. Aşa că sunt gata să încep 
anul 2022 cu putere de muncă şi, mai ales, cu mult optimism.

Cum se prezintă situaţia administrativă din Deta, acum, la înce- 
putul anului 2022, când aţi revenit la conducerea Primăriei Deta?

Cât timp am fost suspendat din funcţie, eu am rămas aproape de 
primărie şi de problemele oraşului şi am ajutat la rezolvarea aces-

Ec. Petru ROMAN - Primar al orașului Deta

Este o zi frumoasă de iarnă, cu zăpadă cristalină şi soare cu dinţi, ca-n copilărie, iar noi, echipa jur-
nalului „Banatul” ne deplasăm încet spre Deta, cum ne era obiceiul cu ceva timp în urmă. Mergem  să 

vorbim cu primarul oraşului, domnul Petru Roman... 
tora. Nu am stat nicio clipă să aştept ca problemele să se rezolve 
singure şi am pus umărul alături de cei doi viceprimari, care au 
preluat pe rând atribuţiile postului de primar al oraşului. De aceea, 
pot să spun acum că situaţia din primărie este destul de bună. Sigur, 
mai sunt multe de făcut, dar sunt sigur că împreună cu funcţionarii 
din administraţie şi cu ajutorul consilierilor locali vom reuşi să 
depăşim toate dificultăţile care au apărut şi sunt sigur că vor mai 
apărea. Activitatea administraţiei a fost afectată şi de pandemia de 
coronavirus, o problemă care, iată, pare că nu se mai termină şi care 
ne afectează viaţa de zi cu zi. Eu sper ca în acest an să scăpăm de 
această adevărată catastrofă şi să putem să ne vedem de treabă, fără 
această teamă permanentă. 

La ce proiecte să se aştepte oamenii din Deta în noul an? 
Avem multe proiecte pregătite pentru oraş. O parte dintre acestea 

sunt deja începute şi urmează să fie finalizate în perioada următoare. 
De exemplu, un aşezământ cultural în parcul Anton Kratzer, un bloc 
ANL pentru tineri cu 32 de apartamente, un bloc social în Târgu 
Mare, tot cu 32 de apartamente, un teren sintetic pentru sport, parcări 
în zona ANL, dar şi realizarea de trotuare şi şanţuri pluviale acoperi-
te în zona Elena Ghenescu, reabilitarea şi modernizarea sistemului  
de iluminat public în oraşul Deta prin înlocuirea corpurilor de ilumi- 
nat existente şi modernizarea punctelor de aprindere, precum şi îmbu- 
nătățirea calității vieții populației orașului Deta, prin creare de noi 
structuri sociale, respectiv îmbunătățirea calității vieții prin reabili-
tarea și consolidarea locuințelor sociale precum și realizarea pistelor 
de biciclete – acces la proprietate și acces auto la locuințele sociale.

Şi proiecte noi veţi începe?
Da. Avem şi proiecte noi: un proiect de sistematizare în zona 

Târgu Mare, unul privind şanțul pluvial acoperit pe strada Gyula 
Reviczky, altul de asfaltare și piste pentru biciclete pe strada Vic-
tor Babeș, un proiect pentru trotuarele de pe străzile Șirul Birda, 
Bistriței, şi unul privind o capelă mortuară în satul Opatița. De ase-
menea, un proiect privind înlocuirea conductelor cu apă din satul 
Opatița, altul privind extinderea conductei de gaz din Opatița și Zona 
Țiglărie, mai urmărim printr-un alt proiect şi extinderea canalizării 
în Zona Țiglărie şi prin altul sistematizarea zonei Elena Ghenescu.

Dar proiecte depuse spre jurizare?
Sigur că da! Avem mai multe tipuri: la CNI de Reabilitare, moder- 

nizare și dotare Școala Generală Clasele V–VIII Deta şi la PNDL-
Anghel Salighny sunt mai multe: unul privind centura de ocolire 
a orașului Deta spre Banloc, altul de canalizare menajeră în satul 
Opatița şi unul referitor la străzi în parcul industrial. Nu în ultimul 
rând, la PNRR: un proiect privind reabilitarea și modernizarea Liceu-
lui Tehnologic „Sfântu Nicolae“ Deta, altul referitor la reabilitarea și  
modernizarea clădirii şcolii cu clasele I-IV, str. Ștefan cel Mare, Deta, 
de asemenea, am depus pentru jurizare un proiect de PUZ  în orașul 
Deta pentru stații de încărcare mașini electrice, dar şi unul de efici-
entizare energetică prin reabilitarea clădirii primăriei orașului Deta. 

Vă doresc mult succes! Un an nou aşa de luminos ca ziua de 
azi şi suficient de liniştit încât să reuşiţi a pune în practică toate 
proiectele. Multă sănătate!

Vă mulţumesc! Acelaşi lucru vi-l doresc şi dumneavoastră 
şi cetăţenilor din oraşul Deta. Să avem cu toţii un an bun, să fim 
sănătoşi şi să avem putere de muncă, dar şi dorinţa de a ne bucura de 
tot ce e frumos şi bun în jurul nostru. 
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Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

„Promovându-ne comuna în paginile Jurnalului interregional „Banatul“, în atâtea 
județe, pe lângă buna informare a cetățenilor, poate vom reuși să trezim 

și interesul investitorilor!“

Vasile Todi îmi spunea înainte de a pleca să-l întâlnesc pe domnul primar: „Gigi, când ajungi în Petriş, 
întârzie vreme de câteva clipe în dreptul conacului boieresc. Cu puţină imaginaţie poţi vedea stăpânii lui, 

la masă, la cafea cu lapte, pe care o luau cu tot dichisul, păşind pe alei, citind în salon. Poţi vedea servitorii grăbiţi 
să mulţumească orice dorinţă a stăpânilor, ori pe bătrâna baroană încercând să explice grădinarilor unde şi cum 
trebuie plantaţi puieţii de arbori rari, aduşi de peste mări şi ţări.”  

Domnule primar, cum staţi cu atrage-
rea fondurilor europene?  

 Am depus mai multe proiecte de finanțare pe „POIM”. Am tre-
cut etapa de eligibilitate în ceea ce privește programul de introdu-
cere a gazelor în comună. Mai urmează o altă etapă de evaluare, cea 
financiară, apoi trebuie să obținem finanțarea.  

La cât se ridică valoarea acestui proiect?  
Valoarea proiectului este de peste 25 de milioane de lei.  
Ce înseamnă acest obiectiv?  
Am făcut un parteneriat cu comunele învecinate din județul 

Hunedoara ca să putem obține punctajul necesar. Astfel, împreună 
am reușit să depunem acest important proiect. Înseamnă implemen-
tarea rețelei de gaz și va fi o rețea inteligentă. Sunt finanțate inclusiv 
racordurile și contoarele cu citire wireless, e o rețea inteligentă pe 
bază de înaltă tehnologie.  

De ce era necesară această mare lucrare?  
Era foarte necesară, fiindcă lemnul de foc este scump. Nu am 

crezut în urmă cu câțiva ani că lemnul de foc va fi o problemă.  
Alte proiecte?  
Alte două  proiecte am depus pe eficientizare energetică a Școlii 

Generale „Sabin Drăgoi” și a școlii gimnaziale, fiecare are o valoare  
de peste un milion de lei. De asemenea, pe programul Anghel Saligny 
am depus două proiecte pentru modernizarea infrastructurii rutiere. 
Vom asfalta toate străzile comunei. Proiectele valorează peste 44 de 
milioane de lei. Noi am făcut primii pași, dar așteptăm finanțările.  

Domnule primar, cum vi se pare „Programul Anghel Saligny”?  
Drept să spun, sunt cam sceptic, dar așteptăm rezultatele. Spe-

răm că vom prinde cel puțin un proiect finanțat prin acest program și  
cred că ne va ajuta. Pe lângă alte linii de finanțare, sperăm că și „Anghel  
Saligny” ne va oferi finanțare, să ne ajute în dezvoltarea comunei.  

Domnule primar, ce aşteptaţi de la anul 2022?  
Domnule Miron, am văzut că în PNRR există un capitol cu 

managementul apei şi al deşeurilor, care e de interes şi pentru co-
muna Petriş. E vorba de comunităţile mai mici de 2000 de locuitori 
și de colectarea apelor uzate în aceste aglomerări umane. Reziduu-
rile împiedică atingerea unei stări de bine a corpurilor de apă sau 
afectează arii naturale protejate.   

Comuna dumneavoastră este cuprinsă...  
Comuna noastră, în afară de zona de intravilan, este cuprinsă în 

întregime în „Natura 2000”. Sperăm, măcar, ce ţine de apele uzate 
să fim ajutaţi cu proiecte. În plus mai avem unele lucrări nefinalizate 
în comună. Piaţa agroalimentară din Petriş unde vin producătorii cu 
produse vrem să o asfaltăm integral şi să o extindem. În 2022 vrem 
să facem şi reparaţii la clădirea dispensarului uman. Aşteptăm să ne 
iasă CF-ul actualizat. De asemenea, tot în acest an, vrem să actuali-
zăm şi PUG-ul comunei Petriş.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru acest dialog!  
Şi eu vă mulţumesc pentru că promovându-ne comuna în Jurna-

lul interregional „Banatul”, în atâtea judeţe, pe lângă buna informare 
a cetăţenilor, poate vom reuşi să trezim şi interesul investitorilor.  

Rubrica elevilor  
Cum a fost omorât marele cronicar Miron Costin  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Cea mai gravă și mai tragică decizie luată de vreun domnitor la beție a fost cea a 
lui Constantin Cantemir, tatăl cărturarului Dimitrie Cantemir, voievod al Moldovei 

(1685-1693), care a decis executarea marelui cronicar Miron Costin (unul dintre marii erudiți 
ai românilor, un diplomat de excepție), în 1691, fără nicio dovadă și în pofida realității, acu-
zat că ar fi complotat împotriva sa. Cel care, într-adevăr, conspirase împotriva domnului, 
dar fără știința lui Miron Costin, a fost fratele lui Miron, marele vornic Velicico Costin. Rău 
sfătuit şi sub influența vinului băut fără măsură, Constantin Cantemir ordonă decapitarea lui 
Miron Costin în decembrie 1691.  Confruntat cu grozăvia faptei sale, Constantin Cantemir a 
regretat profund uciderea lui Miron Costin, după mărturia altui mare cronicar, Ion Neculce: 
„Cantemir-vodă dup-aceea mult să căiè ce-au făcut și de multe ori plânge între toată boieri-
mea și blăstăma pe cine l-au îndemnat de-au grăbit de i-au tăiat”. 

Rubrica medicului de familie  
Obezitatea este un factor de risc 

pentru varice  

În cadrul unui inter-
viu, medicul Sorin  

Băilă a opinat că: „Obezi-
tatea este un factor de risc 
pentru varice. Am văzut 
pacienți, a spus medicul, cu insuficiență 
venoasă cronică severă până în stadiul final de 
ulcer de gambă, ulcere impresionante, volu-
minoase de gambă. Prin scanarea morfologică 
și funcțională a sistemului venos, venele erau 
perfect normale. Obezitatea este una dintre 
marile probleme de sănătate  - vorbim de-
spre o mare problemă pentru boala venoasă 
cronică, pentru boala varicoasă, dar și o mare 
problemă pentru boala cardiovasculară.  

Este demonstrat că un descendent din doi 
părinți cu boală varicoasă are o probabilitate 
până la 80-85% să facă varice. Aceasta scade 
până la 25% dacă doar unul dintre părinți este 
varicos (dacă vorbim de bărbați). Dacă este de 
sex feminin, procentul poate să ajungă până la  
62%. Femeile sunt mult mai expuse bolii decât 
bărbații”, a mai precizat medicul Sorin Băilă.  

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

 A publica un text e la îndemâna oricui. Chiar și a unui analfabet.
Îi stă la îndemână facebook-ul

                                                            Ion CRISTOIU  

Întrebat de către Marian Nazat dacă mai avem presă în România, 
Ion Cristoiu, cel care a făcut istorie în presa românească, a răspuns:  

— Nu, nu mai avem. Și din mai multe motive: la ora actuală, a publica 
un text e la îndemâna oricui. Chiar și a unui analfabet. Îi stă la îndemână 
facebook-ul. Ba, mai mult, între un text scris de un filosof și unul scris de 
un imbecil, pe facebook cel de-al doilea va avea succes.  Am debutat în decembrie 1967, 
pentru că Nicolae Stoian, redactorul-șef al „Vieții studențești“, și-a dat seama că am talent. 
Dacă ar fi fost facebook pe vremea mea, sunt sigur c-aș fi debutat cu mult înainte, poate chiar 
de pe la cinci ani. Și fără să fi avut pic de talent.

PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
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A fost finalizat și predat proiectul tehnic pentru execuția lucrărilor în cadrul investiției 
prin care se vor reabilita 18 străzi din orașul Lipova

S.R.L. și S.C. M.G.M. DESIGN S.R.L.), au acum toată documentația 
la îndemână, așteptând doar ca vremea și temperaturile de afară să 
permită demararea lucrărilor propriu-zise.  

Cu o valoare de 8.424.349,78 lei și finanțat 
de Ministerul Dezvoltării, în cadrul PNDL 2017-
2020, proiectul va asigura, conform obiectului 
contractului, proiectarea și execuția lucrărilor de 
reabilitare a infrastructurii rutiere pe 18 străzi din 
orașul Lipova: Str. General Petrescu, Str. Cuza  
Vodă, Str. V. Alecsandri, Str. 1 Decembrie, Str. 
Mețianu, Str. M. Viteazul, Str. Viilor, Str. Mureș, 
Str. M. Eminescu, Str. Sarmisegetuza, Str. Înv. I. 
Tuducescu, Calea Timișorii, Str. A.Vânătu, Str. 
Sgt. E. Chiriță, Str. Zorilor, Str. Clujului, Str. Lu-

gojului și Str. E. Murgu, fiind vorba despre cel mai complex proiect 
dintre toate proiectele realizate pentru acest gen de lucrări, cu cel 
mai mare număr de străzi cuprinse, fiind incluse ultimele străzi din 
orașul Lipova care necesită o reabilitare a infrastructurii.  

Proiectul care va asigura reabilitarea a 18 străzi din orașul 
Lipova, pentru care Primăria orașului Lipova, prin echipa 

PERA - JICHICI - LĂPĂDAT, a semnat contractul de lucrări în luna 
septembrie a acestui an, are acum bifat încă un pas 
foarte important - finalizarea și predarea Proiec- 
tului Tehnic, acesta fiind ultimul pas necesar de 
îndeplinit înainte ca lucrările să poată fi demarate.  

În ceea ce privește durata de realizare, con-
form contractului de lucrări, primele trei luni 
de zile de la data semnării au fost alocate pen-
tru elaborarea proiectului tehnic, a detaliilor de 
execuție și a documentațiilor pentru obținerea 
avizelor și acordurilor, ulterior acestor trei luni 
durata de execuție propriu-zisă a lucrărilor fiind 
prevăzută pentru 12 luni.

Cele patru firme asociate care vor asigura execuția lucrărilor 
pentru cele 18 străzi, (S.C. WORK INTELLIGENCE S.R.L., S.C. 
AGRO MINERAL R.W.S. S.R.L., S.C. CAVADINI CONSTRUCT 

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Ultima campanie umanitară desfășu-
rată de Asociația „Împreună suntem 

mai buni” Lipova, în luna decembrie, ediția 
a IV-a a Campaniei umanitare „Cadou cu 
Suflet pentru Copii” a avut ca principal scop 
sprijinirea copiilor defavorizați, a copiilor 
instituționalizați și copiilor din toate secțiile 
de pediatrie din tot județul Arad, dar și pe 
cei aflați în Spitalul „Louis Țurcanu“ din 
Timișoara, fiind în final un cadou special și 
frumos care a adus o urmă de speranță și un 
zâmbet beneficiarilor acesteia, care nu au 
fost deloc puțini.  

Prin acest apel umanitar, organizatorii 
au făcut un apel tuturor persoanelor fizice, 
cât și celor juridice, companiilor private și 
oricui a considerat că are posibilitatea și 
dorește să se alăture acestei campanii.   

În urma desfășurării campaniei în 
perioada 20.11.2021-20.12.2021 și prin 
ajutorul de care organizatorii au benefi-
ciat din partea colaboratorilor implicați, 
constând în donații financiare în valoa-
re de peste 40.000 lei, au fost asigurate 
următoarele: 1200 de plase cu dulciuri 
pentru copii din medii defavorizate și copii 
bolnavi; 12 plasme;10 frigidere mici; 20 
de noptiere; 2 mașini de spălat rufe. Toate 
bunurile achiziționate au fost repartizate Spita-
lului Pediatric din Lipova, Spitalului „Louis 
Țurcanu“ din Timișoara și altor copii bolnavi 
sau care provin din medii defavorizate.  

„Astăzi punem punct dorinței noastre pe 
care, prin contribuția dumneavoastră, a tuturor 
celor prezenți implicați, am reușit să o ducem 
la bun sfârșit și, astfel, să existe încă o ediție 
realizată cu succes a proiectului social „Cadou 
cu Suflet pentru Copii”.  Asociația „Împreună 
Suntem Mai Buni“ Lipova a demarat cam-
pania umanitară intitulată „Cadou cu Suflet 

Ediția a IV-a a Campaniei umanitare „Cadou cu Suflet pentru Copii” inițiată de Asociația „Împreună 
suntem mai buni” desfășurată în luna decembrie în orașul Lipova  a fost un real succes

pentru copii” în data de  20.11.2021, iar în 
07.12.2021 am revenit cu forțe proaspete, pen-
tru a reuși să ducem tot proiectul la bun sfârșit, 
în urma dorinței pe care o aveam vis-a-vis de 
copiii care au nevoie de noi și pacienții din 
spitale. Suntem o societate civică mică, de un 
an și jumătate pe piață, iar dorința noastră este 
să putem face cât mai mult bine împreună cu 

dumneavoastră. Fiecare proiect are povestea 
lui, care ne creează emoții, momente specia-
le, amintiri și gânduri noi de perfecționare a 
fiecărui proiect social, pe care urmează să îl 
demaram în următorii ani.    

Un astfel de proiect necesită multă muncă, 
responsabilitate, transparență și încredere în 
ceea ce privește desfășurarea sa, tot ceea ce ne 
oferă încredere și putere de a continua atunci 
când nu realizăm ceea ce putem să facem, fi-
ind oamenii și puterea lui Dumnezeu.   

Realizarea noastră este datorată vouă, 
tuturor celor care ne-ați oferit încrederea, 
curajul, sprijinul moral, financiar și material,  
atunci când aducem în față ideea unui nou pro-
iect cu scop caritabil pentru copiii și cetățenii 
comunității noastre. Vă mulțumim pentru tot 
efortul implicat în acest proiect și în alte pro-
iecte ale noastre și pentru că împreună am dus 

această campanie umanitară desfășurată 
pentru copiii comunității noastre și nu 
numai, atât de departe, iar bucuria mi-
ilor de copii să vă aducă asupra familiilor 
dumneavoastră multă fericire și tot ce este 
mai bun pentru dumneavoastră!” – a trans-
mis Valentin CĂLDĂRAȘ, președintele 
Asociației „Împeună suntem mai buni”, în 
cadrul evenimentului din luna decembrie 
2021, dedicat aceestei campanii.  

Toţi cei care doresc să se alăture pe 
viitor campaniilor care vor fi derulate de 
Asociația „Împreună suntem mai buni” şi 
să fie parte din echipa care vine în ajutorul 
persoanelor și copiilor din medii defa-
vorizate, care trăiesc în condiţii precare şi 
cu situaţii financiare mai dificile, precum și 
în ajutorul secțiilor de pediatrie din cadrul 
spitalelor din Lipova, dar și altor spitale 
pediatrice din județele Arad și Timiș, sunt 

rugaţi să ia legătura oricând cu reprezentanții 
asociației, prin următoarele mijloace de co-
municare: Tel.: 0755 503549 – Valentin 
CĂLDĂRAŞ – Preşedinte asociaţie; pagini 
de Facebook: „Valentin Căldăraş”; „Împreună 
suntem mai buni”.  

Organizatorii menționează faptul că 
Asociația „Împreună suntem mai buni” Li-
pova pune la dispoziție contracte de spon-
sorizare, chitanțier și alte documente justifica-
tive necesare. 

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad
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Colonel (r) Ioan Ștefan MAN

Dumneavoastră locuiţi tot timpul aici?  
Nu, dar vin des pentru a îngriji mai 

ales livada. Vara vin de două-trei ori pe 
săptămână. Este şi distanţa mică faţă de 
Timişoara şi mă cheamă livada să o în-

grijesc. Pasiunea mea din copilărie. În livada mea se regăseşte o mare 
parte de soiuri de pomi fructiferi. Am aici cinci soiuri de pruni, am 35 
de meri de toate soiurile...  

S-au acomodat?  
Unii mai greu. Mai puteţi vedea în livada mea cireşi, vişini, caişi...  

       Munca de îngrijire vă solicită mult timp?  
Nu, pentru că vorbim de pasiune, de plăcere şi, în acest caz, nu te 

uiţi niciodată la ceas, ci la Dumnezeu. Singura perioadă care solicită 
stricteţe, ca să spun aşa, ţine de stropitul pomilor. Lucrare care trebuie 
făcută de cel puţin trei ori pe an, adică stropitul de iarnă, apoi cel al 
florilor, când cel puţin 50% au căzut şi stropitul din perioada când 
fructele sunt măricele, stropitură făcută împotriva rapănului.  

Domnule colonel, sper ca tinerilor cititori să le placă şi această 
parte a dialogului nostru, apropiindu-i de frumuseţea livezii.  

M-aş bucura!  
Înainte de a trece mai departe, vă rog să-mi spuneţi ce este 

rapănul?  
Este o boală des întâlnită în pomicultură, o boală ce infestează 

fructele şi frunzele. Apare primăvara prin spori maturi de iarnă.  
Pe primarul comunei îl vedeţi prin satul dumneavoastră?  
Mereu!  
Domnule Man...  
Numai o clipă, aş dori să vă spun, dacă tot a venit vorba despre  

primar, un lucru care se spune despre dânsul în comuna Remetea Mare. 
       M-aţi făcut curioasă!  

Domnişoară, despre primarul Ilie Golubov, se spune în comună 
că este omul cu halatul şi trusa medical-veterinară în portbagaj.  

O fi adevărat?  
Da, dacă îl rugaţi să vă deschidă portbagajul maşinii lui, asta veţi 

vedea în primul rând: trusa medicală şi halatul.  
De ce?  
Pentru că dânsul a fost ani şi ani veterinarul comunei şi un om 

cu un caracter deosebit. Şi aş mai dori să evidenţiez o foarte necesară 
lucrare făcută de dânsul, dacă mai aveţi spaţiu editorial desigur.  

Am.  
Este omul care a făcut, cu multă înțelepciune, o capelă în comună.  

„Fără Ilie Golubov, nu numai Ianova, ci comuna în întregul ei, nu ar fi cunoscut 
această dezvoltare!“

Cum?  
Vă spun, la Ianova sunt trei cimitire în trei puncte ale satului. Ei 

bine, după ce s-a consultat cu preoţii, cu enoriaşii, a luat cea mai bună 
decizie, aceea de a construi capela într-un loc cu asfalt, la distanţă 
egală cu oricare din cele trei cimitire. Şi, venind vorba de cimitire, 
trebuie amintit că, tot în mandatele lui Ilie Golubov, s-au împrejmuit 
toate cele trei cimitire. Şi atunci să se mai mire cineva că oamenii îl 
aleg şi îl realeg primar de atâţia ani, de atâtea mandate? Hai, să fim 
serioşi, merită!  

Aveţi cuvinte de aleasă apreciere pentru primarul Ilie Golubov.  
Domnişoară profesor, eu sunt pensionar, locuiesc rar în comună, 

dar nu pot să nu recunosc valoarea atunci când toată lumea o vede. 
Omul acesta răspunde prezent ori de câte ori cineva îi cere ajutorul, 
atât ca primar, cât şi ca veterinar. Indiferent de oră, de zi sau de ano-
timp. Îl vezi prezent la toate evenimentele, cu o modestie care nu 
poate trece neobservată nici de ochii cei mai cârcotaşi.  

V-aţi imaginat că Ianova va avea o asemenea dezvoltare?  
Să ştiţi că nu m-am gândit. Şi, repet: fără Ilie Golubov, nu numai 

Ianova, comuna în întregul ei, nu ar fi cunoscut această dezvoltare! 
Păi, cum să-mi imaginez, când în 1990 Ianova avea o singură alee 
betonată. Şi azi nu există stradă sau alee neasfaltată în Ianova. Şi asta 
numai datorită primarului Ilie Golubov, care, din câte am înţeles, a 
ales cu multă pricepere o firmă din Arad foarte serioasă şi care, din 
punct de vedere al infrastructurii rutiere şi pietonale, a făcut o lucrare 
de bună calitate. Păi, uitaţi-vă la şanţuri! Totul betonat, totul făcut cu 
migală. Păi, dacă s-ar fi făcut un reportaj cu Ianova anilor 1990 şi cu 
Ianova de azi, dumneavoastră nu aţi mai recunoaşte localitatea. Sunt 
nemţi plecaţi din Ianova înainte de 1990 şi care, revenind acum, nu 
le-a venit să-şi creadă ochilor.  

Nu regretaţi că aţi ales Ianova.  
Acum, nu! La cum arată Ianova azi, îţi este drag să locuieşti aici. 

Aer, curat, linişte, apă bună şi, cum spuneam, toate utilităţile pe care 
le am și la Timişoara.  

Ce mesaj doriţi să adresaţi consătenilor dumneavoastră din 
Ianova?  

Aici, la Ianova, cunosc multă lume, este o altă casă a mea, am 
chiar fini în sat şi tuturor le urez sănătate, bucurii în familie şi un sfat, 
dacă-mi permiteţi...  

Vă rog!  
Domnişoară profesor, sfatul meu, pentru aceşti minunaţi oameni 

ai satului Ianova, este să ţină la primarul lor de azi.

Domnul Ilie Golubov, primarul comunei Remetea Mare, îmi spune mereu: „Pentru a cunoaşte comuna, 
pentru a înţelege de ce mai are ea nevoie este necesar să stai de vorbă cu locuitorii ei.” Astfel, am ajuns 

în satul Ianova, acolo unde am realizat interviul de mai jos cu un gospodar al locului.  

REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

De ținut minte...
Ion Cristoiu:  
Cariera profesională a unui ziarist nu 

mai depinde de cât de bun profesionist e, 
ci de cât de bun slugoi e.  

Spiridon Popescu:            
Ferește-te să cazi din tine
E înălțimea de la care
Cel ce alunecă, iubito,
Aproape totdeauna moare.   
Prinţul Alexandru Ghica: 
„Nu vă îmbătaţi cu iluzii. Nu vă daţi 

seama ce cursă ni se întinde? Mai bine 
rugaţi-vă, căci ne aşteaptă vremuri grele”.  

Opinia academică                      Nu toţi românii tac  
                              Ioan-Aurel POP  - Președinte al Academiei Române  

România este acuzată, nu atât pentru tendinţa ei de a rămâne înapoiată (asta ar fi chiar bine 
pentru liderii Europei din Occident), cât pentru încăpăţânarea de a-şi apăra tradiţiile. Recent,  

ni s-a atras atenţia, de unele medii „avansate” elveţiano-austriece, că suntem pe o cale complet 
greşită, din moment ce Biserica Ortodoxă şi Academia Română ne trag dinspre Europa, cu obsesii-
le lor „naţionaliste”, cu al lor conservatorism, cu discursul lor de apărare a unor valori „perimate”. 
Pretextul admonestării au fost serbările din 2021 de la Putna, unde Patriarhul, preşedintele Acade-
miei, liderii studenţilor, mulţi intelectuali de vază i-au evocat pe Eminescu, Slavici, Xenopol, Ko-
gălniceanu, Alecsandri şi pe mulţi alţii, care, la 1871, tot de la Putna, îi îndemnau pe români – tocmai  
pentru a fi buni europeni – să-şi desăvârşească şi ei, ca toţi europenii, statul naţional. „Crima” le  
apare unora ca fiind de neiertat, ca şi încrederea românilor în asemenea instituţii „depăşite de vre- 
me”.  Românii, un „popor fără istorie”, ar fi meniţi de istorie să asculte orbeşte de directivele euro-
pene (de genul: renunţaţi la încălzirea cu lemne, fiindcă poluează, şi la mititei, fiindcă au în ei bi-
carbonat de sodiu, şi înfruptaţi-vă din ceea ce vă recomandăm noi, adică din „lăcuste călătoare” şi 
„viermi galbeni uscaţi”) şi să tacă. Din păcate, pentru aceşti noi propagandişti, nu toţi românii tac.                                            Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Sărbătoarea tradițională a Sfântului Sava - în Denta

Pagină realizată de 
Luminița EFTENIE

În data de 27 ianuarie a fiecărui an se săr-
bătoreşte în comunitatea sârbească din 

Denta, şi nu numai, Sfântul Sava. Acesta a fost 
un prinț sârb a Zahumliei și călugăr ortodox, 
primul arhiepiscop al Bisericii Ortodoxe 
Sârbe autocefale, creatorul literaturii și le- 
gislației sârbe, fondatorul Mănăstirii Hilan-
daru de pe Muntele Athos și diplomat. S-a 
călugărit din tinerețe, primind numele mona-
hal Sava. Numele său secular a fost Rastko 
Nemanici (în sârbă Растко Немањић, cu 
alfabetul chirilic: Rastko Nemanjić). A fost 
cel mai tânăr fiu al domnitorului sârb Ștefan 
Nemania și, astfel, membru al Casei Regale 
Nemanjić. 

Sfântul Sava a influențat literatura me-
dievală sârbă. În 1219 a redactat prima con-
stituție din Serbia - Nomocanonul Sfântului  
Sava (în sârbă Zakonopravilo). A fost o com-
pilație de drepturi civile bazat pe dreptul ro-
man și legi canonice după modelul Conciliile 
ecumenice. Scopul era să creeze un sistem le- 
gal codificat în micul regat sârbesc și să re-
glementeze guvernarea Bisericii Sârbe. Însă, 
marea sa realizarea a fost înfăptuirea unei 
Bisericii Sârbe autocefale (independente) în 
calitate de biserică națională a Serbiei în 1217.

Este considerat unul din cele mai im-
portante figuri ale istoriei sârbe și este cano-
nizat și venerat de Biserica Ortodoxă Sârbă. 
Viața sa și devotamentul său personal pentru 
poporul sârb au fost interpretate în multe 
lucrări artistice din perioada medievală, până 
în cea modernă. Catedrala Sfântul Sava din 
Belgrad îi poartă numele și este cea mai mare 
biserică din lumea ortodoxă.

Pentru a-l onora, comunitatea sârbească 
din Denta, împreună cu domnul primar 
Petru Tapanov şi doamna viceprimar Baniaş 
Maria, a participat la tradiţionala slujbă închi-
nată marelui prinţ şi susţinută de preotul 
Jivoine Maletici. Naşii acestei mari sărbători 
sârbeşti au fost, în Denta, Comnenov Dragan, 
Comnenov Daniela şi Comnenov Goran şi 
Comnenov Dalibor, urmând ca în anul ce vine 
această îndatorire să fie preluată de familia 
domnului Pişleagă Milenko. 

Domnul primar Petru Tapanov, care este 
un veritabil susţinător al diversităţii culturale, 
al tradiţiilor şi obiceiurilor strămoşeşti, îm-
preună cu doamna viceprimar Maria Baniaş şi 
cu preotul Jivoine Maletici mulţumesc tuturor 
credincioşilor care au participat la tradiţionala 
slujbă din 27 ianuarie, le urează un an nou 
cu fericire şi împliniri, invitându-i să vină la 
biserică ori de câte ori sufletul lor o cere. 
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Ioan MALIȚA - Primar al comunei Felnac

Domnule primar, putem începe acest 
an cu o întrebare mai incomodă?  

Eu nu cred că există întrebări inco-
mode, atâta timp cât ele vizează o activitate 
publică.  

Atunci vă întreb dacă există, chiar şi 
la nivel judeţean, că la cel naţional ştiu că există, animozităţi poli-
tice, care pot frâna bunul mers al lucrurilor în localităţi?  

Sigur că există, şi când spun asta, vă pot da ca exemplu comuna 
noastră, unde, aşa cum am mai spus şi o repet şi în paginile Jurnalu-
lui interregional „Banatul”, care are o largă arie de prezenţă, că da, 
atunci când noi am dorit să începem lucrările la proiectul de asfaltare 
al străzilor din comună ni s-au pus bețe în roate, cu largul concurs al 
unora de la PNL Arad. Era evident că cineva nu dorea să asfaltăm 
străzile din comună, deși mi se pare strigător la cer să-ți bați joc de 
cetățenii unei comune, numai pentru că partidul tău ar avea de pier-
dut de pe urma acestui proiect. Am mai şi avut două contestații, iar 
la ambele am primit câștig de cauză. Dovadă că, la noi, s-a mers 
pe o licitație corectă, grija față de banul public fiind pe primul loc. 
Elocvent, în acest sens, fiind faptul că a câștigat o firmă din Lugoj şi 
nimeni nu poate spune că a fost cineva favorizat.  

Sunteţi o comună aflată în plină dinamică de dezvoltare privită 
chiar şi prin prisma demografică.  

Conform ultimului recensământ, da, se poate spune, fără a greşi, 
că suntem în creştere ca număr de locuitori.  

Pe ce suprafaţă se întinde comuna dumneavoastră?  
Pe 5120 de hectare, din care terenul agricol reprezintă aproxima-

tiv  4115 hectare.  
Domnule primar, la prima întrebare aţi arătat «cu degetul» 

spre partidul liberal, ei, bine, nu de mult timp, avem o alianţă a 
partidului din care faceţi parte cu acel partid. Cum comentaţi?  

Păi, cum să comentez? Sigur, nici celor de la PSD nu le convine 
că au ajuns să stea la masă cu liberalii, nici cei de la PNL nu cred 
că sunt încântați că au ajuns să depindă de PSD. Problema e ce fa-
cem? După cum se vede şi se simte, ne aflăm într-un moment extrem 
de grav şi, când spun acest lucru, fac trimitere, nu numai la criză 
sanitară, ci şi la criză economică, care pare a se adânci pe zi ce trece.  

Carevasăzică, mergeţi împreună?  
Păi, ce vreţi să facem, să mergem mai departe cu orgolii, cu 

dușmănii, cu războaie inutile sau să ne așezăm la masă și să con-
cepem un plan, un proiect pentru a salva țara, pentru a opri pandemia, 
pentru a dota spitalele cu aparatură și medicamente, astfel încât să  
nu mai moară zilnic sute de români infectați cu COVID-19? Con-
tinuăm cu lupta politică sau luăm măsuri pentru a stopa creșterea 
prețurilor la energie electrică, gaz, combustibili, alimente, până când 
românii vor ajunge să nu moară de foame? Cred că răspunsul corect 
este să stăm la masă cum procedăm acum și să facem ceea ce e mai 
bine pentru ţară.  

Pentru dumneavoastră, ca administraţie, cum credeţi că va fi 
această coabitare politică la nivel central?  

Pentru noi, ca administrație locală, intrarea PSD la guvernare va 
fi o gură de oxigen, pentru că PSD a avut întotdeauna grijă de micile 
comunități, de comune, de sate. Sunt convins că, odată cu instalarea 
noului guvern, se vor debloca și proiectele noastre, și nu mă refer 
doar la Felnac, ci la toate primăriile din zona rurală. Veți vedea în 

„Veți vedea în 2022, dacă vom avea un guvern PSD-PNL-UDMR, că la Felnac 
vor demara noi investiții cu fonduri guvernamentale, așa cum s-a întâmplat 

în mandatul trecut al PSD!“

2022, dacă vom avea un guvern PSD-PNL-UDMR, că la Felnac vor 
demara noi investiții cu fonduri guvernamentale, așa cum s-a întâm-
plat în mandatul trecut al PSD, până la finalul anului 2019, când 
Ludovic Orban și PNL au oprit finanțările.  

Ne aflăm, domnule primar, atât de aproape de anul care a tre-
cut încât nu pot să nu vă întreb dacă aţi fost mulţumit de cât aţi 
putut realiza de-a lugul lui?  

Aşa cum am mai spus, cei care mă cunosc știu că nu mă 
mulțumesc cu puțin, astfel că nu pot să mă declar mulțumit de ceea 
ce s-a întâmplat în ultimul an, la capitolul dezvoltarea comunei Fel-
nac. Anul 2021 a fost un an greu, din toate punctele de vedere, pentru 
administrațiile locale. Poate mult mai greu și decât 2020 și vreau să 
explic cetățenilor de ce fac această afirmație.  

Vă rog!  
Începând cu toamna anului 2019, când a fost instalat primul 

guvern PNL, condus de Ludovic Orban, proiectele care vizau dez-
voltarea comunităților locale au fost blocate. Efectiv, s-a stopat de-
finitiv dezvoltărea comunelor şi a satelor românești. Niciun proiect 
nou nu a mai fost finanțat în acea perioadă, iar cele aflate în derulare 
au beneficiat de finanțări cu „pipeta“, astfel încât lucrările s-au în-
tins pe o perioadă mult mai mare de timp decât ar fi fost normal. 
În 2020, noi am avut avantajul că mai aveam în derulare proiecte: 
asfaltare, reabilitare școli, reabilitare sediu primărie. Primele două 
proiecte au fost finalizate anul trecut, iar din al treilea a mai rămas 
doar o mică parte de realizat, astfel că în 2021 ne-am trezit fără nicio 
investiție finanțată din fonduri guvernamentale. Așa că, a trebuit să 
ne bazăm doar pe forțele proprii, pentru că, să ne aducem aminte, am 
fost „uitați“ și de către Consiliul Județean Arad, care ne-a alocat fon-
duri mult mai puține față de necesitățile administrației locale. Deci, 
nu pot să mă declar mulțumit, având în vedere potențialul pe care îl 
are comuna și modul cum s-a muncit în primărie în perioada anului 
trecut.  

La modul succinct, care sunt totuşi realizările pe care le putem 
consemna pentru anul care a trecut?  

Cum spuneam, a trebuit să ne bazăm doar pe fondurile de la 
bugetul local, din care, așa cum se știe, nu se pot realiza foarte multe 
lucruri. Totuși, cu forțe proprii, am reușit să realizăm parcări în cen-
trul comunei, să continuăm modernizarea trotuarelor în Felnac, am 
realizat pista de bicilete de la Călugăreni, care face legătura cu co-
muna Zădăreni, s-au asfaltat aleile în cimitirul Călugăreni, am pie-
truit drumurile agricole, am modernizat remiza de pompieri și am 
achiziționat o mașină pentru intervenții la incendii. În ultimul an am 
continuat să muncim la proiectele ce au fost depuse pe fonduri euro-
pene sau guvernamentale.  

Legat de problema gazului, ce-mi puteţi spune?  
Avem proiectul de gaz, pentru care Ministerul Fondurilor Eu-

ropene a admis cererea de finanțare, avem proiectele privind canali-
zarea, căminul cultural, sala de sport, depuse la CNI și care se află 
într-un stadiu avansat. De asemenea, am depus pe „Anghel Saligny“, 
noul program care, practic, înlocuiește PNDL, două proiecte: asfal-
tarea drumurilor din zona industrială, un proiect pentru care noi avem 
tot ce trebuie, inclusiv licitație și amenajarea urbanistică cu piste de 
biciclete, podețe și rigole pentru apa pluvială, în comuna Felnac. 

Am plecat spre Felnac, comună fruntaşă între comunele din vestul ţării, cu bucuria de a mă întâlni cu 
edilul acestei localităţi. Despre domnul Maliţa ştiam că este un om care iubeşte puctualitatea, privind pe 

oricine îi trece pragul biroului ca pe un egal, fără nici o urmă de orgoliu. Şi nu m-am înşelat!  

   Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

FELNAC
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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 timate domnule doctor, cunoscut fiind ca medicul cu re-
zultate foarte bune în vindecarea infecţiei SARS CoV-2, 
înainte de a începe interviul, daţi-mi voie ca, în numele 

conducerii Jurnalului Interregional „Banatul”, să vă felicit pentru 
faptul că sunteti membru al Comisiei de Boli Infecțioaase a Minis-
terului Sănătății și, împreună cu prof. dr. Dorel Săndesc şi dr. Cris-
tian Vlădescu, sunteţi al treilea medic timişorean care face parte 
din „Comisia pentru managementul clinic și epidemiologic al CO-
VID-19”. Iar acum, cu voia dumneavoastră să începem  interviul…  

Vă ascult!  
Cum apreciaţi, la început de februarie, evoluţia pandemiei în 

Timiş?  
Suntem în valul 5 pandemic, în care numărul de îmbolnăviri zil- 

nice este mai mare ca niciodată şi va creşte în continuare timp de 
1-2 săptămâni. Din fericire, marea majoritate sunt forme uşoare sau  
medii, care nu necesită internare, motiv pentru care presiunea pe spi- 
tal, până în momentul de faţă, nu este aşa mare, comparativ cu 
valul 4, când, la peste 16.000 cazuri pe zi, cu greu făceam faţă 
pacienţilor ce solicitau internare. În acest val 5, co-
piii sunt cei care fac forme ce necesită internare. 
Ideea este că pacienţii cu forme severe care se in- 
ternează în spital sau ajung pe terapie intensivă sunt în 
mare majoritate pacienţi nevaccinaţi, cu comorbidităţi 
importante. De aceea, consider că pe viitor trebuie să 
ne focusăm pe protejarea acestei categorii de pacienţi, 
iar atunci vom putea reveni la o viaţă normală.  

Care a fost cel mai greu moment din activitatea 
dumneavoastră pe parcursul pandemiei?  

Au fost mai multe astfel de situaţii în decursul pande- 
miei. Nu pot uita strigatul de disperare și ajutor al unor 
copii ce şi-au îmbolnăvit părinţii, care au ajuns intubaţi pe secţia 
de terapie intensivă. Ar fi dat orice să poată întoarce timpul înapoi, 
ar fi dat orice să fi fost mai înţelepţi şi să dea crezare specialiştilor. 
Nu voi putea uita tragediile familiale petrecute în acest spital, dar 
nici atitudinea unora împotriva medicilor și a cadrelor medicale, 
care luptau cu greu să salveze vieți. Cred, însă, că cel mai greu mo-
ment este când, cu toate eforturile şi sacrificiile pe care le fac, unii 
care nici măcar nu te cunosc, te injură, te acuză şi te denigrează. 
Este groaznic să vezi această latură întunecată a firii umane şi a 
societăţii.  

Ce ne puteţi spune despre echipa dumneavoastră?  
Rezultatele bune nu sunt ale mele personal. Ele sunt ale echipei 

cu care am lucrat zi/noapte, o echipă puternică şi solidară, fără de 
care eram învinşi în lupta cu virusul. Încă de la începutul pande-
miei, prioritatea nr. 1 era ca personalul medical să fie protejat îm-
potriva infecţiei, pentru  a avea cine să îngrijească pacienţii. Într-un 
război, dacă doreşti să-l câştigi, trebuie să ai grijă de proprii soldaţi.  

De ce românii evită, le este teamă, să își monitorizeze starea de 
sănătate în perioada pandemiei şi chiar în cazuri de urgenţă?  

Cred că sunt mai multe cauze pentru care românii preferă să-şi 
neglijeze sănătatea şi, de multe ori, refuză să se interneze în spital. 
Cred că este o problemă de educaţie sanitară, unde, din păcate, sun-
tem deficitari. Apoi, lipsa de încredere în instituţiile statului şi im-
plicit în spitale, considerând că internându-se sunt expuşi riscului 
de a dezvolta o infecţie intraspitalicească. Şi, nu în ultimul rând, 
teoriile conspiraţionale şi zvonurile false duc la prezentarea tardivă 
a pacienţilor în serviciile medicale, care uneori poate fi fatală.  

Apropo de SARS CoV-2, există o vădită reticienţă a oamenilor, 
în ceea ce priveşte vaccinarea. Principalul motiv anti-vaccinare 
este teama de reacții adverse, adică vaccinurile nu sunt sigure, fi-
ind produse într-un timp foarte scurt (studiile care, arată că tes-
tarea se face între 3 şi 10 ani). Adevărat sau fals?  

Adevărat şi anume: în urmă cu ani de zile, când tehnologia nu era 
aşa de avansată, producerea unui vaccin dura mai mult. În situaţia 
pandemiei, datorită importanţei realizării unui vaccin, pentru a ţine 

sub control pandemia, etapele de verificare a eficienţei, a efectelor 
adverse şi riscurilor, s-au desfăşurat în acelaşi timp, iar etapa de 
concepţie a fost mult scurtată prin experienţa şi noile metode utili-
zate în producerea de vaccinuri, metode deja confirmate. În ceea ce 
priveşte reacţiile adverse, nimeni nu le-a negat, dar cele severe sunt 
foarte rare şi incontestabil mai rare decât riscul de a avea forme se- 
vere de boală şi complicaţii ale bolii, care să ducă la deces sau să  
lase sechele importante. Eu totdeauna am pledat pentru evaluarea  
riscului de a face o boala severă cu complicaţii, cu riscul de a pre-
zenta reacţii adverse importante la vaccin. Această evaluare, trebuie  
să fie individuală, în funcţie de bolile cronice pe care o persoană le are.  
     La cât timp după boală ne putem vaccina?  

În intervalul dintre o lună şi șase luni după boală este optim să 
ne vaccinăm. Decizia depinde de mai mulţi factori şi anume: de for-
ma de boală pe care am avut-o, de riscurile, adică bolile cronice pe 
care le am în caz de reîmbolnăvire, de nivelul de anticorpi apăruţi 
după boală şi de nivelul de protecţie pe care doresc să-l dobândesc.  

Care este durata de protecţie a vacinului?  
Protecţia vaccinului diferă de la o persoană la alta, 

este diferită pentru diverse vaccinuri, dar, la majori-
tatea populaţiei, nivelul de protecţie scade după 6 luni.  

Vaccinat fiind, mai poţi transmite sau primi virusul? 
         

Da, chiar dacă te vaccinezi, mai poţi contacta vi-
rusul şi să faci boala. Totodată, poţi transmite boala. 
Vaccinul te protejează în special pentru a nu face o for- 
mă severă şi mai puţin pentru a nu te îmbolnăvi. Persoa- 
nele vaccinate au o rată de infectare mai mică decât cele  

nevaccinate, depinzând şi de numărul de doze de vaccin efectuate.  
O altă motivaţie a celor nevaccinaţi este aceea că vaccinurile 

anti-Covid modifică ADN-ul. Poate fi ADN-ul celular atacat sau 
modificat?  

Afirmaţia este falsă, deoarece ARN-ul introdus prin vaccin în ce- 
lula musculară nu ajunge la ADN ca să-l poată influenţa într-un fel.  

Pot vaccinurile perturba imunitatea naturală la cei trecuţi prin 
boală, determinând dependenţa de vaccinare din șase în șase luni?  

Nu!  
Există posibilitatea ca pandemia să se transforme într-o boală 

endemică?  
Da, nu numai că există această posibilitate ca pandemia să se 

transforme într-o boală endemică, dar este şi o mare probabilitate.  
Credeţi că valul 5 va sfârşi pandemia, ţinând cont de faptul că 

tulpina Omicron dă leziuni mai puţin severe față de tulpina Delta?  
Nu ştiu, deoarece nu sunt epidemiolog, nu am datele necesare 

de a putea face o asemenea afirmaţie, am asistat la multe surprize 
oferite de acest virus şi nu ştiu dacă acestea s-au încheiat, dar ce vă 
pot spune cu certitudine este că m-aş bucura enorm ca pandemia 
să se încheie o dată cu cel de-al cincilea val. Vă pot spune sigur că 
pandemia se va termina, dar nu vă pot spune când!  

Domnule doctor, am înţeles că aveţi un mesaj de transmis citito-
rilor jurnalului interregional „Banatul”...  

Da, aş dori să transmit următorul mesaj: Cu toţii am trecut prin 
doi ani cumpliţi, care ne-au bulversat viaţa, ani în care unii au pier-
dut tot ce au avut mai drag, alţii s-au îmbonăvit şi au rămas cu seche- 
le importante, care le perturbă viaţa în continuare. Unii au pierdut 
relaţia socială cu care au fost obişnuiţi şi nu se mai regăsesc, iar 
alţii au avut mult de suferit din punct de vedere financiar, dar un 
singur lucru nu avem voie să-l pierdem: speranţa că lucrurile se 
vor îndrepta şi vom reveni la viaţa de dinainte de pandemie. Sper 
că acest lucru ne va face mai puternici, mai solidari, mai înţelepţi.  

Domnule doctor, vă mulţumesc pentru interviul acordat! 
Şi eu vă mulţumesc!   

Interviu realizat de prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ

VA POT SPUNE SIGUR CA PANDEMIA SE VA TERMINA, DAR NU VA POT SPUNE CÂND!
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